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#1. Vrede! 
  
  
Afgelopen maanden is China 
prominent in het nieuws. 
Ik zou zelfs meer durven 
zeggen, er kan geen dag 
voorbijgaan of er is wel iets 
over China in krantenkoppen, 
televisiereportages of in 
Twitterland. Veel constructief, 
laat staan positief, nieuws is 
het niet. Van een ‘opgeblazen’ 
verhaal van een weerballon die 
meteen tot Chinees hightech 
spionagemateriaal werd 
gebombardeerd (sic), tot het 
‘gepingpong’ en ‘gehakketak’ 
over TikTok, een smartphone-
app die je hele hebben en 
houden zou kunnen registreren 
en daar zou Xi Jinping dan 
zijn dictatuur over het westen 
en bij uitbreiding de wereld 
op kunnen bouwen. Arme 
man, die Chinese president, 
al die te gekke danspasjes, die 
koolhydraatrijke kookrecepten 
en die eindeloze honden-
poezen-paarden-panda-beelden 
moeten verwerken, en ook nog 

eens al die knullige TikTokjes 
van politici die -de ene al 
meer dan de andere- onzin 
‘uitbraken’ …. Ok, we hoeven 
elkaar geen Liesbet te noemen, 
elke grootmacht -wat zeg ik- 
elk land, bespioneert. 
De Israelische 
veiligheidsdiensten 
bespioneren zelfs grote 
broer Amerika! Hoe 
gekker kan het worden ?

Maar een hypocriete 
show opvoeren over een 
weerballon die van 
zijn baan afwijkt, of 
een ‘getikte’ app die 
een alziend oog zou 
geinstalleerd hebben 
in zijn software … 
nee, ‘be honest’, dit 
lijkt verdacht veel op 
‘oorlogspropaganda’, de 
geesten kneden voor de 
komende oorlog. We 
zijn Colin Powell & 
Tony Blair’s ‘massa-
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vernietigingswapens van Saddam 
Houssein’ niet vergeten, de leugen 
die de verrechtvaardiging was 
om Irak binnen te vallen, het 
land volledig te ontwrichten 
en tienduizenden dodelijke 
slachtoffers te maken. Maar de 
massavernietigingswapens ? Die 
waren er niet. De waarheid is het 
allereerste slachtoffer vlak voor de 
oorlog uitbreekt ? 

Wordt ‘de kwestie Taiwan’ zo’n 
‘trigger’ ? Laten we hopen van niet. 
Echt niet. 
Vrede en geduldige 
onderhandelingen, dat is wat ook 
steeds meer Taiwanezen willen!
En laat correcte informatie 
zegevieren over (media)leugen. 
Toen ik laatst een lezing over 
China mocht verzorgen, vroeg 
iemand uit het publiek mij over 
Taiwan. Ik heb de gewoonte mijn 
analyses over China te baseren 
op onverdachte bronnen, zoals 
bvb. de Verenigde Naties. Toen ik 
aangaf dat van de 193 landen van 
de VN er 13 Taiwan erkennen als 
‘land’, kreeg ik ‘leugenaar’ naar 
het hoofd geslingerd. Ik wil maar 
zeggen, nog los van politieke 

stellingnames, zijn er feiten, en 
niets anders dan feiten. Fakenews 
en desinformatie gaan hand in hand 
met oorlogspropaganda.
En daar doen we niet aan mee, hier 
bij China Vandaag. 
We proberen ons in onderzoek 
en analyse door meerdere 
(tegensprekelijke) bronnen te laten 
inspireren. Dat is inderdaad geen 
sinecure.
In dit nummer vind je enkele 
suggesties van ‘grassroot’ bronnen 
die vanuit China berichten. 

En naast onze sterkhouders kan je 
in dit nummer voor nog veel meer 
terecht!

Mag ik je alvast veel leesgenoegen 
wensen.
Elke vraag en kritiek zijn welkom: 
chinavandaag@belchin.be

Ng Sauw Tjhoi
Hoofredacteur
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#2. Het cijfer: 89

De 2023 Edelman Trust Barometer is uit. Edelman is een Amerikaans bedrijf dat inter-
nationale opiniepeilingen uitvoert. In het jaarlijks Trust Report onderzoekt het de hou-
ding van de bevolking tegenover de regering en diverse instellingen, de toekomstvoor-
uitzichten enzomeer. Voor de nieuwste barometer werden in 28 landen ongeveer 32.000 
mensen ondervraagd. Nederland is er bij, België jammergenoeg niet.

Edelman noemt het meest frappante in dit rapport de polarisering: in 24 van de 28 
 landen ziet een record aantal mensen de toekomst somber in. Er is een sterke toena-
me van het wantrouwen in de competentie van de instellingen; alleen het bedrijfsle-
ven wordt nog vertrouwd; media worden minder dan ooit vertrouwd, de sociale media 
het minst; er is een groot verschil in vertrouwen tussen het rijkste kwart en het armste 
kwart van de mensen. China gaat praktisch op ale deze criteria tegen de trend in.

China scoort zowel dit jaar als vorig jaar het best met 83%. India is vierde en stijgt van 
73 naar 74%. In Nederland stijgt het vertrouwen van 54 naar 57% terwijl het in de VS naar 
beneden tuimelt van 48 naar 43%.

Bij het rijkste kwart van de ondervraagden scoort China best met 91%, India is zesde met 
76 %, de VS elfde met 63% en Nederland is de beste van Europa, op de dertiende plaats 
met 62%. Bij het armste kwart van de ondervraagden leidt China eveneens, met 73%. India 
als tweede haalt 70%, Nederland 46% en de VS komt met 40% op de 22ste plaats.

De Chinese overheid geniet het vertrouwen van 89% van de 
ondervraagden. Met 76% staat India vierde. Nederland is twaalfde met 

51% (een daling van 7%) en de VS komt op de 17de plaats met 42%.

In de meeste landen heeft het publiek veel minder vertrouwen in de overheid dan in 
de zakenwereld. In Zuid-Afrika gaat het om 40% verschil. In de VS om 13%, in Nederland 
om 10%. Er zijn slechts vier landen waar de overheid het beter doet dan de bedrijven: 
Singapore (14%) , Saoedi-Arabië, de Emiraten, China (5%) en Zweden (3%).



6

Qua vertrouwen in de zakenwereld leidt China met 84%, evenveel als vorig jaar. Neder-
land is 15de met 61% (licht gedaald) en de VS 17de met 55% , een stijging met 5%.

Media hebben in China het vertrouwen van 79% van de ondervraagden, in India 62%, in 
Nederland 55% en in de VS 43%.

Wat de economische vooruitzichten betreft denkt in China 65% dat het dit jaar beter 
wordt dan in 2022. Dat is 1% meer dan het jaar voordien. China staat zo op de zesde plaats, 
na Indië dat met 73% (7% gedaald) derde is. De rest van de top vijf zijn Afrikaanse en Azi-
atische groeilanden Kenia, Indonesië, de Emiraten en Nigeria. De VS is 14de met 36% (4% 
gedaald). Ierland is het eerste Europese land op de 17de plaats en Nederland is de 24ste in 
de rij. 

Bron: https://www.edelman.com/trust/2023/trust-barometer

https://www.edelman.com/trust/2023/trust-barometer
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‘Chinees leren’ is vandaag geen curiositeit 
meer. Laatst toen ik nog wat napraatte na 
een lezing over China, vertelde een jonge 
moeder me dat ze haar zesjarige dochter 
op Chinese les stuurt omdat ‘… of je nu 
wil of niet, de wereld verandert gewoon 
snel en ik denk dat we nog veel meer 
met China te maken zullen krijgen. Dus 
wil ik m’n kinderen voorbereiden op die 
toekomst en ze met dat onbekende wat 
meer vertrouwd maken. Dat is toch in ie-
ders voordeel..’ Een wijze ouder, dacht ik 
bij mezelf. De Chinese taalcursussen en 
de lessen kalligrafie van de VBC zijn alvast 
een aanrader!
Maar tijdens de trip terug naar huis 
vroeg ik me af ‘Hoe zou het voor jonge 
twintigers vandaag zijn? Waarom zou-
den zij Chinees leren, of op hun leeftijd, 
sinologie?’  En zouden jongeren über-
haupt weten wat sinologie is? 

Met hulp van Laura Verlinden (VBC) kon 
ik een afspraak maken met drie entoesias-
te sinologiestudentes over China, hun pas-
sie en toekomst. Een verrassend gesprek 
in een rustig bijlokaal van de Leuvense 
bibliotheek van Letteren & Wijsbegeerte, 
de faculteit waarvan ondermeer de oplei-
ding ‘Bachelor in de taal- en regiostudies: 

Chinese studies’ deel uitmaakt. Sinologie, 
dus. 
En dat ik ‘Leuvense’ sinologen in spe in-
terview doet geen afbreuk aan de kwali-
teit van andere universiteiten in ons land 
waar je Chinese filologie of Sinologie kunt 
studeren. De KUL is alvast één van de oud-
ste en internationaal ook gewaardeerde 
universitaire instelling waar de studie-
richting Sinologie wordt aangeboden.

Kaat, An en Priscilla loodsen me de bib 
binnen. Buiten schijnt de eerste warme 
lentezon. Binnen in het lokaal is het fris 
maar zal het vuur van hun verhalen ons 
verwarmen. Want, toegegeven, het zijn 
drie gedreven jonge dames, met een wij-
de blik op dé (en eigen) toekomst, en die 
kleurt ‘Chinees’.

Kaat Weyts 
(22 j.) heeft al 
van tijdens 
haar middel-
bare school-
tijd ‘iets met 
Chinees’. Haar 
ouders leefden 
lange tijd in 
Azië, onder-

Ng Sauw Tjhoi

#3. Sinologie. Sino … wat ?
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meer in Hongkong. En na de familiereis, 
langs enkele plekken waar Kaat’s ouders 
hadden gewoond, was de keuze gemaakt. 
Arabisch was ook nog wel ‘in the running’, 
maar de ervaringen In China, de Chinese 
bevolking en cultuur hielpen haar mak-
kelijker kiezen. Vandaag studeert ze in 
Leuven, eerder behaalt Kaat een bachelor 
Toegepaste Taalkunde en een master Ver-
taler Chinees en Engels, aan de Universi-
teit Antwerpen (UA). Hier aan de KUL stu-
deren is voor haar zeer bewust en gericht 
op het Chinees nog beter onder de knie te 
krijgen. Ze werkt nu al deeltijds als onder-
titelaarster voor ondermeer VTM en VRT 
en mag binnenkort een hele reportage 
ondertitelen vanuit het Chinees en En-
gels naar het Nederlands.

An De Rade-
maeker (19 j.) 
heeft een Bel-
gische vader, 
haar moeder is 
Chinese, uit Xi-
’an. Daar leer-
den ze elkaar 
kennen want 
beiden werk-

ten in het Belgische bedrijf Janssen Phar-
maceutica. An is hier geboren en getogen, 
maar van jongsaf leert ze ‘basis Chinees’ 
van haar mama. Ze gaan ook geregeld 
‘terug’ (zo zegt An het zelf). In de lagere 
school is Chinese bijles in het weekend 
vaste kost, maar dat vond ze helemaal 
niet zo leuk. Een belangrijke ‘duw’ om Si-

nologie te gaan studeren was ‘op Chinees 
kamp gaan’. De ‘Root-seeking Summer 
Camps’ werden toen georganiseerd en 
gesubsidieerd door de AABCB (Asian As-
sociation for Business China-Belgium) in 
samenwerking met de Chinese overheid. 
Jongeren van over de hele wereld kwamen 
twee weken samen in China om onder-
meer de cultuur te verkennen. En vandaag 
…  zit ze in haar tweede jaar bachelor Chi-
nese Studies.

Priscilla Kieu 
(19 j.) is van 
V i e t n a m e s e 
afkomst en 
zit ook in het 
tweede jaar 
Sinologie. Ze 
is altijd al ge-
boeid door 
A z i a t i s c h e 

talen, vooral het Mandarijn … omdat zo-
veel mensen het spreken en invloedrijk 
is. Maar ze wist niet dat ‘Sinologie’ als 
studierichting bestond. Pas in het laatste 
jaar van de middelbare school, tijdens 
zo’n klassieke infodag voor studiekeuze, 
botst ze op ‘Chinese Studies’, en dat vond 
ze toen wel min of meer interessant. ‘Ik 
ben pas echt overtuigd geraakt toen ik er 
een tijdje mee bezig was. En nu kan ik echt 
wel zeggen dat het mijn passie is! Vooral 
de taal, want in het begin vond ik Chinees, 
… oh ja, dat klinkt wel leuk, … maar nu wil 
ik het echt leren spreken, kunnen lezen, 
… ‘ De Vietnamese cultuur en taal zitten 
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in de sinosfeer, ‘er zijn heel wat zaken die 
hun oorsprong vinden in bijvoorbeeld 
het Chinees: taalstructuren, grammatica 
maar bijvoorbeeld ook Vietnamese  leen-
woorden komen voor 90% uit het Chinees.

Geen overbodige vraag, wat leren jullie 
eigenlijk in Sinologie ?

Kaat: 
Het niet is niet alleen de studie van de 
Chinese taal, maar ook geschiedenis, cul-
tuur en politiek. De taal is wel een groot 
deel van onze opleiding, daar staan ook de 
meeste studiepunten op. 

An: 
Je krijgt ook een keuze tussen een cultu-
rele en een economische ‘minor’ (d.i. een 
samenhangend pakket van vakken die 
voor een welbepaald aantal studiepun-
ten telt). Dat vond ik wel even een moei-
lijke knoop maar ik heb voor de econo-
mische minor gekozen. 
In het middelbaar heb ik namelijk ook 
de economische richting gevolgd. Ik ben 
ook erg geinteresseerd hoe China als we-
reldeconomie evolueert. En ik hoop in 
die sector een job te vinden. Hier krijg 
ik nu een inleiding tot economie, samen 
met de studenten economische weten-
schappen en ik kan ook vakken erbij kie-
zen als marketing of HR-management 
of financiële businessmanagement. Wat 
wel bijzonder is, dit jaar krijgen we les, 
puur en alleen over de Chinese econo-
mie, die is bijzonder samengesteld. We 

leren over de verhouding tussen staats- 
en private ondernemingen of over de 
‘hukou’, het verblijfsstatuut van migran-
ten die van het platteland naar de grote 
steden migreren. Deze lessen zijn nu wel 
pas gestart en het is ook eerder als inlei-
ding want ja, dat zeggen de docenten zelf 
ook, over veel onderwerpen zou je uren 
kunnen lesgeven.

Priscilla:
Ik volg de culturele ‘minor’, dat is een vak 
dat we erbij moeten nemen, niet echt toe-
gespitst op China. In het eerste jaar was 
dat ondermeer een inleiding tot histo-
risch onderzoek, dat was met studenten 
van verschillende richtingen. En ja, dan 
leer je hoe je een onderzoek moet uit-
voeren, nogal theoretisch. In het tweede 
jaar hebben wij de methodologie van de 
sociale wetenschappen. Dat is ook zo’n 
heel algemeen vak. In de culturele minor 
mag je naast je hoofdvakken, zeg maar, 
heel breed andere vakken erbij nemen. 
Ik heb in mijn eerste trimester Koreaanse 
Cultuur erbij gevolgd. Dat maakt het echt 
heel erg gevarieerd. Ik kon ook voor Japan-
se kunst gaan. En ik zou ook marketing 
kunnen volgen of een vak uit Rechten, 
ook dat zou kunnen. 

En Kaat, jij werkt al deeltijds, dus volg je 
minder vakken, vermoed ik ?

Kaat:
Inderdaad, ik volg vooral de Chinese taal-
vakken. Ik wil mijn Chinees taalniveau 
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nog verder verhogen. De culturele en 
politieke cursussen en ook de econo-
mische vakken heb ik grotendeels al 
meegekregen toen ik aan de UA stu-
deerde. Dus het is mij echt voorname-
lijk te doen om mijn taalkennis verder 
op te krikken. En aan het eind van dit 
jaar krijg ik een soort ‘upgrade’ een ‘di-
plomaplus’ zou je kunnen zeggen … 
als ik natuurlijk slaag. 

Ik kan me inbeelden dat een taal 
studeren, en dus niet zomaar enkele 
woordjes als toerist leren, … iets 
met je doet, je kijk op het leven en 
misschien op de wereld verandert, 
verheldert ?

Priscilla:
Nu ik hier studeer besef ik meer en 
meer dat we in de middelbare school 
zo goed als nooit les over Azië hebben 
gekregen, en als het er al over ging wa-
ren het stereoptiepen … dat China col-
lectivistisch is en dat China dus in fei-
te slecht is. Terwijl ik nu echt veel meer 
over de Chinese cultuur leer en over zo-
veel andere zaken. Vooral dat het alle-
maal veel genuanceerder is. En ik ben 
ook meer te weten gekomen over mijn 
eigen Vietnamese cultuur. Dat maakt 
het ook heel leuk voor mij natuurlijk. 
En ook, onze leerkrachten zijn echt 
goed, we hebben hier een goeie band 
met onze docenten. We zijn heel los, 
noemen die gewoon bij de voornaam 
en als er problemen zijn, nog meer in 

diepte zaken willen weten, kunnen we 
gewoon altijd bij hen terecht omdat ze 
ons ook goed kennen.

An:
Bovendien hebben we naast de Bel-
gische professoren en taaldocenten, 
ook proffen die rechtstreeks uit China 
komen, telkens voor twee jaar en ons 
de taal en cultuur uit eerste hand doce-
ren. Zij hebben zelf een universitaire 
achtergrond bijvoorbeeld aan de uni-
versitiet van Beijing. Op die manier is 
er ook een soort van rechtstreekse cul-
turele uitwisseling langs de docenten 
om. 

Wat betekent een diploma sinologie 
voor jullie?  Bekijken jullie deze 
studie als een tussen- of een 
eindstation?

Kaat:
Ik wil met mijn sinologisch diploma 
echt iets doen. Als ik echt mag dro-
men, zou ik vandaag een paar jaar in 
China willen werken. En dan terugko-
men en bij liefst een groot bedrijf gaan 
werken, eventueel de haven van Ant-
werpen (glimlacht)! Er is veel handel 
met China dus daar liggen zeker kan-
sen, denk ik. Zowiezo wat mij betreft 
in de economische sector maar dan 
vooral in functie van communicatie 
en uitbouw van relaties, … dat spreekt 
me zeker aan!
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An:
Ik wil ook de economische kant op. 
Vroeger was mijn visie heel klaar en 
helder, in de bedrijfswereld, maar nu 
zou ik eerder een brug willen slaan 
en werken aan de relaties tussen Chi-
na en België. Hoe meer ik hier leer en 
misschien ook met de hulp van mijn 
mama -zij is Chinese- kan ik misschien 
ooit in China werken, maar dan zou ik 
de Belgische kant vertegenwoordigen. 
Ik denk wel niet dat ik er voor altijd 
zou willen gaan wonen. Misschien ga 
ik toch nog wat specifieke Europese 
studies erbij nemen en wie weet kan 
ik dan zo bijvoorbeeld terecht bij FlT 
(Flanders Invest & Trade, het Vlaams 
agentschap voor internationaal on-
dernemen). Alleszins zie ik mij ook 
meer in communicatie enzo dan in het 
strikt vertaalwerk.

Priscilla:
Ik zou echt wel met de taal Chinees aan 
de slag willen. Ik ken mensen die niets 
meer met hun Chinees doen en dat zou 
ik oor mezelf wel erg jammer vinden. 
Ik ben niet zo geinteresseerd in eco-
nomie. Op zich is in die sector veel te 
doen, maar ik zie het meer in de cultu-
rele uitwisseling, of op de ambassade 
als diplomaat (lacht) … maar dat is een 
droom, maar het zou wel ‘cool’ zijn.  

Wat vinden jullie van de China-
bashing die sinds een aantal jaren 
alleen maar verscherpt ?

Kaat:
Dat valt mij echt op, zeker nu ik zelf 
over China leer. Hoe anders het nieuws 
over China is in de westerse en Belgi-
sche media! Onze docenten maken er 
ons ook geregeld op attent om kritisch 
naar het mainstreamnieuws over Chi-
na te kijken. Bepaalde actualiteit over 
China wordt bvb. negatief voorgesteld 
terwijl er wel positieve kanten aan 
zijn maar die komen niet aan bod. Dat 
vind ik wel jammer, want inderdaad, 
wij bestuderen China, wij weten er 
misschien een beetje meer over dan 
de gemiddelde Vlaming op straat. 
Wij kunnen het nieuws ook wat meer 
nuanceren en wij hebben ook ande-
re bronnen om het nieuws te volgen. 
Soms is dat wel moeilijk in gesprekken 
want ik ken wel de andere kant van het 
verhaal waardoor het veel genuanceer-
der is dan voorgesteld door de media. 
Amerika bijvoorbeeld, toch ook een 
grootmacht, die mogen dan bvb. wel 
fouten maken maar de VS krijgen dan 
precies -naar mijn gevoel- sneller een 
tweede kans of zo, … of de kans om 
toch positief over te komen, terwijl 
China die kans nauwelijks krijgt.

An:
Dat is voor mij dan ook het belang van 
sinologie te studeren, zodat wij die 
personen kunnen zijn, om te brug te 
kunnen leggen en te informeren, te 
communiceren en te nuanceren.
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Kaat:
Hoe minder je van iets weet, hoe gemak-
kelijker het is om klakkeloos aan te ne-
men wat jou door de media verteld wordt. 
En ja, ik denk dat voor veel mensen China, 
één groot vraagteken is,  zelfs een beetje 
zoals één blok waarvan een bedreiging 
uitgaat. Gelukkig geeft onze opleiding 
een meer genuanceerde visie, want inder-
daad, anders zou ik 
er ook vrij eenzij-
dig naar kijken.
 
Priscilla:
Ja, het is wel zo dat 
de media altijd al 
een bepaald ne-
gatief beeld geeft 
over China. Ik kan 
niet zeggen dat als 
ik naar het nieuws 
kijk, er iets positief 
over China wordt 
gebracht en ik vind 
dat erg dat ik dat 
moet zeggen. Maar 
dat is wel de waar-
heid en ook dat er al sinds lang een vorm 
van sinofobie is. Laatst had ik nog een ge-
sprek met m’n oma, die heeft het niet met 
de Chinese overheid, en dan ja, dan zijn 
alle Chinese mensen ineens ook slecht. 
Dat is echt niet juist. 

Neem nu als voorbeeld TikTok. Dat iets 
heel concreets, vertel, wat moeten we 
doen? Wat vinden jullie, … verbieden?

Kaat:
Ik heb persoonlijk geen TikTok. Dat het 
wordt verboden op gsm’s van mensen 
die voor de  overheid werken, nu ook in 
België… ergens, kan ik erin komen waar-
om ze dat doen. Maar dan denk ik eerder 
dat ze het moeten hebben over ‘waarom 
heb je zowiezo sociale media op jouw 
overheidssmartphone’, dat zijn toch per-

soonlijke sociale 
media? Zij zeggen 
dat dan is om de 
data tegenover Chi-
na te beschermen. 
En als je Facebook 
of Instagram toe-
laat, dat is dan niet 
toegankelijk voor 
de Amerikaanse 
overheid? Het is 
opnieuw een een-
zijdig beeld, nega-
tief over China en 
over andere landen 
of bedrijven niet. 
Er was twee of drie 
jaar geleden een 

groot datalek bij Facebook,  … maar daar 
worden de VS niet op afgerekend. 

An: 
Eigenlijk gebruik ik TikTok gewoon om 
veel leuke dingen te bekijken, maar over 
spionage …. Degene die dat wil doen zal 
wel veel-veel werk hebben (lacht). Het is 
inderdaad wel iets anders dan het gebruik 
door overheidsmensen, maar langs de an-
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dere kant is TikTok wel gelicentieerd door 
de Europese overheden. Hebben ze dan 
hun werk niet goed gedaan?

Wordt er aan actualiteit aandacht 
besteed in jullie studierichting?

Priscilla:
Ja, dat vind ik wel. Soms krijgen we de op-
dracht een artikel te lezen of een stukje 
uit de krant. Vroeger zou ik er nooit bij 
stilgestaan hebben bij wat erachter zit en 
waarom onze media zoiets schrijven. We 
hebben ook geregeld een Chinese krant 
waaruit we een artikel moeten lezen en 
er onze mening over moeten vormen. De 
docenten brengen eigenlijk de actualiteit 
binnen tijdens hun lessen, het is geen vak 
apart. Ze geven ook het Chinese stand-
punt erbij, maar ze zeggen dan wel, kijk 
dit is niet persé mijn mening, maar dat 

wordt gezegd of staat er in de media over 
China. 

Bedankt Kaat, An en Priscilla! Wat een 
fijn en interessant gesprek, en goed te 
merken dat jullie kijken met een open 
blik naar de (eigen) toekomst. Laat 
de geopolitieke spanningen geen roet 
in het eten gooien. Veel succes bij de 
examens!!

Deze jonge vrouwen en wellicht tientallen 
andere sinologiestudenten hebben een 
stapje voor op anderen, ze kunnen com-
municeren, zijn de taal (meer dan een bé-
tje) machtig en hebben het mechanisme 
van eenzijdige China-bashing door. 

KUL, Letteren & Wijsbegeerte, sinologie, 
Chinese studies(2023)
Foto’s: Ng Sauw Tjhoi
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BYE BYE COVID?
De Chinese leiders hebben, op advies van 
de beste virologen en epidemiologen van 
het land,  in februari verklaard dat er een 
beslissende overwinning is behaald in 
de strijd tegen COVID-19. De ziekte is een 
gewone infectieziekte van de luchtwegen 
geworden en het sociale leven kan hervat-
ten. Voor alle zekerheid werken de be-
leidsvoerders verder aan verbeteringen 
in het systeem om te waarschuwen voor 
epidemieën en ermee om te gaan.

Welingelichte

bronnen

Dirk Nimmegeers

Een premium selectie van 
China trends & feiten

#4.
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De hoogste partijleiding constateerde 
dat alle betrokken verantwoordelijken 
en deskundigen erin geslaagd waren, in 
samenwerking met de bevolking, de pre-
ventie- en bestrijding van COVID-19 tel-
kens weer aan te passen aan wisselende 
concrete omstandigheden. Dit alles ging 
volgens de bestuurders hand in hand met 
een gematigde, maar gestage economi-
sche en sociale ontwikkeling.
Meer dan 200 miljoen mensen werden 
behandeld, waaronder 800.000 patiën-
ten met ernstige aandoeningen. Het CO-
VID-sterftecijfer is al die tijd op het laagste 
niveau van de hele wereld gebleven. Toch 
blijft er ruimte voor verbetering, vooral 
op het gebied van de vaccinatie, en dan 
zeker voor de bejaarde Chinezen.
Velen hadden gevreesd dat met het Lente-
feest de besmettingen zouden heropflak-
keren, maar dat gebeurde gelukkig niet. 
PEOPLE’S DAILY, GLOBAL TIMES, BEIJING 
REVIEW, THE LANCET 

DE 2 SESSIES
Maart is traditioneel de maand waarin 
de twee ‘kamers’ van het Chinese parle-
ment in algemene plenaire vergadering 

bijeenkomen: die van de wetgevers en die 
van de adviseurs. Het Nationaal Volkscon-
gres (National People’s Congress NPC) is 
de nationale wetgevende macht van de 
Volksrepubliek China. De Raadgevende 
Politieke Conferentie, heeft een senatori-
ele functie. 

BERAADSLAGINGEN EN 
BESLUITEN
De algemene vergadering van het volks-
congres begon in 2023 op 5 maart. Zhao 
Leji, de derde in de partijhiërarchie, was 
er uitvoerend voorzitter van. De nationale 
raadgevende vergadering was een dag eer-
der begonnen, op zaterdag 4 maart. Hier 
stond de gang van zaken onder leiding van 
Wang Huning, vierde in de partijhiërar-
chie. Er waren algemene grote bijeenkom-
sten en besprekingen in commissies rond 
een thema of voor een regio. Gedurende 
de maanden voor de twee sessies waren er 
in de plaatselijke volkscongressen (in re-
gio’s, provincies, steden) en raadgevende 
conferenties vele vergaderingen over de 
voorstellen en wetsontwerpen. De twee 
nationale sessie dienen voor de laatste 
eindredactie en de besluitvorming door 
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stemmingen. Na al die voorgaande be-
sprekingen, debatten en wisselwerkingen 
spreekt het vanzelf dat besluiten soepel en 
meestal met grote meerderheden worden 
aangenomen. Westerse commentatoren 
die het versleten cliché van de ‘applaus-
machine’ en de ‘tandeloze vergadering’ 
ieder jaar weer uit de kast halen nemen 
liever de ‘korte bocht’ dan dat ze onpartij-
dige berichtgeving leveren.
DE VOLKSKRANT, DE 
MORGEN, MORNING STAR

5% GROEI EN 12 MILJOEN EXTRA 
BANEN
China streeft naar een groei van het bbp 
van 5 procent in 2023, zei de vertrekkende 
premier Li Keqiang in zijn werkrapport. 
De economie groeide in 2022 met slechts 
3 procent. Deze groeivertraging is volgens 
de Communistische Partij te wijten aan 
de lockdowns die noodzakelijk waren 
om COVID19 in bedwang te houden. Een 
andere oorzaak van de haperende groei 
is de verstoring van de wereldwijde toe-
leveringsketens. Dat laatste is verbonden 
met de onrustige  geopolitieke situatie, 
zeg maar de koude oorlog die de VS voert 

tegen China en andere landen met een on-
gebonden beleid.
Li liet verder weten dat Beijing van plan 
is om dit jaar in de stedelijke gebieden 12 
miljoen extra banen te creëren. China zal 
zwaar blijven investeren in groene transi-
tie. De regering wil de inkomens op het 
platteland laten verhogen en de toegang 
tot huisvesting en medische zorg verbe-
teren. 
XINHUA, CHINA DAILY

‘RAADGEVENDE CONFERENTIE’ 
ZORGT VOOR EENHEID
Het Nationaal Volkscongres is, als wet-
gevende vergadering, van de 2 Zittin-
gen ontegensprekelijk de voornaamste 
bijeenkomst. We mogen echter de even-
eens nationale ‘raadgevende conferentie’, 
de Chinese People’s Political Consultative 
Conference (CPPCC) niet verwaarlozen 
of vergeten. In officieel taalgebruik is de 
CPPCC het belangrijkste politieke advies-
orgaan van China. Het heeft geen beslis-
singsrecht, maar oefent een niet te on-
derschatten invloed uit op wetgevers, de 
gerechtelijke macht en de beleidsmakers 
die wel besluiten nemen en uitvoeren. De 
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CPPCC brengt vertegenwoordigers samen 
van de communistische partij, van acht 
kleine wettelijk toegestane partijen en 
van onafhankelijke, niet-partijgebonden 
vaderlandslievende experts. (In het Wiki-
pedia-lemma erover vind je  correcte en 
concrete beschrijvingen van de precieze 
samenstelling).
WIKIPEDIA, XINHUA

XI KIJKT TERUG EN BLIKT 
VOORUIT
Xi Jinping werd met algemene stemmen 
voor de derde keer tot president van de 
Volksrepubliek China verkozen. In een key-
note speech had Xi begrippen en projecten 
verwerkt die sommige voorgangers aan 
hem hebben doorgegeven of die hij, sa-
men met partijgenoten, tijdens zijn vorige 
twee regeerperioden heeft gelanceerd. Xi 
sprak over de voortgezette ‘wederopstan-
ding’ en ‘modernisering’ van China. Hij 
had het over de ‘ontwikkeling van hoge 
kwaliteit’, gebaseerd op onderwijs, weten-
schap en technologie, een nieuw Chinees 
model van ontwikkelen dat koolstofarm, 
groen en sociaal moet zijn. Xi onderstreep-
te hoe belangrijk het is ‘corruptie resoluut 
te bestrijden’. Xi vroeg met nadruk om 
‘actief de integrale democratie – the who-
le process democracy –tot ontplooiing te 
laten komen. In de geopolitieke passages 
van zijn speech herinnerde Xi opnieuw 
aan zijn concept van ‘een gemeenschap 
met een gedeelde toekomst voor de mens-
heid’ en zei hij dat ‘de ontwikkeling van 
China de wereld ten goede komt en dat 

China zich niet geïsoleerd van de rest van 
de wereld kan ontwikkelen’. Hij noemde 
het Global Development Initiative en het 
Global Security Initiative.
XINHUA 

WAAROM DIE DERDE TERMIJN?
Toen Xi in zijn toespraak voor het Natio-
naal Volkscongres beloofde zijn ‘plicht 
nauwgezet uit te zullen voeren, zijn ui-
terste best te zullen doen en te bewijzen 
dat hij het vertrouwen verdient van alle 
NPC-afgevaardigden en het Chinese volk 
van alle etnische groepen’ kon hij zich op 
een vertrouwenwekkende staat van dienst 
beroepen. 
Hij gaf in zijn speech echter ook redenen 
aan die kunnen helpen te verduidelijken 
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waarom hij een derde termijn als presi-
dent gevraagd en gekregen heeft. Het 
gaat Xi niet enkel om modernisering, 
meer welvaart, strijd tegen corruptie 
en voor vredespolitiek, maar om ‘een 
modernisering waarvan de voordelen 
aan alle mensen (en landen) eerlijk ten 
goede zullen komen’, en ‘het bevorderen 
van welvaart voor iedereen’. De centra-
le doelstellingen die Xi beoogt zijn: ‘de 
grote eenheid van het Chinese volk van 
alle etnische groepen verstevigen’ en te 
blijven werken aan de (grondwettelijk 
noodzakelijke) hereniging van Taiwan 
met het vasteland China en de bewaking 
van de soevereiniteit over Hongkong en 
Macau via ‘Eén land, Twee systemen’. Of 
nog : de landsverdediging te moderni-
seren en het leger om te vormen tot een 
‘muur van staal’ die ‘onze soevereiniteit, 
veiligheid en ontwikkeling effectief kan 
waarborgen’. Verder vindt Xi dat er ‘in-
spanningen nodig zijn om altijd de so-
lidariteit en eenheid van de partij te be-
houden en ervoor te zorgen dat de CPC 
nooit haar aard, overtuiging of karakter 
zal veranderen’. Het is volgens hem es-
sentieel ‘om altijd de moed te hebben 
jezelf en de partij te blijven hervormen.’ 
De leiding van een communistische par-
tij die fouten, als ze optreden, rigoureus 
aanpakt zal volgens hem ‘een stevige 
garantie bieden dat China een groot 
modern socialistisch land kan worden’. 
Uiteindelijk is dat zijn grote missie en is 
hij ervan overtuigd dat hij daar een on-
ontbeerlijke bijdrage aan moet en kan 

leveren. Chinakenner Jenny Clegg meen-
de dat dit een verdedigbaar argument 
was voor de derde termijn die Xi kreeg 
als partijleider. Uit die eerste blijk van 
vertrouwen is vrij soepel het vertrouwen 
voortgevloeid om Xi voor de derde keer 
tot president te verkiezen.
XINHUA, FINANCIAL TIMES, WIKIPEDIA, 
GLOBAL TIMES, FRIENDS OF SOCIALIST 
CHINA, MORNING STAR

AFLOSSING VAN DE WACHT
De algemene nationale vergadering van 
het parlement van China, eindigde met 
benoemingen van de belangrijkste func-
tionarissen van wetgevende, uitvoeren-
de en rechterlijke macht. Op zaterdag 11 
maart werd Li Qiang benoemd tot pre-
mier van China, op voordracht van presi-
dent Xi Jinping. Zo werd Li Qiang de op-
volger van Li Keqiang. De afgevaardigden 
brachten vervolgens hun stem uit om te 
beslissen dat de genomineerde kandida-
ten vicevoorzitters en leden van de CMC 
worden. Ze verkozen ook de directeur van 
de Nationale Commissie van Toezicht en 
de president van het Opperste Volksge-
rechtshof en van het Hoogste Volkspar-
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ket. Tijdens dezelfde vergadering werden 
in totaal 159 mensen gekozen tot leden 
van het 14e Permanent Comité van het 
Nationaal Volkscongres, het parlement. 
De nieuw benoemde premier heeft pu-
bliekelijk trouw gezworen aan de grond-
wet, net als de andere nieuwe leiders en 
wetgevers. 
CHINA DAILY

EEN ANDERE LI
Li Qiang, nieuwe premier, hield na het 
Volkscongres een persconferentie. Het 
land zal zijn productiecapaciteit van 
graan verder vergroten door zich te con-
centreren op bouwland en zaden, zei hij 
en de voedselzekerheid van China ‘is over 
het algemeen goed gegarandeerd’. ‘De re-
gering zal ervoor zorgen dat de rijstkom-
men van 1,4 miljard Chinezen altijd stevig 
in eigen handen blijven’. Li herhaalde de 
toezeggingen die de afgelopen jaren zijn 
gedaan om de ontwikkeling van de parti-
culiere sector te ondersteunen. Hij gaf de 
verzekering dat China ‘ondernemingen 
van alle soorten eigendom gelijk zou be-
handelen’ en ‘de ontwikkeling en groei 
van particuliere ondernemingen zou on-
dersteunen’. ‘Onze leidende kaderleden 
en ambtenaren op alle niveaus moeten 
oprecht de particuliere ondernemingen 
in het hart dragen en ten dienste staan’, 
aldus de premier.
Li Qiang benadrukte verder dat zijn rege-
ring de economische groei zal stimuleren 
en van het creëren van banen een priori-
teit wil maken. Die twee beleidslijnen zijn 

volgens hem met elkaar verweven. Hij zei 
dat er in elk van de komende jaren zo’n 
15 miljoen mensen op de arbeidsmarkt 
zouden bijkomen, dat China ‘meer dan 
genoeg arbeidskrachten’ zou hebben. Li 
sprak van een ‘talentdividend’ in China 
doordat beter opgeleide jonge mensen 
zich bij de beroepsbevolking voegen. 
Meer dan 240 miljoen mensen hebben 
hoger onderwijs gevolgd in China, en het 
gemiddelde aantal jaar dat nieuwe werk-
nemers genieten is toegenomen tot 14 
jaar. Dat er in China onder de werknemers 
zoveel goed opgeleide jongeren zijn en 
dat China beschikt over sterke instellin-
gen zijn volgens hem ‘nog steeds de gro-
te krachten’ van het land. Nog een sterk 
punt: China blijft een favoriete bestem-
ming voor wereldwijde investeringen: 
buitenlandse directe investeringen in het 
Chinese vasteland bereikten in 2022 een 
recordhoogte van meer dan 189 miljard 
dollar. Wat de betrekkingen tussen de 
VS en China aangaat is de premier ervan 
overtuigd dat ‘ontkoppeling’ geen kans 
maakt omdat de twee landen kunnen en 
moeten samenwerken en op die manier 
veel zullen bereiken.
GOV.CN (website van de regering), XIN-
HUA, MORNING STAR, FINANCIËLE BE-
GRIPPENLIJST ONLINE, WIKIPEDIA

2 X POSITIEF OVER TAIWAN
Wie onze media volgt krijgt de indruk 
dat Taiwan een land is in plaats van een 
Chinese provincie. Van de 193 VN-leden 
zijn er echter slechts 13 die Taiwan di-

http://GOV.CN
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plomatiek erkennen. Eén daarvan, Hon-
duras, haakt ondanks zware VS druk, nu 
ook af en illustreert daarmee de trend 
naar volledig diplomatiek isolement van 
Taiwan. Terwijl de internationale steun 
voor Taiwan verder afbrokkelt gaat de 
VS net in de andere richting. Alhoewel 
de VS bij het aangaan van diplomatie-
ke betrekkingen met de Volksrepubliek 
formeel Taiwan als deel van China er-
kend hebben, behandelen ze het meer 
en meer als onafhankelijke staat. Na het 
provocerend bezoek aan Taiwan van de 
Amerikaanse Congresvoorzitster Nancy 
Pelosi vorig jaar, plant de nieuwe Con-
gresvoorzitter een ontmoeting met de 
Taiwanese ‘presidente’ Tsai Ing-wen in 
Californië. De wapenleveringen kloppen 
records. De sluipende erkenning door 
de VS van Taiwan als onafhankelijk land 
en de steun aan de separatistische partij 
daar houdt grote risico’s in. Beijing wil 

echter met Taiwan een vreedzame wijze 
hereniging. Voor dat streven is het be-
zoek van de voormalige Taiwanese leider 
Ma Ying-jeou goed nieuws. Voor het eerst 
is iemand die deze hoge positie had naar 
de Volksrepubliek gegaan.  Ma Ying-jeou 
heeft 27 maart tot 7 april in de Volksre-
publiek rondgereisd en is in Nanjing, 
Wuhan, Changsha, Chongqing en Shang-
hai geweest. Hij ging respect betuigen 
aan zijn voorouders in de aanloop naar 
het Qingmingfeest, de ‘dag van het on-
derhoud van de graven’. Ma heeft verder 
een groep Taiwanese studenten geleid 
die naar het vasteland komen voor com-
municatie en uitwisseling. Meer dan 50 
procent van de totale buitenlandse direc-
te investeringen van Taiwanese bedrijven 
bevindt zich nog steeds op het vasteland 
van China. Duurzame, grote investerin-
gen aan beide zijden van de Straat van 
Taiwan, familiale en vriendschappelijke 
contacten, en toerisme zijn bevorderlijk 
voor de eenheid. De VS en de separatisti-
sche partij doen er alles aan om dit zoveel 
mogelijk tegen te werken. Het is een van 
de manieren waarop zij een oorlog rond 
Taiwan naderbij brengen. De reis van Ma 
Ying-jeou daarentegen en zijn oproep om 
de betrekkingen te herstellen en te ver-
stevigen was een klinkende boodschap 
voor vrede.
SOUTH CHINA MORNING POST, XINHUA, 
FINANCIAL TIMES, REUTERS, WIKIPEDIA, 
PIIE.COM (website Peterson Institute for 
International Economics) 

Ma en zijn Taiwanese reisgroep bij het Sun Yat-sen 
Mausoleum in Nanjing (foto Xinhua/Cai Yang)
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In navolging van de VS en Europa verbie-
den onze regeringen TikTok voor ambte-
naren. Dit verbod is volledig ongegrond 
maar is verre van onschuldig. Het kadert 
in de nieuwe Koude Oorlog tegen China. 
Stappen wij mee in de oorlogskoorts?

Foto: Solen Feyissa, Flickr / CC BY-SA 2.0
Zowel de Vlaamse als de federale over-
heid verbieden hun werknemers om 
TikTok te gebruiken op hun werkcompu-
ters en smartphones. Volgens minister So-
mers moet de app zelfs verwijderd worden 

van alle gsm’s die professioneel gebruikt 
worden in overheidsdiensten. TikTok is 
razend popu-
lair bij jonge-
ren. Het is een 
platform dat 
korte en luch-
tige video’s 
v e r s p r e i d t . 
A a nva n k e l i j k 
ging het vooral 
om virale dansjes, maar het groeide snel 
uit tot een belangrijke nieuwsbron voor 
jongeren. In de VS gebruiken bijna 100 
miljoen mensen de app. De populaire vi-
deo-app ligt al een tijdje onder vuur. In Eu-
ropa stuurt men aan op zo’n verbod en 
in Canada en de VS is de app al langer ver-
boden voor overheidsambtenaren. In de 
VS ligt zelfs een nationaal verbod op tafel 
in de Senaat. Om de app te verbieden wor-
den twee redenen aangegeven. TikTok zou 
massaal gegevens kunnen inzamelen van 
de Westerse gebruiker. Daarnaast kan het 
platform mogelijk gebruikt worden voor 
propagandadoeleinden. De vrees bestaat 

#5. Waarom de hysterie 
rond TikTok helemaal niet 
onschuldig is

(Met toestemming overgenomen van de nieuwswebsite DeWereldMorgen.be)

Marc Vandepitte

Vicepremier Petra  
De Sutter en minister 
van defensie Ludivine 
Dedonder zullen 
TikTok blijven 
gebruiken

https://www.vrt.be/vrtnws/nl/2023/03/10/tiktok-federaal/
https://www.vrt.be/vrtnws/nl/2023/03/10/tiktok-federaal/
https://www.vrt.be/vrtnws/nl/2023/03/10/tiktok-federaal/
https://www.hln.be/binnenland/vlaamse-overheid-blokkeert-toegang-tot-tiktok-op-computers-en-smartphones-van-personeel~a2540fc0/
https://www.euractiv.com/section/cybersecurity/news/european-commission-bans-tiktok-from-corporate-devices/
https://www.euractiv.com/section/cybersecurity/news/european-commission-bans-tiktok-from-corporate-devices/
https://www.ctvnews.ca/canada/territories-join-ottawa-most-provinces-in-banning-tiktok-on-government-devices-1.6304691
https://www.theguardian.com/technology/2022/dec/30/explainer-us-congress-tiktok-ban
https://www.theverge.com/2023/3/7/23629469/restrict-act-bytedance-tiktok-ban-bipartisan-bill-warner
https://www.tijd.be/politiek-economie/internationaal/azie/hoe-gevaarlijk-is-de-chinese-filmpjesapp-tiktok-echt/10452853.html
http://DeWereldMorgen.be


22

dat ByteDance, het bedrijf achter TikTok, 
verplicht kan worden om mee te werken 
met de Chinese overheid.

Ongegrond

De maatregelen zijn ongegrond. Voor-
eerst is het evident dat hoge ambtenaren 
geen gevoelige informatie op hun gsm of 
PC achterlaten. Maar dat hangt niet af van 
een app. Gevoelige info bescherm je door 
te versleutelen en niet door deze of gene 
app toe te laten of te verwijderen.
Het is in dat verband veelbetekenend 
dat vicepremier Petra De Sutter en de mi-
nister van defensie (!) Ludivine Dedon-
der TikTok zullen blijven gebruiken.
Ten tweede moet elke app om te kunnen 
werken in Europa tegenwoordig voldoen 
aan regels ter bescherming van de privacy, 
beter bekend onder de Engelse afkorting 
GDPR. Er is geen garantie van honderd 
procent, maar op dat vlak is TikTok even 
veilig als andere apps.
De ethische hacker Baptiste Robert con-
stateert: ‘Voor zover we kunnen zien, 

vertoont TikTok in zijn 
huidige staat geen ver-
dacht gedrag en geeft 
het geen ongebruikelijke 
gegevens vrij. Het verkrij-
gen van gegevens op het 
apparaat van de gebrui-
ker is vrij gebruikelijk 
in de mobiele wereld en 
we zouden vergelijkba-
re resultaten verkrijgen 

met Facebook, Snapchat, Instagram en 
anderen.’  En ja, het is in het verleden 
al gebleken dat TikTok de privacy van 
journalistenheeft geschonden. Maar dat 
geldt evengoed of nog erger voor andere 
apps. Er bestaat weinig twijfel over dat de 
CIA rechtstreeks of onrechtstreeks de so-
ciale media platforms die zij van belang 
acht in de gaten houdt. Zo is geweten 
dat Google vol zit met ex-CIA agenten. 
In andere landen zullen de inlichtingen-
diensten ook wel hun werk doen. In 2020 
werd bekend dat Israëlische inlichtin-
gendienst spioneerde via whatsapp.

Ten derde heeft de onze Staatsveilig-
heid nog geen enkel geval van spionage 
kunnen vaststellen via TikTok. In de app is 
in elk geval geen expliciete spionagesoft-
ware verwerkt. Tenslotte heeft de Chinese 
regering zo’n app niet nodig om te spione-
ren. Als ze dat wil doen dan zal ze wel iets 
anders en meer gesofisticeerd gebruiken 
dan een simpele luchtballon of een luch-
tige video-app.

Het echte probleem zit hem niet bij spio-
nage. Het gaat over privacy. Het lijdt geen 
twijfel dat TikTok heel veel informatie 
verzamelt over gebruikers. Maar ze zijn 
niet de enigen. Apps als Facebook en In-
stagram, en veel ander ogenschijnlijk on-
schuldige apps verzamelen gegevens en 
verkopen die door aan databrokers, die ze 
op hun beurt verder verkopen aan bedrij-
ven die winst kunnen slaan uit deze schat 
aan gegevens.

Er bestaat 
weinig twijfel 
over dat 
de CIA de 
sociale media 
platforms die 
zij van belang 
acht in de 
gaten houdt

https://www.hln.be/binnenland/vlaamse-overheid-blokkeert-toegang-tot-tiktok-op-computers-en-smartphones-van-personeel~a2540fc0/
https://www.hln.be/binnenland/vlaamse-overheid-blokkeert-toegang-tot-tiktok-op-computers-en-smartphones-van-personeel~a2540fc0/
https://www.nieuwsblad.be/cnt/dmf20230309_97592512
https://medium.com/@fs0c131y/tiktok-logs-logs-logs-e93e8162647a
https://www.theguardian.com/technology/2022/dec/22/tiktok-bytedance-workers-fired-data-access-journalists
https://www.theguardian.com/technology/2022/dec/22/tiktok-bytedance-workers-fired-data-access-journalists
https://www.mintpressnews.com/national-security-search-engine-google-ranks-cia-agents/281490/
https://www.theguardian.com/world/2020/apr/29/whatsapp-israeli-firm-deeply-involved-in-hacking-our-users
https://www.theguardian.com/world/2020/apr/29/whatsapp-israeli-firm-deeply-involved-in-hacking-our-users
https://www.nieuwsblad.be/cnt/dmf20230309_97592512
https://www.nieuwsblad.be/cnt/dmf20230309_97592512
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In een artikel in Foreign Policy verwoorden 
twee professoren het als volgt:

‘Als we het echte probleem 
willen aanpakken, moeten 
we serieuze privacywetten 
aannemen en geen veilig-
heidstheater opzetten. Die 
wetten zijn nodig om te 
voorkomen dat onze gege-
vens worden verzameld, 

geanalyseerd en verkocht – door wie dan 
ook. Dergelijke wetten zouden ons op de 
lange termijn beschermen, en niet alleen 
tegen de app van de week.’

De echte redenen

De echte redenen voor het verbod op 
TikTok hebben niets met spionage of vei-
ligheid te maken, maar liggen elders. Een 
eerste reden is van commerciële aard. 
TikTok is er in geslaagd om het monopolie 
van zijn concurrenten uit de VS te door-
breken. Het gaat over Alphabet (Youtube) 
en Meta (Facebook en Instagram). Het 
afgelopen jaar maakten zij gigantische 

winsten, resp. 279 miljard dollar en 117 
miljard dollar.

Onlangs ondertekende de bekende rap-
per en acteur Snoop Dogg een exclusi-
viteitsakkoord met TikTok en niet met 
Spotify of Apple Store. Gezien de enor-
me winstmogelijkheden staat hier zeer 
veel op het spel. En die winstmogelijk-
heden zien ze in de VS niet graag verlo-
ren gaan. Net zoals eerder het geval was 
bij Huawei (5G) wil Washington Chine-
se concurrenten letterlijk uitschakelen 
door ze te verbieden. Economische oor-
logsvoering heet zoiets. Zo-
als de laatste jaren gebrui-
kelijk is danst Europa (en 
België) hier naar de pijpen 
van de VS.
Een tweede reden is van 
geopolitieke aard. In de 
ogen van de VS wordt Chi-
na meer en meer gezien als 
bedreiging en kwaadwil-
lende macht. Denk maar aan de hysterie 
rond de luchtballon, en de toegenomen 

oorlogsretoriek rond de 
kwestie Taiwan. We zit-
ten in een nieuwe Koude 
Oorlog. Rondom China 
heeft de VS een militaire 
omknelling uitgebouwd. 
Washington sluit ook de 
ene militaire alliantie na 
de andere met landen 
uit de regio. Het lijkt wel 
alsof de VS zich met grote 

Het echte 
probleem zit 
hem niet bij 
spionage. 
Het gaat over 
privacy

Washington 
wil Chinese 
concurrenten 
letterlijk 
uitschakelen 
door ze te 
verbieden

Snoop Dogg. Foto: NRK P3, Flickr / CC BY-NC-SA 2.0
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spoed opmaakt voor een gewapend con-
flict met China.

De hele heisa rond TikTok dient om een vij-
andbeeld tegen China te ontwikkelen of te 
versterken. Voor het aangaan van militaire 

conflicten is het belangrijk 
om de publieke opinie mee 
te hebben. Het verbod op 
TikTok past daarin en is dus 
verre van een onschuldige 
kwestie.
Ook hier weer lopen Eu-
ropa en België netjes in 
de pas van de grote broer. 

Voor sinoloog Rogier Creemers, die do-
ceert aan de universiteit van Leiden heeft 
het verbod van TikTok op diensttelefoons 
van ambtenaren iets weg van symboolpo-
litiek. ‘We volgen daarin de VS, waar alles 
wat met China te maken heeft momenteel 
des duivels is’. Wanneer gaan we er in Eu-
ropa eindelijk eens in slagen om een eigen 
autonome koers te varen, gebaseerd op 
gezond verstand en niet bedwelmd door 
oorlogskoorts? Het lijkt in deze oorlogs-
tijden een van de belangrijkste uitdagin-
gen waar we voor staan.

Militaire omsingeling van China. De bolletjes zijn militaire basissen van de VS. 
De pijlen zijn geplande afstandsraketten.

De hele heisa 
rond TikTok 
dient om een 
vijandbeeld 
t.a.v. China te 
ontwikkelen of 
te versterken

https://www.dewereldmorgen.be/artikel/2023/02/21/stevenen-we-versneld-af-op-een-oorlog-tegen-china/
https://www.dewereldmorgen.be/artikel/2023/02/21/stevenen-we-versneld-af-op-een-oorlog-tegen-china/
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China Vandaag
OOK DIGITAAL

Vanaf nu komt het voorlaatste nummer van China Vandaag in een digitale versie.
Zo kan China Vandaag ook via websites en sociale media worden verspreid.
Alléén de lezer van de printversie heeft ongeveer een trimester voorsprong!

Het meest update blijven met China Vandaag ? 
Neem een jaarabonnement op de ‘printversie’ (papieren versie): 10€ / jaar!
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Lange tijd heb ik gedacht dat kalligrafie 
wat lijntjes tekenen was. En als het met 
de borstel was kon ik wel een zekere be-
weging en emotie herkennen in de ‘stro-
ke’. Maar na een fijn gesprek met kunste-
naar-kalligraaf Zhang Wenhai ben ik van 
m’n kortzichtigheid af. Hij nam me mee 
op reis in de wereld van lijnen, creativiteit 

en techniek, van culturen, heimwee en 
kunst. 

Zhang Wenhai leer ik kennen op het gezel-
lige Chinees Nieuwjaarsfeest van de VBC, 
eerder dit jaar. Naast lekker eten waren er 
ook interessante workshops waaronder 
‘Kalligrafie’. 
Van m’n zus Wan Yin weet ik dat Wenhai 
niet zomaar kalligrafeert. Zij is al jaren een 
trouwe leerling van hem, ‘mijn prof’ zo 
noemt ze hem met veel respect. 
Zhang Wenhai heeft een master behaald 
in 2009 aan de Koninklijke Academie voor 
Schone Kunsten van Brussel (F). Op artis-
tiek vlak is dat vlot verlopen ‘maar toen ik 
in 2000 op 19-jarige leeftijd in Brussel aan-
kwam moest ik eerst de taal leren en dat 
was niet evident. Ik heb meer dan twee 
jaar op de Franse taal gezwoegd’. Om je 
emoties, creativiteit en gedachten in een 
andere taal te kunnen uitdrukken moet je 
van goeden huize zijn … en dat is Wenhai 
vast en zeker!
Hij is geboren en getogen in Shanghai, 
zijn vader komt uit Beijing en zijn moe-
der uit het hoge Noordelijke Harbin. ‘Die 
vermenging van Chinese culturen op zich 

#6. Kunstenaar Zhang 
Wenhai : ‘Ik heb m’n eigen 
perspectief gevonden’

Ng Sauw Tjhoi
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was en is voor mij een enorme rijkdom. 
Uit Beijing haal ik zowat het politiek-be-
schouwende, het naar binnengekeerde 
uit Harbin en de drive komt uit het brui-
sende Shanghai. Ook vandaag zijn de ‘art-
scène’s’ in die steden zo anders, met ande-
re perspectieven, met een andere kijk op 
mens en wereld.’ 
Hij tekent al van kindsbeen ‘ik was vier 
jaar en al gedreven door lijnen’. Wenhai 
heeft fijne herinneringen aan zijn school-
tijd op de (wat wij hier noemen) kunsthu-
maniora. In zijn Chinese opleiding lag de 
nadruk op technische perfectie, daarom 
was er tijdens de studie ook veel praktijk, 
‘we moesten oefenen en oefenen, om tech-
nisch naar perfectie te streven. Ik heb later 
ook op academisch niveau de typisch oos-
terse technieken geleerd, zoals de klassie-

ke tekening, het aquarel, werken met olie-
verf, beeldhouwen, ..’ Maar eens in Europa 
geraakt hij in een paradox verstrikt: ‘Hier 
werd ik gevraagd van alles wat ik in mijn 
(oosterse en technische) opleiding had 
geleerd, te vergeten! Laat je verbeelding 
werken!’

Zijn ouders hebben hem zeker een duw in 
de rug gegeven en veel mogelijk gemaakt, 
ook al werkten ze in een heel andere we-
reld, in de transportsector, voor hen was 
het duidelijk dat hun zoon talent had. Dat 
bleek ook zeer duidelijk toen hij op vraag 
van de Koninklijke Academie voor Schone 
Kunsten naar Brussel kon komen. Het was 
het bijzondere jaar 2000 toen de 19-jarige 
Zhang Wenhai in België aankwam. ‘De eer-
ste periode was niet echt fijn, veel aanpas-
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singen, een nieuwe omgeving, een heel 
andere visie op kunst, … en een nieuwe 
taal (het Frans) … dat was nog de groot-
ste struikelblok.’ En kijkt wat meewarig 
voor zich uit.  ‘Ik zo goed als twee jaar kei-
hard gewerkt om die taal onder de knie 
te krijgen.’ Intussen start een introverte 
en existentiële zoektocht naar een eigen 
perspectief. ‘Wat blijft overeind en wat 
versmelt van wat ik geleerd heb door mijn 
opvoeding, in mijn opleiding en de visie 
hier op creativiteit. Tussen Oost en West, 
tussen wat van mij is en waar mijn toe-
komst ligt en wat gebeurt er ondertussen 
in mijn gevoels- en artistieke wereld? Ook 
die 7.000 km afstand (tussen Shanghai en 
Brussel) gaf bovendien een perspectief er-
bij, naast die andere waarmee ik opgroei-
de.’ Wenhai heeft in zijn vroeg werk heel 
wat uitdrukking gegeven in zijn schilde-
rijen, etsen en kalligrafisch werk aan die 
zoektocht naar een ‘eigen perpectief, een 

eigen plek in die complexiteit van cul-
turen, afstanden, heimwee, verlangens. 
‘Waar liggen mijn roots ? Wie ben ik ? Wat 
komt van wie en van waar ? Dat was een 
hele puzzel om te leggen. Maar ook het 
verbeteren, verfijnen van mijn techniek. 
Ik had in Shanghai al veel geleerd, maar 
ten volle heb ik ervaring hier in Brussel 
kunnen opdoen. En eens de taal machtig 
kon ik voorbij de technieken, de creativi-
teit verkennen en mijn eigen perspectief 
vinden.’
Dat hij nu een periode van zelfrust heeft 
bereikt wordt mij nog meer duidelijk als 
hij het over het begrip ‘lijn’ heeft.  ‘De ver-
schillen in concept zijn boeiend. In een 
westers perspectief is een lijn onderdeel 
van een geheel, een plan, een structuur, en 
staat weinig op zich. Terwijl in de Chinese 
opvatting of concept is een kalligrafische 
lijn bijvoorbeeld een 360 graden feno-
meen van kracht, energie, schoonheid en 

Kunstenaar Zhang 
Wenhai werkt aan 
het standbeeld van 
‘de Haan’ in Brussel 
(8 januari 2017). De 
Waalse Gewestrege-
ring heeft het beeld, 
dat de Waalse regio 
symboliseert, voorge-
steld aan de Chinese 
ambassade in België 
om het Chinese 
“Jaar van de Haan” 
te vieren. (Xinhua/
Gong Bing)
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visie. De manier (de techniek!), door de 
druk en houding van het penseel, geeft de 
kalligraaf zijn communicatiemiddel om 
te creeëren.
In ons franstalig zusterblad ‘Chine Actuel-
le’ (nr.1 van 2023 blz. 19-21) verwoordt Wen-
hai het als volgt bij Frederic Jarry:
‘Ik hou van het gebeitelde metaal, op de 
Italiaanse manier van de 13e eeuw. Die Ita-
liaanse stijl van etstechnieken. We doen 
er een jaar over om een rechte lijn te leren 
tekenen. En
nog een jaar om een gebogen lijn te te-
kenen! Tegenwoordig gebruikt niemand 
meer een beitel, behalve in juwelierswin-
kels. Ik vind het resultaat van dit soort gra-
veren bijzonder. Fijn en regelmatig. Ik had 
het idee om een combinatie te maken van 
graveren en marouflage.’ 

‘Marouflage’ is de techniek van de over-
dracht van een schilderij of druk (ets, li-
tho) op een andere materie, ondermeer 
een doek. Via een speciale behandeling, 
die meestal omkeerbaar is, wordt bijvoor-
beeld een ets die op papier is gedrukt, be-
vestigd op doek.
‘Je kan verschillende vellen afdrukken, 
transparant met de gravure. Deze vellen 
met hedendaagse abstracte geëtste motie-
ven, ‘maroufleer’ ik ze op Chinees papier, 
vaak op rollen. Zo zie je de twee soorten 
papiersoorten op elkaar. Dat was mijn eer-
ste techniek waarmee ik in het buitenland 
een prijs won!’
Zhang Wenhai’s recent en meer abstrac-
te werk blijft nog steeds vrij figuratief. ‘ 
Ja, dan vraag ik me bijvoorbeeld af, is een 
vlek echt? Wat als je het vergroot? Wat als 
je het veel vergroot? Wordt het dan niet 
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abstract? Hoe zit het met een knoop in een 
boom in close-up? Spannende vragen.’
Begin vorig jaar organiseerde het ‘China 
Cultural Center’ in Brussel de tentoon-
stelling ‘Free Rein of Paint, celebration for 
the New Year’ met ondermeer werk van 
Zhang Wenhai en ook Cao bei-an, ook een 
Chinese kunstenaar die in Belgie is aanbe-
land. Hun beider artistiek werk is zeer ge-
waardeerd en in de bespreking mooie en 
lovende woorden: ‘Hun werken brengen 
volledig de 道Dao van de oosterse filoso-
fie, de 意Yi van de Chinese poëzie en de 韵
Yun van het artistieke ritme over. De twee 
kunstenaars combineren het westerse 
“Licht en Schaduw” en het “Nieuw en Exo-
tisch” vakkundig, en weerspiegelen niet 
alleen het Chinese concept maar ook het 
gemeenschappelijke artistieke streven in 
zowel China als België. Hun schilderijen 
maken deel uit van zowel het “Oosten” als 
het “Westen” maar ook van de wereld!’

In 2009 behaalde Zhang Wenhai zijn mas-
terdiploma aan de afdeling Prentkunst 
van de Koninklijke Academie voor Scho-
ne Kunsten van België. Sindsdien nam 
hij deel aan talrijke tentoonstellingen in 
heel Europa, won hij talrijke prijzen en 
worden zijn werken verzameld door het 
Europees Parlement, de Koninklijke Ga-
lerij van België en verschillende Europe-
se stedelijke musea. Hoewel hij al meer 
dan 20 jaar weg is uit China, heeft hij nog 
steeds een bijzondere belangstelling voor 
de traditionele Chinese inktschilderkunst 
en hoopt hij dat meer Europeanen de Chi-

nese inktschilderkunst zullen begrijpen. 
Zijn verdiensten ook op dat vlak zijn stil-
aan zeer noemenswaardig. In de zomer 
van 2019 kreeg Zhang Wenhai namelijk 
de mogelijkheid aan de ‘Nationale Hoge-
school voor Beeldende Kunsten van ‘La 
Cambre’ (Brussel) een keuzevak ‘Chinese 
inktschilderkunst’ te doceren. De eerste 
klas in september 2020 was een nooit eer-
der gezien succes. Het oorspronkelijk be-
doeld aantal van 15 studenten werd buiten 
alle verwachtingen overschreden tot 64 
aanvragers. In 2021 is de tweede inktschil-
derklas uitgebreid tot 20 studenten, maar 
het aantal aanvragers bleef stijgen tot 70, 
goed voor de helft van het totale aantal 
masterstudenten! ‘Daaruit mag je best 
wel afleiden dat westerse kunststudenten 
van Chinese inktschilderkunst houden.’
Aan journaliste Liu Jun van de ‘Guang-
ming Daily’ verklaart Zhang Wenhai: ‘Nu 
de Chinese inktkunst het westen heeft 
bereikt, moet zij vrij kunnen groeien in 
de plaatselijke biotoop. Zodra de traditi-
onele Chinese inkt is verwerkt in de door 
westerlingen algemeen gebruikte materi-
alen, zal dit de inkt- en waskunst nieuwe 
perspectieven en vitaliteit geven. Vandaag 
is Chinees inktschilderen van een tijde-
lijk keuzevak veranderd in een officieel 
erkend keuzevak aan de Nationale Hoge-
school voor Beeldende Kunsten van ‘La 
Cambre’.
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Ma Ying-jeou, die van 2008 tot 2016 president was van de zelfverklaarde Republiek China 
(Republic Of China - ROC) op Taiwan, is de eerste voormalige of zittende ROC-leider die 
het Chinese vasteland bezoekt na 1949. 
Ma reisde naar de provincie Hunan voor het ‘Tomb Sweeping Festival’ (ook bekend als 
‘Qingming Festival’ waarbij eerbetoon aan de overledenen wordt gebracht) om zijn 
grootvader en andere voorouders eer te bewijzen. Hij bezocht ook plaatsen waar zijn 
ouders hebben gestudeerd en gewoond. Daarnaast bezochten Ma en zijn delegatie, 
waaronder ongeveer 30 studenten uit Taiwan, historische plaatsen die verband houden 
met het ROC en de Kuomintang (KMT): het Mausoleum van Dr. Sun Yat-sen, de Nanjing 
Massacre Memorial Hall in Nanjing en plaatsen uit de Tweede Wereldoorlog in Changs-
ha, Chongqing en Shanghai. Het bezoek van Ma is belangrijk, vooral op een moment dat 
zowel de betrekkingen over de Straat van Taiwan als de betrekkingen tussen de VS en 
China zich op een dieptepunt sinds decennia bevinden.

Eén familie over de Straat van Taiwan

Het bezoek van Ma benadrukt de historische en culturele banden tussen beide zijden 
van de Straat van Taiwan. Ma en zijn gastheren zijn het erover eens dat beide zijden ‘Eén 
familie’ zijn. Met de hoge spanningen in de Straat van Taiwan is deze familieband cruci-
aal om oorlog te voorkomen, … Ma’s reis brengt hoop op vrede. 
De twee partijen waren verdeeld door de ‘onvoltooide’ Chinese burgeroorlog. Na 1949 
zijn zij gescheiden, maar het feit dat zij tot één Chinese natie behoren is niet veranderd, 
en dat de familie- en culturele banden niet kunnen worden doorgesneden. 

Ma’s reis benadrukt de onlosmake-
lijke historische, culturele en etni-
sche banden tussen Taiwan en het 
vasteland. Het ‘Qingming Festival’ 

#7. Een Mening
‘Ma Ying-jeou bewijst dat er een andere visie bestaat op de toe-
komst van Taiwan’

Prof. Zhiqun Zhu*

*  Professor Politieke Wetenschappen en 
Internationale Relaties aan de Universiteit 
Bucknell (VS) en was eerder adviseur op het 
VS-consulaat in Shanghai.
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en de rituelen zijn een goed 
voorbeeld van de gedeelde cul-
tuur. 
De regerende Democratische 
Progressieve Partij (DPP) in 
Taiwan heeft geprobeerd de 
Taiwanese samenleving in één 
richting te duwen, en jonge-
ren in te prenten dat Taiwan 
en China twee onafhankelijke 
landen zijn. Het gevolg is dat 
slechts een afnemend aantal 
mensen in Taiwan zichzelf nog 
als ‘Chinees’ beschouwt. Deze 
zogeheten ‘culturele onafhan-
kelijkheid van Taiwan’ is zeer 

schadelijk voor de betrekkingen tussen het vasteland en Taiwan, omdat hiermee wordt 
geprobeerd een niet-Chinese of sterker nog, een anti-Chinese ‘Taiwanese identiteit’ te 
creëren.

De stem voor vrede op Taiwan groeit

Nog een opmerkelijk inzicht bij het bezoek van Ma aan het vasteland en de gelijktijdige 
reis van huidig Taiwanese president Tsai Ing-wen naar Guatemala en de VS is dat er dui-
delijk twee verschillende visies op de toekomst van Taiwan bestaan maar ook dat het 
Taiwanese publiek meer dan één optie heeft dat in zijn belang kan zijn.
Tsai Ing-wen bezocht Guatemala en Belize, maar met het eigenlijke doel: ‘transit-stops’ 
in de VS (voor een ontmoeting o.a. met republikein Kevin Mc Carthy, de opvolger van 
Nancy Pelosi van de Democraten die als voorzitster van het Huis van Afgevaardigden een 
omstreden bezoek bracht aan Tapei waardoor de ‘één-China-politiek van de VS tegen-
over China is  geschonden – nvdr.). Haar reis verliep ongeveer op hetzelfde moment dat 
Ma Ying-jeou op het vasteland was. De symboliek én het contrast van de twee bezoeken 
kunnen niet duidelijker zijn.
Tijdens zijn bezoek aan het vasteland noemde Ma meermaals ‘de Republiek China’ 
en noemde hij zichzelf een voormalige ROC-president. Tsai daarentegen wordt bij de 
meeste gelegenheden, ook tijdens buitenlandse reizen, liever ‘president van Taiwan’ ge-
noemd, alsof Taiwan de naam van een onafhankelijk land is. 

Deze foto is op 1 april 2023 door het kantoor van de voormalige 
Taiwanese president Ma Ying-jeou vrijgegeven. Hier is te zien 
hoe Ma Ying-jeou (midden) en zijn zussen hun respect betuigen 
bij het graf van hun familie in Xiangtan, provincie Hunan, Chi-
na. (Handout/Ma Ying-jeou’s kantoor/AFP)
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De president van Guatemala, Alejandro Giammattei, noemde in haar bijzijn Taiwan ‘het 
enige echte China’. Ironisch genoeg is dit een compliment dat Tsai en haar aanhangers 
niet graag horen, omdat zij liever niet met ‘China’ worden geassocieerd.
Voor Tsai’s partij (DPP), die niet in staat is de betrekkingen tussen het vasteland en Tai-
wan in goede banen te leiden, is het aanhalen van de banden met de VS, met name het 
zoeken naar bescherming van de VS en de aankoop van Amerikaanse wapens, de enige 
pijler van haar beleid. Ma’s visie op de positie van Taiwan in de wereld is consequent ge-
weest, wat ook de huidige hoofdlijn van zijn partij (KMT) is: Amerika-minded, vriende-

lijk voor Japan en vrede met Chi-
na. Dit staat in schril contrast 
met de ‘anti-China, confrontatie 
met China’-aanpak van Tsai en 
de DPP.  De vroegere minister 
van Buitenlandse Zaken van 
het ROC, Fredrick F. Chien heeft 
ooit gezegd dat ‘voor Taiwan 
de betrekkingen met het vaste-
land belangrijker zijn dan zijn  
buitenlandse betrekkingen’. 

Tijdens Ma’s termijn van 2008 
tot 2016 hebben beide partijen 

23 overeenkomsten ondertekend, waarmee een periode van vrede en samenwerking 
tussen beide partijen werd ingeluid. De DPP en de regering Tsai verwierpen daarente-
gen de -op het ‘één China beleid’ gebaseerde- ‘Consensus van 1992’, wat heeft geleid tot 
impasse en toenemende spanningen. Ma’s opmerkingen over de ROC tijdens zijn reis 
waren eigenlijk ook een soort test voor de flexibiliteit van Beijing’s ‘Eén China beleid’ 
en zijn openheid naar de Taiwanese bevolking. Het officiële standpunt van Beijing is dat 
‘de Republiek China’ verleden tijd is en dat de Volksrepubliek China de enige legitieme 
regering is van heel China. Door de opmerkingen van Ma niet publiekelijk te verwerpen, 
heeft Beijing oprechtheid getoond in zijn bewering dat alles bespreekbaar is onder het 
‘Eén China-beleid’.

Een ROC die overleefde en bloeide in Taiwan

Sinds 1949, toen Chiang Kai-shek in de burgeroorlog verloor (van het Volksbevrijdings-
leger olv Mao zedong – nvdr.) en zich terugtrok op Taiwan, heeft de ROC-regering daad-

Voormalig Taiwanese president Ma Ying-jeou komt aan op Tao-
yuan International Airport na afloop van zijn 12-daagse reis naar 
China in Taoyuan, Taiwan, 7 april 2023. (Ann Wang/Reuters)
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werkelijk over Taiwan en de naburige eilanden geregeerd, en na de economische op-
gang is Taiwan in de jaren tachtig geleidelijk gedemocratiseerd. Met andere woorden, de 
ROC-regering werd verslagen op het vasteland, maar overleefde en regeeerde in Taiwan. 
Ma legde tijdens de reis uit waarom zowel Taiwan als het vasteland deel uitmaken van 
‘Eén China - de Republiek China’. Het is niet verwonderlijk dat de media op het vasteland 
deze opmerking in de berichtgeving niet benadrukte, maar interessant is dat Ma zijn 
reis gewoon kon verderzetten en overal met de grootst mogelijke warmte en gastvrij-
heid werd ontvangen. Dit wijst erop dat Beijing weliswaar ‘not amused’ was met een 

dergelijke opmerking, maar er 
wel mee kan ‘dealen’.
Het is onwaarschijnlijk dat 
Tsai Ing Wen in haar reste-
rende ambtstermijn als pre-
sidente voor een doorbraak 
in de betrekkingen tussen 
het vasteland en Taiwan zal 
zorgen. Haar opvolger na de 
verkiezingen van januari 2024 
moet de kans grijpen voor een 
ernstige politieke dialoog tus-
sen Beijing en Tapei. Taiwan 
bewapenen met Amerikaan-
se wapens maar de politieke 
dialoog met het vasteland af-
wijzen zal Taiwan niet veilig 
maken.

De deur naar vreedzame eenwording open

Ten slotte draagt het bezoek van Ma niet alleen bij tot de bevordering van de uitwisse-
ling tussen het vasteland en Taiwan, vooral onder jongeren, maar geeft Beijing ook enig 
vertrouwen dat de deur naar een vreedzame eenmaking open blijft.
Ma heeft met name 30 studenten meegenomen om ideeën uit te wisselen met hun col-
lega’s van de universiteiten van Wuhan, Hunan en Fudan. Dergelijke uitwisselingen 
hebben ingrijpende langetermijngevolgen voor de betrekkingen tussen het vasteland 
en Taiwan. Aangezien Ma en zijn aanhangers een kracht voor vrede in Taiwan vertegen-
woordigen en een soort vreedzame eenmaking mogelijk acht, hoeft Beijing zijn doel 

Op deze hand-outfoto, die op 28 maart 2023 door het kantoor 
van de voormalige Taiwanese president Ma Ying-jeou is vrij-
gegeven, is te zien hoe de voormalige Taiwanese president Ma 
Ying-jeou (midden) een geschreven kalligrafie vasthoudt met 
de tekst ‘Vreedzame strijd en revitalisering van Zhonghua (Chi-
nese natie)’ tijdens zijn bezoek aan het Sun Yat-sen Mausoleum 
in Nanjing, provincie Jiangsu, China. (Handout/Ma Ying-jeou’s 
kantoor/AFP)
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niet met militaire mid-
delen na te streven, maar 
zal het geduld aan de dag 
leggen om de harten en 
geesten van de mensen in 
Taiwan te winnen.
Vandaag hebben de VS ei-
genlijk hun oude beleid 
opgegeven om de dialoog 
tussen China en Taiwan te 
bevorderen en te streven 
naar een vreedzame oplos-
sing. In de plaats daarvan 
kiezen zij voor versterking 
van de defensie van Tai-

wan en afschrikking van het mogelijke gebruik van geweld door Beijing. De politieke 
cultuur in Taiwan is veranderd, en Ma’s visie op de betrekkingen tussen China en Tai-
wan kan nu misschien nog niet op een meerderheid rekenen, vooral niet onder kiezers 
uit het ‘groene kamp’ dat voor onafhankelijkheid is. Maar Ma’s aanpak is pragmatisch 
en biedt een vreedzame, niet-confronterende weg naar betere betrekkingen tussen het 
vasteland en Taiwan. Na verloop van tijd zal zijn visie wellicht meer ingang vinden bij 
‘rationele Taiwanezen’. 
Het is zeer bemoedigend dat uit een peiling in Taiwan -vóór Ma’s reis- bleek dat 77% van 
de respondenten zei dat zij blij waren dat de reis plaatsvond.

Langdurige vrede en welvaart aan weerszijden van de Straat van Taiwan vereisen grote 
inspanningen van alle betrokken partijen. Met dit bezoek heeft Ma zijn nalatenschap 
vastgelegd als een leider die een brug kan slaan tussen de twee kanten van de Straat van 
Taiwan en de vrede en stabiliteit in Oost-Azië wil bevorderen.

Met toestemming van de Singaporese website ThinkChina.sg
Het opiniestuk verscheen eerst op Think China (10 april 23)
Vertaling door China Vandaag 

Ma Ying-jeou naar China op de internationale luchthaven van Taoyu-
an in Taoyuan, Taiwan, 7 april 2023. (Ann Wang/Reuters)

http://ThinkChina.sg
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VN-resolutie 2785 waarop het ‘één-Chinabeleid’ wereldwijd gestoeld is.
Van de 193 lidstaten van de Verenigde Naties erkennen er 13 Taiwan ‘als land’:

Belize, Guatemala, Haïti, Marshalleilanden, Nauru, Palau, Paraguay, Saint Kitts en Nevis, Saint Lucia, 
Saint Vincent en de Grenadines, Swaziland, Tuvalu en Vaticaanstad.

De Verenigde Staten noch de Europese Unie erkennen Taiwan.
Ze hebben recent het ‘één-China-beleid’ herbevestigd.

Vandaar dat vele stemmen opwerpen dat er geen parallel mag worden getrokken 
tussen de invasie van Oekraine door Rusland en de kwestie Taiwan. Oekraine is een soeverein land.

China’s ‘één-China-beleid’ heeft een vreedzame en in tijd aangepaste hereniging als doel, met de afspraak 
van ‘één land, twee systemen’, zoals met Hongkong (cfr. de akkoorden van ‘The Handover’ van 1997).
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Sinds vier jaar houdt 
het ‘Made in Chi-
na Festival’ in de 
maand maart de 
Gentse binnenstad 
in de ban. Vanuit 
alle hoeken van het 
land (en ver daarbui-
ten) hebben tijdens 
deze vierde editie 
zo’n 2.200 bezoekers 
kunnen genieten 
van Chinese films, 
literatuur, visuele 
kunst en  lezingen 
en nog veel meer. 
Dit jaar plaatste het 
festival de spotlights op ‘Chinese comics 
& graphic art’, waarover meer verderop in 
deze China Vandaag.

Een kennismaking met het ‘gedreven duo’ 
achter dit mooie, groeiend en uniek festi-
val. 
En voor zo’n gesprek is er geen betere plek 
dan de prachtige Gentse bibliotheek ‘De 
Krook’. Ik ontmoet er Iege Vanwalle en 
Katrien Coupez, twee sinologen, China-

lovers in de brede 
zin van het woord.

China Vandaag: 
Hier zitten twee 
tevreden dames bij 
mij ?

Katrien Coupez:
Best wel! Het was 
hard werken maar 
met mooie resulta-
ten. We zijn beschei-
den begonnen in 
2020, het jaar 2021 
was online wegens 
je-weet-wel, en vorig 

jaar hadden we toch al over de duizend 
bezoekers. De films in deze vierde editie 
hebben het ongelooflijk goed gedaan. 
Drie films waren compleet uitverkocht en 
andere filmvertoningen zaten gemiddeld 
driekwart vol. Er zijn in totaal een tien-
tal langspeelfilms vertoond en een 6-tal 
‘short movies’ en 2 documentaires. Van 
Chinese cineasten, filmmakers uit Hong-
kong, Macau, Taiwan, Singapore, Oosten-
rijk en de VS. 

#8. Made in China festival (Gent)
Gewikt en gewogen, en goed bevonden

Ng Sauw Tjhoi

https://www.made-in-chinafestival.com/
https://www.made-in-chinafestival.com/
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Iege Vanwalle:
Het aanbod was ook veel uitgebreider 
dan film alleen. De expo in ‘LUCA School 
of Arts’ over de Chinese ‘graphic novels  & 
visual arts’ was een heel groot succes! We 
zochten lang naar een geschikte locatie en 
via via kwamen we bij Wim Lambrecht van 
LUCA School of Arts en hij was meteen erg 
enthousiast! De expo bracht een overzicht 
van de stripcultuur in China van 1930 tot 
vandaag. Topper was zeker de voorstelling 
van de Chinese documentaire graphic no-
vel ‘K1ND’ (vertaald in het Nederlands) 
in aanwezigheid van de auteur zelf Wang 
Ning. Hij is naast ‘graphic artist’ één van 
de belangrijke uitgevers van strips in Chi-
na. Via onze partner, De Hofleveranciers, 
waarmee we de expo organiseerden, geeft 

hij ondermeer de Belgische stripreeks 
‘Boerke’ uit in het Chinees in China. Deze 
serie is van striptekenaar Pieter de Poorte-
re en ‘Boerke’ zijn woordeloze comics met 
een cynische inhoud in onschuldige te-
kenstijl, die lang bij Knack en Humo zijn 
verschenen.

Katrien Coupez:
Wang Ning had ook drie Chinese kunste-
naars mee die ondermeer verhalen ver-
telden en workshops begeleidden. En zo 
kregen we eigenlijk uit eerste hand een 
weinig bekende kant van het actuele Chi-
na. Recht in de roos van de bedoeling van 
ons festival. Dit event was op vele vlakken 
een meerwaarde voor het festival. Alleen 
moeten we naar volgend jaar bekijkenof 
we dit wel kunnen herhalen want het was 
een echte krachttoer voor ons en we be-
schouwen we het vooral als een ‘geschenk’ 
dat op ons pad is gekomen. 

China Vandaag: Wat is eigenlijk jullie 
achtergrond?

Katrien Coupez:
We zijn beiden sinologen en hebben ook 
in China langgeleden gestudeerd en voor-
al veel rondgereisd in het land, al van in 
onze studietijd. We zijn met China en het 
Chinees bezig gebleven, ondermeer als 
vertalers.

Iege Vanwalle:
Ik ben naast het vertalen ook Chinese taal 
en cultuurlessen gaan geven in het vol-

Iege Vanwalle
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wassenenonderwijs, hoger en middelbaar 
onderwijs. 

Katrien Coupez:
En ik ben meer in de culturele sector gaan 
werken, los van mijn sinologische oplei-
ding. Maar  in 2018 ben ik van job veran-
derd, had even meer tijd en dan zijn we 
echt gaan samenzitten (lacht).

Iege Vanwalle:
We wilden iets wezenlijks doen omdat 
China zo vaak negatief in het nieuws 
komt, altijd die (politieke) stereoptiepen, 
nooit wordt de andere kant van China ge-
toond, de rijke en oude geschiedenis maar 
ook de hedendaagse cultuur… een China 
dat mensen hier niet kennen. 

Katrien Coupez:
Ja, en ook al die artiesten, die krijgen he-
lemaal geen kans om hier bij ons gezien 
te worden, precies omdat China voort-
durend wordt weggezet door ‘politieke 
vingerwijzingen’. En dan hebben we onze 
stoute schoenen aangetrokken en zijn aan 
het festival begonnen. Eerst met film en 
debat. Film omdat ik al lang met film bezig 
ben en ook omdat we met film makkelijk 
toegang vonden bij een westers publiek. 
Ik ben een zeer grote filmfanaat, ik vind 
het een sterk medium, dat heel toegan-
kelijk kan zijn, waarmee je mensen kan 
‘raken’ én informeren. We zijn toen echt 
begonnen van nul, als gekken zijn we on-
line beginnen te zoeken, talloze websites 
afgestruind van filmfestivals waar Chine-
se (Aziatische) cinema werd vertoond. In 
Azië zelf, Hongkong, Singapore bijvoor-
beeld, maar ook in Europa, iets minder in 
de VS. Zo hebben we stukje bij beetje onze 
weg gevonden in die internationale net-
werken van de Chinese film. Helemaal in 
het begin waren we ook nog geen festival, 
dus wat hadden wij die distributeurs te 
bieden? Er zijn natuurlijk Chinese distri-
buteurs die al in Europa werken, dus dat 
was in het begin ons geluk, want die zijn 
zelf ook klein en willen echt ook wel hun 
films verspreiden. In China distributeurs 
vinden was moeilijker in het begin, omdat 
ze dikwijls niet echt geïnteresseerd wa-
ren… begrijpelijk want Belgie is echt wel 
een te verwaarlozen afzetmarkt. Voor hen 
is een film in China uitbrengen meteen 
miljoenen mensen bereiken. Via vrien-

Katrien Coupez
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den in China hebben we onze eerste grote 
film voor Made in China Festival toch min 
of meer ‘gratis’ verkregen, omdat er ook 
wel sympathie was in China voor wat we 
doen!  

Iege Vanwalle:
Vorig jaar ging het eigenlijk al veel vlot-
ter, omdat we intussen een heel groot 
netwerk hebben kunnen uitbouwen. We 
kunnen nu programmeren op kwalitatie-
ve en populaire films. Voor ons is een be-
langrijk criterium dat ’het leven in China’ 
wordt getoond. Vaak zijn Chinese films 
die gescreend worden op festivals in het 
westen, art-films die in China niet worden 
getoond, dus m.a.w. wij focussen op films 
die in China een plaats innemen en door 
een groot publiek worden bekeken. 

Katrien Coupez:
Het is niet eenvoudig om films te program-
meren die populair zijn in China, omwille 
van onze kleine ‘markt’ en dus dure prij-
zen. Alhoewel dat wel onze bedoeling is 
om die soort films tijdens het festival hier 
te programmeren. Dit jaar hebben we bij-
voorbeeld ‘Madalena’ (Emily Chan) en ‘Ta-
ble for six’ (Sunny Chan), toch twee heel 
populaire films in China zelf, op ons festi-
val. Soms lukt het dan toch wel.

Iege Vanwalle:
De meeste films die we brengen zijn ver-
toond in China en geven een inkijk in het 
‘dagdagelijkse leven’ in China. Ook de zo-
genaamde ‘onpopulaire’ kritische films 
in China zitten in onze progammatie. 
Mensen hier denken dat kritisch zijn in 
China niet mag. Dat is echt niet zo. Maar 
we programmeren niet op basis van ‘kri-
tisch zijn voor China’, het moet eigenlijk 
ofwel tonen waar Chinezen naar kijken 
ofwel ook inderdaad het gewone leven in 
China, zoals Katrien al zei. Omdat we zeer 
goed beseffen dat hier China echt veel te 
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weinig ‘genuanceerd gekend’ is en dat zal 
er jammer genoeg niet meteen op verbe-
teren. Maar we leveren onze bescheiden 
bijdrage.

China Vandaag: Naar de volgende editie, 
met de hevigere China-bashing en de 
geopolitieke spanningen… vrezen jullie 
geen negatief effect voor het Made in 
China Festival? 

Iege Vanwalle:
Ja, dat was in 2020 eigenlijk ook al zo. 
Sinds het begin willen we ons festival weg-
houden van het eng politieke. Maar dat 
neemt niet weg dat wij wel mensen blij-
ven uitnodigen om lezingen te brengen of 
documentaires en films blijven vertonen 
over hoe het er echt aan toegaat in China. 

We brengen bijvoorbeeld lezingen met ex-
perten die niet allemaal op dezelfde wijze, 
eerder ‘meerstemmig’, over China denken 
en spreken. Ons doel en dat willen we echt 
benadrukken… onze mission statement is 
om ‘bruggen te bouwen’, om de Chinese 
cultuur naar hier te brengen en niet om 
weeral alle negatieve zaken bij elkaar te 
zetten. Maar wij gaan ook niet alleen maar 
mensen vragen die enkel positieve dingen 
over China vertellen. Op dat vlak willen 
we het echte debat promoten waarbinnen 
verschillen kunnen aanbod komen.

Katrien Coupez:
Het feit dat we deze editie opvallend meer 
bezoekers hebben gehad (2200 bezoe-
kers), geeft toch wel aan dat de interesse 
voor China groot is en blijft los van posi-
tieve of negatieve meningen over China. 
We halen daaruit veel positiviteit en wij 
blijven hameren op het feit dat we veel 
van elkaar kunnen leren.

China Vandaag: we wensen jullie veel 
geluk bij de 5de editie in 2024. En we 
houden onze lezers zeker op de hoogte!
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Eén van de hoogtepunten van het ‘Made 
In China festival’ dat voor de vierde maal 
plaatsvond in Gent was de visuele kunst-

expositie met een selectie van Chinese 
striptekeningen uit de jaren 1930 tot 2022. 
Sommige originele tekeningen werden 
voor het eerst in Europa tentoongesteld. 
De tentoonstelling was ondergebracht 
in het LUCA School of Arts, waarbij elke 
tentoonstelling zorgvuldig was samen-
gesteld om een samenhangende en visu-
eel verbluffende ervaring voor bezoekers 
te creëren. De openingsavond van de 
tentoonstelling over Chinese stripver-
halen en graphic novels vond plaats op 
donderdag 2 maart in aanwezigheid van 
de Chinese ambassadeur in België CAO 
Zhongming, senaatsvoorzitter Stephanie 
D’ Hose en andere personaliteiten uit de 
kunst- en cultuurwereld. Ook China Van-
daag was erbij en brengt van op de eerste 
rij verslag uit.

#9. Lancering Graphic Novel 
“K1ND” op Made in China 
festival

Laura Verlinden

Haal vandaag nog de adembenemende graphic novel ‘K1ND’ in huis!

We zijn verheugd om 5 gesigneerde exemplaren exclusief in onze boekhandel  
van de Vereniging België-China te koop aan te bieden voor slechts 24,95 euro. 

Mis deze unieke kans niet!

Auteur WANG Ning (L) en grafisch auteur NI 
Shaoru (R) van de graphic novel “K1ND”
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De Chinese graphic novel ‘K1ND’, vertaald 
naar het Nederlands (door sinologen 
Iege Vanwalle en Katrien Coupez – Made 
in China Festival), werd er gelanceerd. 
‘K1ND’ van auteur WANG Ning is een 
krachtige en ontroerende graphic novel 
met vier verschillende kortverhalen over 
de emotionele onrust en maatschappe-
lijke druk waarmee Chinese ouders te 
maken kregen wanneer ze zich door het 

veelbesproken éénkindbeleid van het 
land worstelden. De grafische auteurs NI 
Shaoru, WU Yao, XU Ziran en QIN Chang 
geven diepte aan de verhalen door middel 
van levendige en suggestieve beelden. Op 
de openingsavond waren auteur WANG 
Ning en grafisch kunstenaar NI Shaurou 
exclusief aanwezig om exemplaren van 
hun graphic novel te signeren. 
De tentoonstelling van beeldende kunst 
op het Made in China festival in Gent was 
een spannende en inspirerende viering 
van Chinese kunst en cultuur, of je nu een 
doorgewinterde kunstliefhebber bent of 
gewoon nieuwsgierig naar de Chinese cul-
tuur.

Geschiedenis van Chinese 
strips en graphic novels

Strips en graphic novels zijn al bijna een 
eeuw lang een essentieel onderdeel van 
het Chinese culturele landschap. De strip-

San Mao sluit zich aan bij het 
leger van ZHANG  Leping. 
chinadaily.com.cn

Chinese ambassadeur in België CAO Zhongming

http://chinadaily.com.cn
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industrie in China is in de loop der jaren 
sterk geëvolueerd, van een bescheiden 

begin in de jaren 1920 tot de bloeiende 
markt van vandaag. Dit artikel geeft een 
korte geschiedenis van Chinese strips en 
grafische romans vanaf het begin tot de 
huidige staat, en hun relatie met onze Bel-
gische strips.
Lianhuanhua 连环画 is een type Chinees 
stripboek dat opkwam in de jaren 1920 
en een belangrijke rol speelde in de ont-
wikkeling van de Chinese stripindustrie. 
Lianhuanhua was een populair medium 
voor het vertellen van verhalen en werd 
door de Chinese regering gebruikt voor 
propaganda- doeleinden. 
Begin jaren dertig werden strips gepubli-
ceerd in kranten en tijdschriften, en het 
genre richtte zich vooral op volwassen 
lezers. 
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Het was vooral gericht op sociale com-
mentaar en politieke satire. De tekenstijl 
was simplistisch, met personages met te 
grote hoofden en overdreven gezichtsuit-
drukkingen. De meest opvallende stripte-
kenaar uit die tijd was ZHANG Leping, die 
het iconische personage San Mao creëer-

de. San Mao was een weesjongen 
die in Shanghai woonde en altijd 
in de problemen kwam. De popu-
lariteit van het personage steeg 
enorm en hij werd een cultureel 
icoon van die tijd.

In de jaren 1950 en 1960 onder-
gingen Chinese strips belang-
rijke veranderingen. De com-
munistische regering nam de 
uitgeversindustrie over en het 
stripgenre werd zwaar gecensu-
reerd. Strips mochten geen po-
litieke satire meer bevatten en 
hun thema’s werden beperkt tot 
het bevorderen van socialistische 
waarden. De tekenstijl verander-
de ook, artiesten hanteerden een 
meer realistische benadering van 
hun werk. Eén van de populairste 
striptekenaars uit die tijd was YE 
Qianyu, die het personage Lao Fu 
Zi (Oude Meester Q) creëerde. Lao 
Fu Zi was een man van middelba-
re leeftijd die altijd iets van plan 
was, en zijn avonturen waren zeer 

populair.

De stripindustrie in China kreeg het 
zwaar te verduren tijdens de Culturele 
Revolutie (1966-76). De regering verbood 
alle vormen van vermaak, inclusief strips. 
Pas eind jaren zeventig begon de stripin-
dustrie zich te herstellen. In de jaren tach-
tig werden strips weer een belangrijke 
vorm van vermaak. Deze periode zag de 

Sibling Solidarity van YE Qianyu.
https://www.oldmasterq.com/comics/2459/

https://www.oldmasterq.com/comics/2459/
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opkomst van veel nieuwe striptekenaars, 
die experimenteerden met nieuwe kunst-
stijlen en thema’s. 
De jaren negentig kende een explosie van 
creativiteit in de Chinese stripindustrie. 
De markt werd meer divers, met strips 
voor een breed publiek. De tekenstijl bleef 
zich ontwikkelen, met meer complexe ver-
haallijnen en ingewikkelde tekeningen. 
Een van de meest succesvolle stripseries 
uit die tijd was Feng Shen Ji, waarin Chine-
se mythologie werd gecombineerd met Ja-
panse mangastijl. Het was een enorme hit 
bij de lezers, en het succes inspireerde an-
dere kunstenaars om te experimenteren 
met verschillende genres en stijlen.
In de 21e eeuw heeft er een belangrijke ver-
schuiving plaatsgevonden in de manier 
waarop Chinese strips worden geprodu-
ceerd en geconsumeerd. Met de opkomst 

van internet en sociale media hebben veel 
kunstenaars zich gewend tot digitale plat-
formen om hun werk te verspreiden. Web-
comics zijn steeds populairder geworden 
en veel kunstenaars maken gebruik van 
crowdfundingplatformen om hun projec-
ten te financieren.
Samengevat heeft de Chinese stripindus-
trie sinds haar ontstaan in de jaren twintig 
een lange weg afgelegd. Zij heeft politieke 
censuur en perioden van culturele onrust 
overleefd en is in de 21e eeuw uitgegroeid 
tot een bloeiende markt. De stripindus-
trie blijft zich ontwikkelen, met nieuwe 
artiesten die de grenzen verleggen van 
wat mogelijk is in termen van kunststijl 
en verhaal. Met de opkomst van digitale 
platformen ziet de toekomst van Chinese 
strips en graphic novels er rooskleurig uit.



47

De verwantschap tussen 
Belgische en Chinese strips

Belgische en Chinese strips lijken op het 
eerste gezicht misschien een onwaar-
schijnlijke combinatie, maar de twee tra-
dities hebben veel gemeen. Beide hebben 
een rijke geschiedenis die verschillende 
decennia teruggaat, en beide hebben een 
schat aan invloedrijke en baanbrekende 
werken voortgebracht. Belgische strips 
hebben een belangrijke invloed gehad op 
de ontwikkeling van de stripindustrie in 
China. Strips zoals Kuifje, De Smurfen en 
Robbedoes introduceerden het concept 
van de grafische roman, met zijn langere 
verhaalvorm en meer verfijnde teken-
stijl. Chinese strips hebben op hun beurt 

de Belgische strips beïnvloed, waarbij 
veel Belgische artiesten nu elementen 
van de Aziatische populaire cultuur 
in hun werk verwerken. Deze kruis-
bestuiving van ideeën heeft geleid tot 
een levendige en diverse wereldwijde 
stripindustrie die blijft evolueren en 
innoveren.
Een van de bekendste voorbeelden in 
dit verband is de Belgische strip “De 
avonturen van Kuifje” van Hergé. Deze 
geliefde serie, die de globetrottende 
avonturen van een jonge verslaggever 
en zijn hond volgt, is in China al tien-
tallen jaren razend populair. Vooral het 
boek “De Blauwe Lotus”, waarin Kuifje 
naar China reist en verwikkeld raakt in 
een politieke samenzwering, heeft de 
Chinese lezers bekend gemaakt met de 

Belgische stripwereld. “De Blauwe Lotus” 
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Bezoek onze boekenwinkel van de Vereniging België-China en ontdek de Belgische 
strips van Kuifje, Suske en Wiske en De Smurfen, vertaald naar het Chinees en dom-

pel je onder in de avonturen van deze geliefde personages.

blijft populair in China en wordt gezien 
als een belangrijk voorbeeld van culturele 
uitwisseling via de stripkunst. 
Ook veel Chinese strips en grafische ro-
mans hebben in België en de rest van de 
wereld aan populariteit gewonnen, vooral 

de laatste jaren. De graphic novel “A 
Chinese Life” van Li Kunwu en Phi-
lippe Ôtié, bijvoorbeeld, biedt een 
krachtige en intieme kijk op de re-
cente geschiedenis van China door 
de ogen van één individu. De roman 
is alom geprezen om zijn onverzet-
telijke eerlijkheid en grimmige 
weergave van de menselijke kosten 
van politieke omwentelingen en so-
ciale veranderingen.

De band tussen Chinese en Bel-
gische strips is een bewijs van de 
kracht van kunst om culturele gren-
zen te overschrijden en mensen sa-
men te brengen. Of ze nu de wereld 
van Kuifje verkennen of zich verdie-
pen in de complexe en vaak uitda-

gende realiteit van het moderne China, 
deze strips en graphic novels bieden een 
unieke en boeiende lens om de wereld 
door te bekijken. Bijgevolg bevorderen 
ze het intercultureel begrip en de dialoog 
tussen China en België.
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OPEN : donderdag van 12 tot 18 u. en zaterdag van 10 tot 17 u.
Daknamstraat 89  -  9160 Lokeren (naast voetbalstadion Lokeren)
tel : 09 295 82 16 - mail : info@somnis.com - www.somnis.com

Direct van fabrikant naar gebruiker

Elke dag een update met nieuws 
uit de Chinese samenleving, economie en politiek.

Schrijf je in voor de wekelijkse nieuwsbrief ! 
www.chinasquare.be

Metaversum

http://www.somnis.com
http://www.chinasquare.be
http://www.chinasquare.be
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Witboek Cyberspace

*  De informatiedienst van de regering 
heeft het Witboek ‘Jointly Build a Com-
munity with a Shared Future in Cybers-
pace’ gepubliceerd. Daarin staat dat de 
digitale economie met 45 biljoen yuan 
39% van het bnp beslaat. China telt meer 
dan 1,05 miljard internetgebruikers of 
een penetratiegraad van 74%. 455 mil-
joen smartphone gebruikers hebben 
een 5G abonnement. Het Beidou plaats-
bepalend systeem heeft in 2021 al voor 
469 miljard yuan nijverheidsproductie 
opgeleverd. 55,3 % van de belangrijkste 
processen bij de grote industriële on-
dernemingen is digitaal gecontroleerd 
en de toepassing van digitale O&O-tools 
bedroeg in februari 2022 maar liefst 74,7 
%. In 2021 beliep de online detailhandels-
verkoop van verbruiksgoederen 10,8 bil-
joen yuan, een stijging van 12 %. De omzet 
in de grensoverschrijdende e-commerce 
bereikte 1,92 biljoen yuan, een stijging 
van 18,6 % 

Global Times

*  De penetratiegraad van industrieel inter-
net nam toe van 14,6% in 2020 tot 17,5%..   
De toegevoegde waarde van het industri-

#10. iTrends Express 

Jan Jonckheere

iTrends
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eel internet zal dit jaar naar verwachting 
4,45 biljoen yuan belopen of 3,64% van 
het bnp, aldus de Academy of Industri-
al Internet. Volgens een rapport van de 
Academie wordt het industrieel internet 
gebruikt in 45 grote categorieën, van de 
nationale economie. Dit jaar zou het ook 
één miljoen nieuwe banen opleveren. 

China Daily

*  Volgens een recent Accenture rapport 
gebruikte in 2021 34% van de onder-
zochte bedrijven meer dan 30% van hun 
techbudget voor AI. Tegen 2024 zou dit 
64% van de ondernemingen gaan bedra-
gen.. Volgens het ministerie zijn de kern 
AI-bedrijven in China 400 miljard waard 
en in totaal zijn er 3000 betrokken on-
dernemingen..  

China Daily

Digitalisatieplan 2025

De regering heeft een plan ontvouwd om 
China tegen 2025 te digitaliseren. Het 
plan roept op tot de versnelling van de 
groeimotoren als 5G, IoT, data centra  en 
supercomputers, steunt de ontwikkeling 
van internetplatformen en integreert het 
geheel met Beidou. Het wil een de inte-
gratie van digitale technologieën op cul-
tureel, economisch, sociaal vlak zoals in 
de landbouw, financiën, gezondheidszorg 
en transport.. Omdat data almaar belang-
rijker worden zal de Nationale Ontwik-
kelings- en Hervormingscommissie een 
nationaal data bureau oprichten dat zal 

verantwoordelijk zijn en ook voot het be-
vorderen van de planning en opbouw van 
een digitaal China, economie en samenle-
ving. Het zou de Cyberspace Administrati-
on of China vervangen. 
Global Times, Asia Times

‘Chipwet nodig‘

*  Lid Xie Shanghua van het National Com-
mittee of the Chinese People’s Political 
Consultative Conference (CPPCC) vond 
dat het Volkscongres de leiding moet 
nemen in het uitwerken van een chip-
wet die beter de ontwikkeling van de 
sector kan leiden dan de reglementen 
op regeringsniveau. ‘Er moeten inspan-
ningen worden geleverd om nationale 
middelen te mobiliseren en toonaange-
vende ondernemingen te verenigen om 
gezamenlijk belangrijke problemen aan 
te pakken en het onderzoek naar appara-
tuurcomponenten en geavanceerde pro-
ductieprocessen van 7 nanometer, 5nm 
en 3nm te ondersteunen’, zei Xie. CPPCC 
National Committee lid en academicus 
Liu Zhongfan vond van zijn kant colleges 
over geïntegreerde schakelingen nood-
zakelijk om flessenhalzen te vermijden. 
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29 universiteiten in China hebben al der-
gelijke leergangen China Daily

*  Volgens Yahoo Finance werkt China aan 
een steun pakket van 1000 miljard yuan 
voor de chipsector. Het plan zou al in het 
eerste trimester ten uitvoer gelegd wor-
den. Het overgrote deel van de financiële 
hulp zou gebruikt worden om uitrusting 
ter vervaardiging van chips te helpen be-
kostigen 

*  In 2023 zal de eerste Chinese productie-
lijn voor fotonische of lichtchips klaar 
zijn. Fotonische chips gebruiken foto-
nen (of lichtdeeltjes) in tegenstelling 
tot elektronen die worden gebruikt door 
elektronische geïntegreerde schakelin-
gen. Vergeleken met elektronische chips 
bieden lichtchips hogere snelheden en 
een lager stroomverbruik. De rekensnel-
heid en transmissiesnelheid zijn 1.000 
keer die van elektronische chips. De pro-
ductielijn zal gebouwd worden door Sin-
tone.  Deze chips kunnen gebruikt voor 
communicatie, datacenters, medische 
tests, maar niet om te rekenen voorals-
nog.. Ook Huawei bewandelt de piste 
van fotonische chips die het exportver-
bod van EUV machines overbodig kun-
nen maken. Caliopa uit Zwijnaarde doet 
daarvoor onderzoek & ontwikkeling.

*  Het Nederlandse kabinet heeft beves-
tigd te plooien naar de wil van de VS 
zodat ASML niet enkel China geen EUV 
machines mag- leveren maar voortaan 

ook geen DUV-machines meer waarmee 
chips kunnen worden gemaakt.  Mi-
nister voor Buitenlandse Handel Liesje 
Schreinemacher verklaarde dat het doel 
is ‘te voorkomen dat Nederlandse goe-
deren bijdragen aan ongewenst eindge-
bruik, zoals militaire inzet of massaver-
nietigingswapens; het voorkomen van 
ongewenste strategische afhankelijkhe-
den op lange termijn; en het behoud van 
Nederlands technologisch leiderschap’. 
Voortaan is voor elke uitvoer een ver-
gunning nodig. ASML verwacht dat het 
nog een tijdje kan duren vooraleer het 
voornemen wet wordt en dat de finan-
ciële vooruitzichten voor dit jaar niet in 
het gedrang komen. Onnodig te vermel-
den dat China zich sterk kant tegen de 
verdere inperking.. China voegt elk jaar 
100 nieuwe chip productielijnen toe   nl-
times, global time

Data veiligheid belangrijk

*  Vermits gegevens een productiefactor 
zijn, hebben 16 overheidsdepartemen-
ten gemeenschappelijke richtlijnen uit-
gevaardigd die deze veiligheid willen 
aanscherpen. Doel is dat de sector van 
gegevensbeveiliging jaarlijks met 30% 
vooruit gaat tot 150 miljard yuan in 2025. 
Tezelfdertijd is de regering van plan 5 ge-
gevensbeveiligingslabs op provinciaal 
en staatsniveau te bouwen om doorbra-
ken in sleuteltechnologieën te realiseren 
en ook 5 nationale bedrijventerreinen 
voor gegevensbeveiliging op te richten. 
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Sectoren variërend van telecommunica-
tie en transport tot financiën en gezond-
heidszorg moeten de komende drie jaar 
met ten minste acht toepasselijke ge-
bruiksscenario’s naar voor komen. 

SCMP

*  Het niveau van de Chinese sector van 
big data is aan het verbeteren, blijkt uit 
een Witboek van de China Academy of 
Information and Communications Tech-
nology (CAICT) zo meldt het Science and 
Technology Daily. Het aantal Chinese 
wetenschappelijke artikels over big data 
staat in voor 31% van het wereldtotaal en 
het aantal patenten voor 51% waardoor 
het land eerste is. Het aantal marktdeel-
nemers overschreed 180.000 en de inves-
teringen in big data ondernemingen be-
droegen meer dan 80 miljard yuan.. 

Peoples Daily

*  China heeft 20 maatregelen uitgevaar-
digd voor de sector van gegevensopslag 
zodat de veiligheid gevrijwaard wordt. 
Het land wil datasystemen bouwen in 
vier aspecten, waaronder gegevenseigen-
domsrechten, circulatie en transactie, in-
komstenverdeling en veiligheidsbeheer. 
Er moet een mechanisme opgezet voor 
naleving van de gegevensbeveiliging en 
ordelijke grensoverschrijdende circu-
latie, dat internationale uitwisselingen 
en samenwerking op het gebied van ge-
gevens ondersteunt en oproept tot het 
verkennen van een veilige en gestan-
daardiseerde grensoverschrijdende ge-

gevensstroom. Nationale veiligheidsbe-
oordelingen moeten worden uitgevoerd 
op gegevensverwerking, grensover-
schrijdende gegevensoverdracht evenals 
buitenlandse fusies en overnames die de 
nationale veiligheid beïnvloeden of kun-
nen beïnvloeden. 

Technode

*De regering zet een onderzoekscentrum 
op over de blockchain technologie. Dit te 
Beijing gevestigde National Blockchain 
Technology Innovation Centre valt on-
der de hoede van de Beijing Academy of 
Blockchain and Edge Computing en zal 
focussen op belangrijke gebruiksgevallen 
voor de nationale economie of het welzijn 
van de bevolking. Midden vorig jaar telde 
China 1821 door de CAC erkende block-
chain ondernemingen en een ambtenaar 
beweert dat 84% van ’s werelds blockchain 
patenten bezit. 
SCMP

5de plaats qua robotdensiteit  

*  China is de snelst aangroeiende indus-
triële robotmarkt met het hoogste aan-
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tal jaarlijkse installaties zodat het sinds 
2016 wereldwijd het grootste aantal ro-
bots in werking heeft aldus het World 
Robotics 2022 Report van de Internati-
onal Federation of Robotics. Het aantal 
industriële robots per arbeidskrachten 
bereikt in China 322 op 10.000 waardoor 
het land vijfde staat na Zuid Korea, Sin-
gapore, Japan en Duitsland. De VS viel 
van de zevende naar de negende plaats 
met 274 op 10.000. Het Chinese Institu-
te of Electronics verwacht dat de Chine-
se roboticamarkt dit jaar $ 17,4 miljard 
bereikt met een gemiddelde jaarlijkse 
groei van 22 procent over vijf jaar. 

China Daily

*  Nadat China zijn eerste bevolkingsach-
teruitgang sinds decennia rapporteerde, 
hebben 18 regeringsorganen het ‘Robot 
+ Application Action Plan‘  bekend ge-
maakt om meer robots te gebruiken. De 
toepassing van robots wordt versneld 
in het maakwerk, landbouw, logistiek, 
energie, gezondheid, onderwijs en senio-
renzorg. De beleidsmakers beogen meer 
dan 100 innovatieve robotapplicaties en 
meer dan 200 modeltoepassingen. 

SCMP

ChatGPT blijft op tongen rijden

De chatbot ChatGPT van AI research is 
de laatste internethype. Door gebruik te 
maken van machine learning-algoritmen 
kan ChatGPT de mens nabootsen met 

door AI gegenereerde inhoud en perso-
nen helpen met taken zoals het schrijven 
van verhandelingen, het doen van zake-
lijke voorstellen tot het controleren van 
programmafouten en dit op enkele secon-
den.. In China is Baidu van plan in maart 
een analoge chatbot ‘Ernie Bot’ geheten te 
lanceren. Bij Bytedance stelt Jianyin, een 
door AI aangedreven app voor het bewer-
ken van korte video’s  gebruikers in staat 
creatieve video’s te maken door gewoon 
een paar trefwoorden in te voeren.  Ne-
tEase heeft zijn AI-muziekcreatieplatform 
Tianyin uitgebracht, waar gebruikers een 
nummer kunnen aanpassen door song-
teksten in te geven. Alibaba ontwikkelt 
een ChatGPT-achtige dialoogrobot die 
momenteel getest wordt en zou gecombi-
neerd worden met de communicatietool 
Dingtalk. 
China Daily, SCMP, Technode, Reuters

*Bytedance werkt in zijn nieuwsaggrega-
tor Jinri Toutiao met een nieuw product 
AI painting dat een foto kan omvormen 
tot een beeld dat precies geschilderd lijkt. 
Oorspronkelijk was het een videofilter op 
Douyin die gebruikt werd door 30 miljoen 
gebruikers. 
SCMP

*Op de Global AI Developer Conference 
in Shanghai werd geopperd dat voor ge-
lijkaardige diensten als ChatGPT veel AI-
chips nodig zijn wat in het gedrang kan 
komen door de VS-exportcontrole. De VS 
heeft immers verboden dat Nvidia nog 
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A100 chips levert aan China. Toch heeft 
ook Sensetime ondertussen het Sensecore 
AI cloud platform gelanceerd dat goed-
kope en efficiënte AI infrastructuur ter 
beschikking stelt van firma’s die analoge 
producten als ChatGPTwillen maken. 
SCMP

Min omzet internetfirma’s, meer 
software en IT diensten

*  In 2022 daalde de omzet van de Internet-
firma’s voor het eerst. De gecombineerde 
omzet van Chinese internetbedrijven in 
2022 kromp met 1,1 procent tot 1460 mil-
jard yuan. Een sterk contrast tot de groei 
met twee cijfers voordien. De winst groei-
de met 3,3% tot 141 miljard yuan, maar ook 
de groeivoet viel 10% minder uit dan voor-
heen. 5 regio’s Beijing, Shanghai, Tianjin 
Guangdong en Zhejiang  staan in voor 
85% van het totaal. 

SCMP

*  In 2022 heeft de sector van IT-diensten en 
software 10.810 miljard yuan omgezet een 

verhoging met 11%. De winsten groeiden 
met 5,7 % tot 1260 miljard yuan, aldus offi-
ciele cijfers. Bij de sub- sectoren valt op dat 
de jaaromzet van industriële software met 
14,3 % toenam tot 240 miljard yuan wat een 
sterke onderbouw biedt voor de digitale 
omvorming van de productiesector

*  De markt van slimme logistiek die in 
2020 33 miljard yuan bedroeg, is toegeno-
men tot 129 miljard of een jaargroei bo-
ven 70%. In slimme magazijnen wordt de 
vracht gesorteerd en vervoerd door ro-
bots en de real-time info wordt getoond 
op grote schermen. JD.com beschikt te 
Yiwu over 100 automatische voertuigen 
in haar opslagplaats. Volgens verant-
woordelijke Weng Bo kan het systeem 
1500 bestellingen per uur verwerken of 
driemaal zoveel als anders.

Eerste in schermen, tweede in 
metaversum 

*Volgens een rapport van CCID Consulting 
is de omzet van de Chinese beeldscher-

http://JD.com
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men in 2021 gestegen met 40% tot 580 mil-
jard yuan. Het land is daarmee goed voor 
36% van de wereldwijde markt. Van 2012 
tot 2021 groeide de Chinese markt jaar-
lijks met een kwart. Onderdirecteur Liu 
Wenqiang van CCID Consulting zei ‘Als 
‘s werelds grootste paneelproductiebasis 
en onderzoeks-, ontwikkelings- en toe-
passingsgebied is China een belangrijke 
motor geworden die de ontwikkeling van 
de wereldwijde display-industrie onder-
steunt.’ Verwacht wordt dat China tegen 
2024 Zuid-Korea overvleugelt als grootste 
productiebasis. 
China Daily

*  Volgens het Zuid-Koreaanse Intellectual 
Property Office staat China wereldwijd 
met 30% en 14.291 apps op de tweede 
plaats qua metaversum patenten. China 
komt onmiddellijk na de VS met 17.293 
apps of 36% van de periode 2011 en 2020. 
Zuid-Korea staat derde met 7.808. Vol-
gens een Preqin rapport  werden echter 
van 2021 tot november 2022 meer durfka-
pitaal overeenkomsten qua VR en AR ge-
sloten in China dan in de VS. Het minis-
terie verwacht dat de Chinese VR-sector 
tegen 2026 350 miljard yuan groot is.  

China Daily

*  China staat tweede wereldwijd qua 
schaal van computers. Het aantal data 
center rekken bedroeg eind juni meer 
dan 5,9 miljoen en het aantal servers 20 
miljoen, aldus het ministerie. Geduren-
de het 14de vijfjarenplan zal jaarlijks 20% 

meer in data centra worden geïnvesteerd 
en de cumulatieve investering in aanver-
wante gebieden zal naar verwachting 
meer dan 3 biljoen yuan bedragen. Ge-
gevens gegenereerd door China zullen 
naar verwachting in 2025 27,8 procent 
van de wereldwijde gegevens uitmaken, 
aldus een International Data Corp voor-
spelling. 

China Daily

Subsectoren cijfermatig

*  Slimme gezondheidsapparaten zoals 
fitnessspiegels, slimme armbanden en 
slimme weegschalen zijn populair ge-
worden. Het jaarlijkse gezondheidsver-
bruik van de meeste Chinese gezinnen 
in 2021 varieerde van 500 yuan tot 5.000 
yuan. Fitnessspiegels krijgen almaar 
meer de voorkeur omdat ze toelaten de 
gefragmenteerde tijd thuis te gebrui-
ken om te trainen. In vergelijking met 
videofitnesscursussen ligt het voordeel 
van de fitnessspiegel in de real-time 
interactie en het vermogen om fouten 
te corrigeren en dit hangt grotendeels 
af van de AI-bewegingsherkenning en 
het interactie-algoritme in het product. 
Slimme armbanden worden gebruikt 
om de bloeddruk, het zuurstofgehalte in 
het bloed en de hartslag te controleren. 
Sommige lagere besturen schenken ze 
kosteloos aan senioren. Zo kunnen fami-
lie, dokters en buurtwerkers de gezond-
heid van betrokkene in real-time volgen. 
English.news.cn

http://English.news.cn
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*  In december gebruikten 363 miljoen ge-
bruikers online gezondheidszorgdien-
sten en dat is 34 % van het totaal aantal 
internetters. Vorig jaar verhoogde het 
aantal met 21%, aldus het rapport van 
het China Internet Network Informati-
on Center. Het totaal aantal internetters 
steeg vorig jaar met 35 miljoen zodat Chi-
na er nu 1.070 miljoen telt of 75% penetra-
tie. Xinhua

*  Het aantal gebruikers van korte video 
overschreed in december 1 miljard en 
dat was 8,3% meer. Dit komt neer op 70% 
van de bevolking. Douyin domineert 
met 600 miljoen gebruikers en Kuaishou 
is tweede met 363 miljoen. 

Technode;

Tiktok niet in de administratie

Het Witte Huis heeft alle federale agent-
schappen geboden om Tiktok te verwijde-
ren binnen 30 dagen. Nochtans onderhan-
delt Tiktok met CFIUS al twee jaar over een 
oplossing voor de veiligheidsbekommer-
nissen. Vertegenwoordigers van het House 
Foreign Affairs Committee stemden 24 
tegen 16 om de maatregel goed te keuren. 
Tiktok verwerpt de beschuldiging dat Chi-

na kan spioneren 
op zijn gebrui-
kers en argumen-
teert dat het al 
$ 1,5 miljard ge-
spendeerd heeft 
aan veiligheids-

inspanningen.  
Het Europees 
Parlement heeft 
in de voetsporen 
van de Commis-
sie en de Raad 
ook haar ambtenaren verboden om nog 
Tiktok te gebruiken. België en Vlaanderen 
zijn hetzelfde van plan. Gevreesd wordt 
dat als een ambtenaar een Seitensprung 
maakt,  Beijing er gelijk van op de hoogte 
is. Tiktok opent binnenkort in Dublin haar 
Europees datacenter waar de Europese ge-
bruikersgegevens zullen opgeslagen wor-
den en later volgt er een tweede in Dublin 
en nog een in Noorwegen: samen goed 
voor 1,2 miljard investeringen.  Tevens zal 
een extern Europees beveiligingsbedrijf 
binnenkort ingeschakeld worden om te 
garanderen dat de gebruikersgegevens 
correct verzameld en verwerkt worden. In 
Canada zullen de veiligheidstoezichthou-
ders van Canada, Québec, British Colum-
bia en Alberta een onderzoek tegen Tiktok 
lanceren wegens het verzamelen, gebruik 
en het openbaar maken van privé informa-
tie. Tiktok ontkent de aantijgingen.
Diverse bronnen

      TikTok Douyin
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Het is niet meer wat het geweest is. Of een 
variant, het zijn bizarre tijden. Dat hoeft 
niet persé, zo toont het onderstaand arti-
kel, apocalyptisch te zijn. Maar toegege-
ven, vroeger was veel kristalhelder:een ka-
pitalist is, een ... kapitalist. En iemand die 
voor socialisme op de barricades stond, … 
alvast geen kapitalist. Tegenwoordig is dat 
niet meer zo heel scherp afgelijnd. 
Dat zullen ze bij het ‘Intercollegiate Stu-
dies Institute’(ISI) ook moeten gedacht 
hebben. Het I.S.I. is een non-profit orga-
nisatie in de Verenigde Staten die ‘conser-
vatief denken’ op universiteitscampussen 
promoot. Het instituut is in 1953 opge-
richt, sponsort lezingen en debatten op 
universiteitscampussen, publiceert boe-
ken en tijdschriften. 
Een recente lezing trok mijn aandacht: ‘Is 
het Chinese systeem beter dan het Ame-
rikaanse systeem?’ (5 april 2023, volledig 
te volgen op het ISI-Youtube-kanaal (zie 
onderaan voor de link). Hun debatten ne-
men meestal als ‘uitdagend startpunt’ een 

heldere vraagstelling waar twee behoor-
lijk antagonistische sprekers mogen op 
reageren in twee rondes. Voor deze ‘battle’ 
hadden ze geen strijdvaardigere gladia-
toren kunnen bedenken. Niettemin m’n 
woordkeuze bleef het dispuut fatsoenlijk 
en geweldloos.
 
Aan de ene kant Adrian ZENZ, de man die 
de media misleidde met zijn cijfer 1 mil-
joen Oeigoeren die in ‘concentratiekam-
pen’ in Xinjiang zouden zijn opgesloten … 
hetgeen inmiddels volledig ontkracht is 
(daarover is eerder bericht). Zenz schreef 
een boek ‘Worthy to escape’ waarin hij 
beweert dat hij van ‘God zijn missie heeft 
gekregen om tegen het communistische 
China’ zijn kruisvaart te voeren. 
En aan de andere zijde, ondernemer Ber-
trand ARNAUD, hij is een Franse onderne-
mer die ‘HouseTrip’ (inmiddels voor flink 
wat geld verkocht aan TripAdvisor) en ‘Me 
& Qi’ heeft opgericht. Hij woont in Chi-
na en is een veelgevraagd  commentator 

#11. ‘Is het Chinese systeem 
beter dan het Amerikaanse 
systeem?’ 
Pleidooi van ondernemer Arnaud Bertrand voor ‘socialisme ‘à la 
Chinoise’

Inleiding en bewerking Ng Sauw Tjhoi
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over het reilen en zeilen in China. Betrand 
Arnaud studeerde af aan de EHL (Hotel-
school) in Lausanne (Zwitserland) en is 
benoemd tot ereprofessor. We laten hem 
aan het woord. 
Mocht je ook Adrian Zenz’ deel van de le-
zing willen lezen en zien, kan je terecht 
op het Youtube-kanaal. Adrian Zenz is 
directeur van het ‘de dubieuze’ ‘Stichting 
voor slachtoffers van het communisme 
(VCMF)’ in Washington (VS). Zenz is even-
eens adviseur van de ‘Interparlementaire 
Alliantie over China’ een internationaal 
netwerk van Westerse parlementairen die 
elkaar vinden in het ‘containen’ van China 
en waarbij neoconservatieve politici als 
Marco Rubio (medestander van Trump) 
n de cockpit zitten, en die ook Belgische 
parlementairen zoals Els Van Hoof (CD&V) 
en Samuel Cogolati (Ecolo) op sleeptouw 
nemen. We distanciëren ons volledig van 
deze neoconservatieve organisaties en vi-
sies op de wereld en de mens.

Inleiding Arnaud Betrand.

Voordat ik inga op de kern van het debat, 
wil ik een ‘disclaimer’ maken. Een onuit-

gesproken idee dat voortkomt uit de reso-
lutie waarin staat dat het Chinese model 
beter is dan het Amerikaanse of het Euro-
pese, is dat beide modellen met elkaar con-
curreren en dat beide modellen universeel 
zijn, met het idee dat als het Chinese mo-
del inderdaad beter is, … het de wereld kan 
overnemen. Ik geloof helemaal niet dat 
dit waar is. Ik denk dat het Chinese model 
alleen voor China geldt, dat het Chinese 
systeem het product is van de zeer lange 
en unieke geschiedenis van China, en dat 
het ook past in de zeer bijzondere context 
waarin China zich vandaag de dag bevindt, 
in een economische context, in een geopo-
litieke context, maar dat het niet past of 
pretendeert te passen op andere landen. 

U hoeft mij niet op mijn woord te geloven. 
De meeste serieuze waarnemers zijn het 
hierover eens. Bijvoorbeeld Paul Heer, de 
voormalige nationale inlichtingenofficier 
voor Oost-Azië, wat de hoogste positie is 
in de Amerikaanse inlichtingengemeen-
schap voor het observeren van China. 
Dit is wat hij schrijft: ‘China probeert mul-
tipolariteit en internationale legitimiteit voor 
zijn systeem na te streven, niet het aan andere 
landen op te leggen.’ Een andere is Stephen 
Walt van Harvard, legendarisch hoog-
leraar internationale betrekkingen.  Hij 
schrijft: ‘China omarmt expliciet het idee dat 
elk land zelf moet bepalen hoe het geregeerd 
wordt. De VS daarentegen houden ervan ande-
ren de les te spellen over hoe zij zichzelf moe-
ten besturen en blijft proberen andere landen 
zover te krijgen dat zij onze liberale waarden 
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omarmen.’ Ook Henry Kissinger schrijft in 
zijn beroemde boek ‘Over China’: ‘China 
heeft nooit de Amerikaanse opvatting van uni-
versalisme omarmd om zijn waarden over de 
wereld te verspreiden.’ 
Dus om af te sluiten met mijn disclaimer: 
‘Het debat gaat hier vooral over welk systeem 
beter is voor de eigen bevolking, niet welk sys-
teem universeel beter zal zijn voor iedereen, 
aangezien het Chinese systeem niet preten-
deert universeel te zijn.’ 

Dat gezegd hebbende, laten we overgaan 
tot de kern van het debat. 
Allereerst bestaat er weinig twijfel over 
het feit dat het westerse systeem fantas-
tisch werk heeft geleverd voor de bevol-
king door de verspreiding, gedurende 
vele decennia, van vrijheid, welvaart en 
stabiliteit. Maar het leidt ook weinig twij-
fel dat het steeds meer de weg kwijtraakt. 
Hoe contra-intuïtief het ook mag klinken, 
ik zal aantonen dat het Chinese systeem 
nu in vele opzichten beter is geworden in 
het verschaffen van stabiliteit, welvaart en 
zelfs vrijheid aan zijn bevolking. 

Laat ik beginnen met ‘vrijheid’. Ik zal uit-
leggen dat we in het Westen geleidelijk 
een nogal scheef begrip van vrijheid heb-
ben gekregen, waarbij we vrijheid gelijk-
stellen aan individuele vrijheid, terwijl 
dat eigenlijk niet hetzelfde is. Ik zal laten 
zien dat wanneer je een breder begrip van 
vrijheid hebt, zoals we dat in het verle-
den hadden, het heel duidelijk wordt dat 
China misschien niet zo onvrij is als de 
meeste mensen in het Westen denken, en 
omgekeerd. Het Westen is misschien niet 
zo vrij. Laat ik een concreet voorbeeld ne-
men. 

China’s oorlog tegen de armoede is 
ontegensprekelijk een enorm succes. De 
grootste en snelste vermindering van ar-
moede die de wereld ooit heeft gezien. 
(nvdr.: 800 miljoen Chinezen zijn sinds 
1980 uit de extreme armoede gehaald, cij-
fers bevestigd door de Wereldbank, 2022) 
Zelfs China’s grootste tegenstanders zijn 
het hiermee eens. Maar raadt u  eens? Het 
ging ten koste van nogal wat individuele 
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vrijheid. U herinnert zich waarschijnlijk 
de krantenkoppen in de westerse media 
over de Chinese regering die alle gebou-
wen in Chinese steden afbrak en mensen 
ontheemd achterliet. Maar kijk naar de re-
sultaten. Extreme armoede is in China zo 
goed als uitgeroeid. 
Ik heb gedurende zeven jaar door heel 
China gereisd. De resultaten zijn duide-
lijk en zichtbaar. Kan iemand echt bewe-
ren dat dit de mensen minder vrij maakte, 
dat ze vrijer waren toen ze arm waren? 
Natuurlijk niet! Armoede is de antithese 
van vrijheid. Als je in armoede leeft, ben je 
letterlijk een slaaf van je sociale toestand. 
Daarentegen is er veel armoede in landen 
als Frankrijk en de VS. Als je naar bepaal-
de wijken in Parijs gaat, zie je honderden 
daklozen in ‘bidonvilles’. Ieder van jullie 
kan vandaag naar China gaan, het hele 
land rondreizen, … en het zal uiterst on-
waarschijnlijk zijn dat je ook maar één 
dakloze ziet. Persoonlijk kan ik in al mijn 
jaren reizen door China op de vingers van 
één hand tellen hoe vaak ik daklozen heb 
gezien. Voor de VS is het officiële cijfer van 
het ‘US Census Bureau’ 6% van de bevol-
king, zes procent die leeft in wat het Cen-
sus Bureau ‘diepe armoede’ noemt. 
Een recente studie van het ‘Urban Insti-
tute’ (VS) onthulde ook dat in 2022 in de 
VS 25% van de volwassenen in voedselon-
zekerheid leven, dat betekent dat ze zich 
soms geen eten kunnen veroorloven. In 
Frankrijk leeft 14% van de bevolking onder 
de armoedegrens. Kunnen we echt zeggen 
dat die mensen vrij zijn?

Velen zijn dit vergeten, maar FDR Roose-
velt hield in 1941 zijn ‘Four Freedoms’ 
speech waarin hij vrijheid van gebrek en 
vrijheid van angst definieerde als twee 
van de vier vrijheden die Amerika hoopte 
te bereiken. Dus ook hij erkende dat ar-
moedebestrijding fundamenteel was voor 
vrijheid. En nu we het toch over vrijheid 
van angst hebben, …. dat is ook een goeie 
…. laten we onszelf een simpele vraag stel-
len: ‘Voelen mensen zich ‘vrij’ om overal in 
Amerika alleen te werken, op elk moment 
van de dag of nacht? Hebben mensen 
deze vrijheid?’ Wel, deze vrijheid bestaat 
over het algemeen wel in China. De statis-
tieken zijn verwonderlijk: je hebt 70 maal 
meer kans om slachtoffer te worden van 
een geweldsdelict in de VS dan in China. 
Het is anekdotisch, maar in mijn zeven 
jaar in China ben ik niet alleen nooit ge-
tuige of, God verhoede, slachtoffer ge-
weest van een misdaad. Dus dit vrij zijn 
van angst bestaat wel degelijk. 
Ik zou kunnen doorgaan over verschil-
lende vormen van vrijheid. Vrijheid van 
drugs, bijvoorbeeld. Overdoses zijn in de 
VS de belangrijkste doodsoorzaak voor 
volwassenen van 18 tot 45 jaar. Terwijl Chi-
na een van de laagste drugscijfers ter we-
reld heeft. Wat kan een grotere beperking 
van de vrijheid zijn dan een verslaving aan 
drugs? 
Vrijheid van onderwijs, nog een ander 
voorbeeld, ik hoef u niet te vertellen dat 
kennis en onderwijs een vorm van vrij-
heid is. Het verbreedt je perspectief en 
leidt tot meer mogelijkheden. Neem 
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vandaag de dag een willekeurige inter-
nationale onderwijsbenchmark, zoals de 
PISA-ranglijst van de OESO, en China staat 
bovenaan, met het Westen ver achter zich. 
Nog verder over vrijheid ? Amerika heeft 
25% van alle gevangenen ter wereld, ter-
wijl het slechts 3% van de wereldbevolking 
telt. Dat is een opsluitingsgraad, 6 tot 7 
maal hoger dan in China. Werkelijke fy-
sieke vrijheid is belangrijk als we het over 
vrijheid hebben. Juist. 

Maar ik sluit af met waarschijnlijk de 
grootste vorm van vrijheid, een vrijheid 
die generaal de Gaulle, onze laatste grote 
president in Frankrijk, placht te omschrij-
ven als de voorwaarde voor alle andere 
vrijheden, en dat is je ‘onafhankelijkheid 
als land’. Je collectieve vrijheid om je ei-
gen toekomst te bepalen. Kan iemand 
beweren dat wanneer je een zogenaamde 
vazalstaat bent of wanneer je in een grote-
re staat zit, de zogenaamde invloedssfeer, 
je vrij bent? Iedereen kan zien dat het niet 
helemaal waar is. Amerika is natuurlijk 
niemands vazalstaat. Integendeel. Maar 
er is iets dat Amerika’s vrijheid in dat 
opzicht beperkt. Het is het systeem van 
allianties. Amerika zit in heel veel bond-
genootschappen. De NAVO komt voor de 
‘Five Eyes’, maar met Japan, met Taiwan 
enzovoort. En natuurlijk beperken ook 
deze je vrijheid van handelen, omdat je, 
niet alleen op papier, gebonden bent aan 
specifieke  acties, die op een welbepaald 
moment misschien helemaal niet in je ei-
gen belang zijn. 

Zoals we pijnlijk hebben geleerd van de 
Eerste Wereldoorlog, kunnen bondge-
nootschappen ongelooflijk beperkend 
en destructief zijn. China is in dat opzicht 
onbetwistbaar het meest vrije land ter 
wereld, omdat het in de verste verte niet 
kan worden beschouwd als vazalstaat van 
wie dan ook. En China doet niet aan hech-
te militaire allianties zoals de NAVO, het 
heeft er geen. Velen beweren zelfs dat het 
juist deze onafhankelijkheid is die de hui-
dige poging om China in toom te houden, 
aanstuurt. Het hoge niveau van soeverei-
niteit laat China toe zich te concentreren 
op de interne ontwikkeling en op het be-
houd van zijn vrijheid van handelen op 
het internationale toneel. 

Oké. Ik heb veel tijd besteed aan vrijheid. 
Laten we het hebben over ‘stabiliteit en 
welvaart’. Stabiliteit is de gemakkelijk-
ste. China is letterlijk de oudste continue 
beschaving in de geschiedenis van de 
mensheid. Als dat geen stabiliteit is, dan 
weet ik niet wat wel. En als we kijken hoe 
de zaken er nu voor staan, kan niemand 
beweren dat China geen stabiele samen-
leving is. 
Uit de meeste onderzoeken naar de Chi-
nese bevolking, zelfs door westerse instel-
lingen, blijkt dat de Chinese bevolking 
buitengewoon eensgezind is over hoe zij 
hun systeem ziet. Het ‘Ash Center for De-
mocratic Governance and Innovation’ van 
de Harvard Kennedy School deed bijvoor-
beeld een 13 jaar durend onderzoek naar 
de Chinese bevolking, dat zij samenvatten 
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in het rapport ‘Understanding CCP Resili-
ence’ (2020). Hun conclusie is -ik citeer- ‘Er 
is weinig bewijs voor het idee dat de CCP 
aan legitimiteit verliest in de ogen van de 
bevolking. In feite stellen ze vast dat 93% 
van het Chinese volk tevreden is over de 
Chinese centrale regering. 
En waarom zouden ze dat niet zijn? Chi-
na heeft net de snelste verbetering van de 
levensomstandigheden van alle landen 
in de geschiedenis meegemaakt. De VS 
en Europa zijn natuurlijk een heel ander 
verhaal. Tevredenheid over openbare in-
stellingen is er, zoals we allemaal weten, 
altijd laag. Bijna overal in het Westen, ook 
bijvoorbeeld in de VS. Het vertrouwen van 
het publiek in de overheid gaat van meer 
dan 70% in de jaren zestig naar slechts 20% 
vandaag. In Frankrijk heeft slechts 28% 
van de burgers vertrouwen in hun open-
bare instellingen. Als je het Amerikanen 

vraagt, denkt 43% dat er binnen tien jaar 
een burgeroorlog uitbreekt. 
En als we kijken op de lange termijn… la-
ten we even een derde experiment doen. 
Stel je voor dat je ingvroren wordt en over 
300 jaar wakker wordt, dan kan je er bijna 
100% zeker van zijn dat China zeer herken-
baar zal zijn: het zal dezelfde taal hebben, 
dezelfde tradities, dezelfde culturele ba-
siskenmerken zoals het belang van het ge-
zin, het belang van onderwijs, de merito-
cratie, een paternalistische regeringsstijl, 
een grotendeels seculiere samenleving, 
enzovoort. Waarom kunt u daar zo zeker 
van zijn? Als je het onderwerp grondig 
bestudeert zijn, ondanks de opkomst en 
ondergang van dynastieën in China, de 
belangrijkste kenmerken van de Chinese 
samenleving buitengewoon stabiel. 
Ik was gefascineerd toen ik las over Mat-
teo Ricci, een Jezuïetenpriester uit de 16e 
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eeuw die de eerste westerling was sinds 
Marco Polo, die erin slaagde tot de kern 
van het Chinese systeem door te dringen. 
Het is verbazingwekkend om te zien hoe 
vergelijkbaar de dingen toen met vandaag 
zijn. Bijvoorbeeld, Ricci ging naar China, 
om het christendom te verspreiden, dat 
spreekt. In die tijd, en om dat te doen, ver-
momde hij zich als een boeddhistische 
monnik, omdat hij veronderstelde dat 
door te beweren dat het christendom een 
tak van het boeddhisme was, het gemak-
kelijker zou zijn om het door de Chine-
zen te laten begrijpen. Maar na een tijdje 
merkte hij dat er, ongeacht de religie, bij 
de Chinese elites veel argwaan tegen re-
ligie bestond, en dat er een onoverbrug-
bare scheiding was tussen religie en poli-
tiek. Dus na tien jaar mislukte pogingen, 
besloot hij zich uiteindelijk te verkleden 
als een Confuciaanse geleerde, zich te pre-
senteren als filosoof in plaats van monnik, 
als iemand die de Chinese klassieken had 
begrepen in plaats van een religieus man. 
In feite hebben we de eerste Latijnse verta-
lingen van Chinese klassieken aan hem te 
danken. En het is pas na deze transforma-
tie dat hij erin slaagde dichter bij de Chi-
nese elites te komen en zijn ideeën ingang 
te doen vinden. 
Tegenwoordig wijten we China’s secula-
risme aan het communisme. Maar Matteo 
Ricci’s ervaring laat zien dat dit helemaal 
niet klopt. China is al altijd seculier ge-
weest. Sommigen onder ons klagen dat 
China de westerse liberale democratie 
niet van ons heeft overgenomen. Maar 

nogmaals, de ervaring van Ricci toont aan 
dat ideeën uit het buitenland een aanzien-
lijke mate van ‘sinificatie’ vereisen voor-
dat ze in China ingang kunnen vinden. 
Hetzelfde geldt trouwens ook voor het 
communisme. De officiële term ervoor in 
China is ‘socialisme met Chinese kenmer-
ken’. De sleutelterm is uiteraard ‘Chinese 
kenmerken’, en die zijn eigenlijk zeer do-
minant binnen het concept. 

Terug naar mijn derde experiment, waar 
je ook 100% zeker van kunt zijn is dat bin-
nen 300 jaar Amerika en de hele westerse 
wereld bijna onherkenbaar zullen zijn. Ik 
bedoel, de VS bestonden 300 jaar geleden 
niet eens als land. En wat Frankrijk betreft, 
in 1723 waren we een monarchie onder Lo-
dewijk de 15de, een land met totaal andere 
waarden. Veel van ons leven draaide om 
religie, terwijl een van onze kernwaarden 
tegenwoordig seculariteit is. 
En in feite, ironisch genoeg, als je de be-
weging van de ‘Lumières’ (beweging van 
verlichters) bestudeert, de Verlichting 
met Voltaire en Rousseau die leidde tot 
de transformatie van Frankrijk in een se-
culiere samenleving, dan wordt het dui-
delijk dat veel van deze verlichtersideeën 
zijn beïnvloed door de Chinese filosofie, 
door de vertaling van de ‘Chinese klassie-
kers’ door Matteo Ricci. 
Dus ironisch genoeg, hoewel Ricci naar 
China ging om het christendom te ver-
spreiden, zijn wij het die uiteindelijk 
waarschijnlijk meer veranderd zijn door 
de Chinese ideeën dan zij door de wester-
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se. Hoe dan ook, om te besluiten over sta-
biliteit, het is duidelijk dat zowel nu, maar 
ook vanuit een historisch perspectief op 
de lange termijn, het Chinese systeem 
zeer duurzaam is, terwijl het westerse sys-
teem onstabieler is en meer onderhevig 
aan diepe transformaties, wat natuurlijk 
goed kan zijn, maar ook zeer destabilise-
rend. 

Laten we eindigen met welvaart. Als we 
het hebben over BBP per hoofd van de be-
volking of salarisniveaus, dan is de gemid-
delde Chinese burger duidelijk nog steeds 
minder welvarend dan zijn westerse te-
genhanger. China begon aan zijn moder-
ne economische ontwikkeling ook veel 
lager en veel later. De vergelijking is dus 
niet helemaal correct. De juiste manier 
van inschatten kan volgens mij dan ook 
maar als we de vergelijking maken tuusen 
de aanpak die China volgt om zijn burgers 
welvarend te maken, en de aanpak van 
het Westen. Zo kunnen we min of meer 
bepalen welk systeem meer kans biedt op 
duurzame welvaart op de lange termijn. 
We hadden het al over de armoedebestrij-
ding en de inspanningen van China op 
dat vlak. Tussen 2014 en 2021, acht jaar dus, 
besteedde China bijna 14 biljoen yuan aan 
deze inspanningen, ofwel ongeveer 2,1 bil-
joen dollar.
Hier komt een veelzeggende parallel. Dat 
gigantisch bedrag is ongeveer wat het 
Amerikaanse ministerie van Defensie en 
het ministerie van Buitenlandse Zaken 
samen hebben uitgegeven aan hun oorlo-

gen in het Midden-Oosten en Afghanistan 
na 9/11. 
En dat is het belangrijkste punt dat ik wil 
maken als het gaat om welvaart. China be-
steedt bijna al zijn geld aan investeringen 
in zichzelf en in zijn mensen, aan projec-
ten van een onvoorstelbare omvang om 
het Chinese volk welvarender te maken. 
En ik denk dat iedereen het erover eens is 
dat dit niet helemaal is wat er in het Wes-
ten wordt gedaan.

Over infrastructuur, dat is ook welbekend. 
Sinds 2008 heeft China 40.000 km  hoge-
snelheidsspoor aangelegd en het land is 
van plan er tegen 2025 nog eens 11.000 km 
bij aan te leggen. De VS hebben slechts 80 
km hogesnelheidstrein in het land.
Over de energie-infrastructuur. China is 
beroemd om gigantische energieprojec-
ten zoals de Drieklovendam. China zal in 
de komende 15 jaar ook meer kernreac-
toren openen dan de rest van de wereld 
in de afgelopen 35 jaar bij elkaar. Recent 
maakte de krant China Daily bekend dat 
China zijn zonne- en winddoelstellingen 
voor 2035 jaren veel vroeger zal halen, en 
dat China’s nationale capaciteit voor her-
nieuwbare energie voor het eerst de steen-
koolcapaciteit heeft ingehaald. Belangrijk 
omdat uit de meeste onderzoeken blijkt 
dat energie de belangrijkste component 
is voor onze welvaart. China verbruikt al 
50% meer energie dan de VS. En als je naar 
de trend kijkt, verbruikt China steeds 
meer en meer energie, terwijl de VS sinds 
het jaar 2000 ongeveer gelijk is gebleven. 
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Europa zal het, zoals vrij gemakkelijk te 
voorspellen is, met zijn huidige situatie 
ook zeer moeilijk krijgen, zo niet onmoge-
lijk, om zijn energieverbruik in de nabije 
toekomst aanzienlijk te verhogen. Na ver-
loop van tijd leiden dergelijke investerin-
gen tot een drastische verhoging van de 
efficiëntie, de productiviteit en natuurlijk 
de feitelijke output, die allemaal bijdra-
gen tot de welvaart. Het is de logica zelve. 
Hoe meer je in jezelf investeert, hoe beter 
je kansen om het te maken. Aangezien 
China het land is dat het meest gericht is 
op toegewijd investeren in zichzelf, is het 
vrijwel zeker dat zij hun bevolking in de 
nabije toekomst meer welvaart zullen be-
zorgen. 

Als algemene conclusie hoop ik dat ik u 
heb kunnen laten inzien dat het Chinese 
systeem, met zijn nadruk op collectieve 
vrijheid, stabiliteit op lange termijn en 
onwrikbare investeringen in zichzelf, aan-
toont in staat te zijn een meer holistische 

benadering van maatschappelijk welzijn 
te bieden. Hoewel de Amerikaanse en 
Europese systemen hun verdiensten heb-
ben, is het de unieke combinatie van deze 
eigenschappen van het Chinese systeem 
die ervoor zorgt dat zijn burgers kunnen 
genieten van een grotere algemene stabi-
liteit, welvaart en … zelfs vrijheid. Dank u.

Bertrand Arnaud antoord op 
de input van Adrian Zenz

Een belangrijk argument van Adrian Zenz 
is dat het succes van China meer te dan-
ken was aan het volk dan aan de regering. 
Een uitstekend tegenvoorbeeld is India, 
want hier heb je een land ook in Azië, met 
stilaan meer aantal inwoners dan in Chi-
na. En mensen die net zo slim zijn, net zo 
hardwerkend, net zo in staat zijn tot suc-
ces als de Chinezen. Het enige verschil is 
een andere regeringsvorm. Ze begonnen 
op dezelfde lage basis. Ik denk dat zelfs 
China in de jaren 50 veel lager stond dan 
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India. En natuurlijk haalde China India in, 
zoals we allemaal weten. En nu denk ik dat 
de Chinese economie iets van 5 of 6 keer 
die van India is. Maar het belangrijkste ar-
gument dat Zenz maakte gaat over indivi-
duele vrijheid en mensenrechten. Laat me 
daar even op ingaan. 
Ten eerste, laten we duidelijk zijn dat 
geen enkel systeem immuun is voor men-
senrechten-schendingen. Laten we niet 
vergeten dat we net 20 jaar van extreem 
destructieve oorlogen in het Midden-Oos-
ten en Afghanistan achter de rug hebben. 
Volgens het project ‘Cost of War’ van de 
‘Brown University’ zijn bijna één miljoen 
mensen omgekomen door direct oorlogs-
geweld, waaronder bijna 400.000 burgers. 
Beschuldigingen aan het adres van China 
over mensenrechten zijn eigenlijk meer 
een weerspiegeling van de achteruitgang 
van ons eigen systeem, een teken van ons 
groeiende onvermogen om naar binnen 
te kijken en ons te richten op het verbe-
teren van onszelf, dan een weerspiegeling 
van de ontoereikendheid van het Chinese 
systeem. 
Deze beschuldigingen hebben namelijk 
slechte gevolgen voor ons en ondermij-
nen uiteindelijk onze eigen welvaart, sta-
biliteit en vrijheid. 
Om te beginnen wil ik u meenemen naar 
een moment in de geschiedenis van de 
Koude Oorlog dat vrij relevant is. In de ja-
ren zestig waren er ernstige beschuldigin-
gen tegen China dat zij genocide pleegden 
op het Tibetaanse volk. Een zeer prestigi-
euze organisatie, de ‘Internationale Com-

missie van Juristen’, een NGO bestaande 
uit eminente juristen, bracht een gede-
tailleerd rapport uit waarin werd gecon-
cludeerd -ik citeer-: ‘De commissie stelde 
vast dat er in Tibet genocide was gepleegd 
in een poging de Tibetanen als religieuze 
groep te vernietigen, en dat dergelijke da-
den genocide zijn. In het rapport wordt 
met name opgemerkt dat er een wijdver-
breide overtuiging was dat een groot aan-
tal Tibetaanse vrouwen was gesteriliseerd, 
een bewering die daarna in het publieke 
debat geruisloos als de waarheid werd 
aanvaard. Het is slechts 34 jaar na dato dat 
een Amerikaanse professor aan de ‘Uni-
versiteit van Cincinnati’ in 1994 onthulde 
dat het ‘Internationaal Gerechtshof’ (Den 
Haag, NL) is opgericht als een middel voor 
clandestiene CIA-financiering om een in-
ternationaal propaganda-tegenwicht te 
bieden aan wat werd gezien als een po-
tentieel voordeel voor de Sovjet-Unie. En 
natuurlijk, wat je ook gelooft over de om-
standigheden van de Tibetanen in China, 
we weten nu zeker dat er geen Tibetaanse 
genocide heeft plaatsgevonden. De Tibe-
taanse bevolking in China is gegroeid van 
ongeveer 2,5 miljoen mensen toen de be-
schuldiging werd geuit in de jaren 1960 
tot 6,3 miljoen vandaag in de laatste volk-
stelling van 2020, … dat betekent dat de 
bevolking bijna verdrievoudigd is sinds 
de genocide werd geclaimd. 
Nu is het wel waar dat de Chinese over-
heid de individuele vrijheid van de Tibe-
tanen heeft beperkt. Zo mogen ze bijvoor-
beeld de 14e Dalai Lama niet aanbidden, 
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zoals bekend is. Maar zoals zo vaak als 
het over China gaat, verdraaien we de 
waarheid, die zeer genuanceerd en onge-
looflijk complex is, tot beweringen die zo 
extreem zijn dat ze puur fantasmes wor-
den. En belangrijker nog, wat heeft het 
voor zin? Ik ben er diep van overtuigd dat 
heel weinig dingen zó destructief zijn als 
de lezingen en de beweringen die wij over 
China doen als het gaat om de mensen-
rechten. 
Ik ben er bijvoorbeeld van overtuigd dat 
heel weinig dingen de afgelopen vier jaar 
zoveel schade hebben toegebracht aan het 
beeld dat de Chinese bevolking van het 
Westen heeft als de beweringen over Xin-
jiang. Waarom? Ten eerste: neem niet aan 
dat de Chinezen, vooral de jongere gene-
ratie, er niet van op de hoogte zijn. Ze we-
ten er allemaal van en ze zijn in feite zeer 
verontwaardigd over ons, het Westen. De 
reden daarvoor is dat Xinjiang één van de 
populairste toeristische bestemmingen 
in China is geworden. Tientallen miljoe-
nen Chinezen gaan er elk jaar heen. En 
waarom gaan ze daarheen? Allereerst om-
dat het echt een hele mooie plek is, maar 
ook om een grotere cultuur te ervaren. 
Xinjiang is de meest exotische provincie, 
cultureel gezien, van China. 
Wat is de conclusie als men naar Xinjiang 
gaat en de Oeigoeren hun cultuur beleefd 
heeft? 
De conclusie is dat wat de buitenlanders 
beweren niet waar is. Ik heb deze zaak met 
veel Chinezen besproken, en omdat ze 
in China allemaal weten dat veel Oeigoe-

ren gestuurd zijn naar -wat de Chinezen- 
‘beroepsonderwijs en opleidingscentra’ 
noemen en wat in het westen ‘heropvoe-
dingskampen’ worden genoemd. Zij we-
ten ook dat er in Xinjiang veel toezicht 
is, veel meer dan in de rest van China met 
politiebureau’s en ook om de 100 meter 
cameraposten.
Iedereen kan dit zien wanneer men Xinji-
ang bezoekt. De cijfers over Xinjiang zijn 
duidelijk dat de reactie van de regering 
op het terrorisme en de separatistische 
groeperingen in de regio zeer hardhan-
dig was. Vele Oeigoeren én Chinezen zijn 
het erover eens dat het optreden te zwaar 
en teveel was. Als we in plaats van het zo 
te analyseren, een ‘verhaaltje’ creëren om 
China onderuit te halen eerder dan een 
boodschap te geven uit oprechte bezorgd-
heid, en bovendien hen te beschuldigen 
van genocide …. Meer zelfs nog, China 
te sanctioneren en ook de Oeigoeren in 
Xinjiang zelf. De VS heeft wetgeving op-
gesteld die export uit Xinjiang volledig 
verbiedt. Hoe helpt het de Oeigoeren af te 
snijden van de internationale handel? Dat 
is mij een raadsel. 
Dit alles leidt ertoe dat de Chinese bevol-
king zich tegen het westen keert en dat 
de mensenrechten worden ondermijnd, 
omdat zij leren het te zien als een wapen, 
een instrument in het westers arsenaal 
om hier bij ons de haat tegen China aan te 
wakkeren en agressie tegen China, zoals 
de sancties, te rechtvaardigen. 
Het leidt er ook toe dat niet alleen de Chi-
nezen zich tegen het Westen keren, maar 
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ook de hele Moslimwereld. Is het u op-
gevallen dat geen enkel moslimland het 
westerse standpunt over Xinjiang heeft 
gesteund en in plaats daarvan ervoor 
gekozen heeft China te steunen? Waar-
om? Omdat ze die film al eerder hebben 
gezien. De demonisering, de maxima-
listische beweringen, en het was op hen 
gericht en gebruikt om de vernietiging 
van hun landen te rechtvaardigen onder 
het mom van het proberen om de bevol-
king te beschermen. Deze landen zijn niet 
naïef. Vrijwel elk moslimland heeft dele-
gaties naar Xinjiang gestuurd om te zien 
wat er gebeurde, en ze zijn niet bang om 
hun bezorgdheid te uiten als ze die heb-
ben. 
De ‘Organisatie van Islamitische Samen-
werking’ (OIC), de tweede grootste inter-
gouvernementele organisatie ter wereld 
na de VN, met 57 moslimlanden als leden, 
heeft zich duidelijk uitgesproken over de 

behandeling van moslims in India, dat net 
als China een land van het Globale Zuiden 
is, dat in de toekomst een enorme bron 
van economische groei voor de OIC-lan-
den zou kunnen zijn. Het feit dat de OIC 
zich uitspreekt tegen India toont aan dat 
zij zich niet onthouden van ernstige kri-
tiek om toekomstige economische voor-
uitzichten te beschermen. 
En wat zegt deze organisatie, de OIC, over 
China? Laat me een van hun recente reso-
luties citeren. ‘Wij prijzen de inspanningen 
van de Volksrepubliek China om zorg te verle-
nen aan haar moslim burgers.’ Einde citaat. 
Dus de Moslimwereld heeft een radicaal 
andere interpretatie van de situatie van 
de Oeigoeren. De OIC analyseert het net 
zoals velen in China. Het westers narratief 
is echt destructief voor iedereen. We ke-
ren de Chinese bevolking tegen ons en we 
keren de Moslimwereld nog meer tegen 
ons dan ze al waren. 
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Je zou cynisch kunnen zijn en stellen dat 
mocht de VS daadwerkelijk slagen met 
deze beschuldigingen de wereld tegen 
China op te zetten, dit de VS ten goede zou 
komen, de goede oude verdeel-en-heers 
strategie. Maar het is precies het tegen-
overgestelde wat er gebeurt. Het maakt 
China intern nog meer verenigd en ook 
met een groot deel van de wereld, vooral 
de moslimwereld. 

Terug naar ons onderwerp, en ter afslui-
ting: ik heb al uitgebreid gesproken over 
de vrijheidskwestie, dus daar kom ik niet 
op terug. Ik wil het kort hebben over wel-
vaart en stabiliteit in deze. Ook hierover 
zijn de cijfers duidelijk: Chinezen van alle 
etnische groepen profiteren van China’s 
beleid over minderheden. 
Zo bedraagt het BBP per hoofd van de 
bevolking in Xinjiang nu 55.000 yuan 
per jaar, hetgeen 18 maal hoger is dan in 
het buurland Afghanistan en hoger dan 
in landen als Thailand of de Malediven. 
En ook nog over ‘stabiliteit’. Wat je ook 
vindt van de reactie van de Chinese rege-
ring in Xinjiang, … wie kan beweren dat 
het voor de stabiliteit van China beter 
zou zijn om separatistische groepen on-
gestoord hun gang te laten gaan of zelfs 

in te stemmen met een opdeling van het 
land, waar de door de VS gesteunde orga-
nisaties van Oeigoeren (Wereld Oeigoe-
ren Congres nvdr.) Veel, zo niet bijna alle 
landen hebben problemen met separa-
tisme. In Frankrijk hebben we Corsica en 
de Baskische separatistische bewegingen. 
In het VK, de beroemde nationalisten van 
Schotland. Zou het VK stabieler zijn als 
het in stukken zou worden opgebroken ? 
Ik denk dat er eigenlijk geen ‘Verenigd Ko-
ninkrijk’ meer zou zijn. 
Stabiliteit bieden is eigenlijk separatisme 
voorkomen. Dus om te besluiten, nee, de 
maximalistische eisen die wij aan China 
stellen met betrekking tot mensenrechten 
betekenen niet dat hun systeem minder 
goed is in het bieden van stabiliteit, wel-
vaart of zelfs vrijheid. Het is meer een weer-
spiegeling van ons eigen systeem waarin 
we liever andere landen de les lezen en 
op kruistocht gaan in het buitenland, dan 
naar binnen kijken om te zien wat we kun-
nen doen om ons eigen systeem te verbe-
teren. Niet aan zelfonderzoek doen resul-
teert uiteindelijk in het verenigen van de 
wereld met China tegen ons, het westen… 
en dat, nogmaals, kan iedereen zien is zeer 
schadelijk ook voor onze eigen welvaart, 
stabiliteit en vrijheid.

Youtube van de hele lezing:
https://www.youtube.com/watch?v=8eGa6i2DY3A&t=4585s

Wikipedia over het Intercollegiate Studies Institute:
https://en.wikipedia.org/wiki/Intercollegiate_Studies_Institute

https://www.youtube.com/watch?v=8eGa6i2DY3A&t=4585s
https://en.wikipedia.org/wiki/Intercollegiate_Studies_Institute
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#12. Oooh… Mahjong!?

Wie al eens in China was, zag er vast ergens een groep-
je mensen rond een tafel staan, muisstil of hevig 
commentaar gevend, terwijl de blokjes razendsnel 
op de tafel kletterden en af en toe grote of kleine-
re sommen geld van eigenaar wisselden. Veel meer 
nog wordt het achter gesloten deuren gespeeld, in 
de huiskamer, keuken of een casino, en zelfs met au-
tomatische tafels. Het is bijna even populair in Japan, Korea, de Filippijnen, Taiwan en 
Amerika en verovert stilaan ook heel Europa, en zou zo wel eens het meest gespeelde 
gezelschapsspel ter wereld kunnen zijn. Het brengt mensen uit verschillende culturen 
en van verschillende leeftijden en gender bij elkaar.
De benaming Mahjong zou komen van het Mandarijnse 麻雀 (pinyin: máquè) dat kan 
verwijzen naar zoiets als mussen. Het gekletter van de stenen maakt een geluid dat wat 
lijkt op hun gekwetter.

Historiek

De oudste geschreven bronnen over mahjong da-
teren van de 17e en 18e eeuw. Oorspronkelijk wer-
den een soort stevige kaarten uit bamboe beschil-
derd of gegraveerd met tekeningen, die door de 
dorpsoudsten gebruikt werden om de toekomst 
te voorspellen en door de elite voor strategische 
spellen. Deze speelkaarten evolueerden naar klei-
nere blokjes, gemaakt uit vis- of koebeen en een 

bamboe achterkant. Zowat 100 jaar geleden werd het razend populair op cruiseschepen 
die vanuit Amerika het Verre Oosten bezochten, en zo werd het ook een rage in Amerika 
in de Roaring Twenties. Zo populair zelfs dat de productie van mahjongspellen in China 
de vraag niet meer kon volgen. Toen de Volksrepubliek het gokken aan banden legde in 
1949 kende mahjong in China een terugval. Het werd zelfs helemaal verboden tussen 
1966 en 1976, maar kwam nadien weer helemaal terug.

Marieke Verheyden
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Variaties

Er is altijd een enorme diversiteit geweest aan spelregels, zoals 
dat ook het geval is met de meeste kaartspelen. Elke regio, elke fa-
milie heeft wel z’n tradities. De Mahjong Competition Rules (MCR) 
brachten veel van deze huisregels samen, en bieden een uiterst 
gebalanceerde variant, waarin geluk en strategisch inzicht zowat 
even belangrijk zijn. Een internationaal samengesteld comité 
legde deze regels vast in een handboek in 1998. Uiteraard is voor 
geld spelen in het competitiecircuit ten strengste verboden. Van-
af de eeuwwisseling groeit het aantal competitiespelers gestaag 
en nemen steeds meer landen deel aan de competitie. In België vond het eerste gecer-
tifieerde MCR toernooi plaats in Mechelen in 2006. Competitie mahjong hoort zeker 
thuis in het rijtje denksporten zoals go, schaak en bridge. In huiselijke context zorgen 
eenvoudigere spelregels voor een ontspannend tijdverdrijf met jong en oud.
De Chinese spelregels, waaruit MCR is ontstaan, verschillen grondig van de Japanse Riichi 
Mahjong. De doorgaans kleinere speelblokken zijn ongeveer hetzelfde, de spelroutine 
ook, maar de terminologie en puntentelling is anders, en je moet hier veel defensiever 
spelen. De Riichi Competition Rules (RCR) worden gehanteerd in de Europese competitie, 
maar parallel zijn er nog heel wat competitiecircuits in Japan met licht variërende spel-
regels. Veel jongere Chinezen verkiezen nu Riichi, dat ze leren kennen door manga, ani-
me en computergames, boven de spelregels die door hun grootouders werden gespeeld.

Mahjong in België

Op dit moment zijn er vier 
mahjongclubs aangesloten bij de 
Belgian Mahjong Association vzw:
• Kleine3Draken (Temse, MCR)
• Rode Lotus (Leuven, MCR & Ri-

ichi)
• Louvain-la-Neuve Mahjong 

Club (Louvain-la-Neuve, Riichi)
• Brussels Mahjong Club (Brussel, Riichi)
Ook in Namen en Antwerpen zijn al kleine Riichi spelerskernen actief. De clubs organi-
seren wekelijkse speelmomenten en diverse toernooien. Ze promoten hun activiteiten 
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op spellenbeurzen en Aziatische eve-
nementen. Heel wat Belgische spe-
lers doen mee aan de internationale 
competitie. Begin maart 2023 staat 
Rode Lotus Sophie K als eerste Belg 
in de MCR rangschikking op de 15de 
plaats, en Nathan G (BMC) als eerste 
Riichi speler op de 7de plaats.

Spelmateriaal en symboliek

Om mahjong eenvoudig uit te leggen gebruik ik graag verge-
lijkingen met een kaartspel. De look and feel van mahjongste-
nen maakt het grote verschil, ze voelen aangenaam in de hand en hebben iets magisch 
door de mooie reliëftekeningen.
Een standaard spel bestaat uit speelstenen, een paar dobbelsteentjes en een windwijzer. 
Het precieze aantal stenen kan variëren naargelang de spelregels, het aantal dobbelste-
nen ook. In vele sets vind je daarnaast ook jetons of stokjes, die in plaats van geld kun-
nen dienen voor het verrekenen van de scores.
Er zitten 136 basisstenen in het spel. Elke steen heeft vier identieke exemplaren, er zijn 
dus 34 verschillende stenen. We beginnen bij de drie kleuren: de cirkels, de bamboes en 
de karakters (bij kaarten heb je er vier: de koeken, harten, schoppen en klaveren). Van 
elke kleur heb je getallen van 1 tot 9. Vervolgens heb je de zeven troefstenen (honours), 
die bestaan uit vier winden en drie draken, in zeker zin te vergelijken met de boer, dame 
en heer in een kaartspel. Daarnaast heb je nog acht extra bonusstenen, met een louter 
symbolische waarde. Ze representeren de vier seizoenen en vier corresponderende bloe-
men. Aanvankelijk zouden ze gebaseerd zijn op de acht onsterfelijken of trigrams uit de 
I-Tjing. Zo komen we aan een totaal van 144 stenen.
Dat de windrichtingen een belangrijke rol spelen in het mahjongspel, wordt al duide-
lijk zodra je plaats neemt aan een mahjongtafel. Je stoel bepaalt welke je seat wind is.  
Traditioneel worden vier rondes gespeeld van telkens vier spelletjes. De winden worden 
doorgegeven, zodat elke speler in elke ronde elke wind mag spelen. Met de windwijzer 
wordt ook de prevalent wind of heersende wind aangeduid, die net zoals je stoelwind een 
betere score oplevert. De draken zijn even sterk als je eigen of de heersende wind.
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Bij vele kaartspellen wordt de stapel na het schudden afgepakt voor er kan worden 
gedeeld, om uit te sluiten dat er zou worden valsgespeeld. Bij mahjong worden de ste-
nen ook geschud, door alle spelers, er worden vier muren gebouwd in de vorm van een 
vierkant, en dan wordt aan de hand van 1, 2 of 3 dobbelsteenworpen bepaald in welke 
muur en waar precies in die muur een bres wordt geslagen, waar we dus beginnen te 
delen. 

Spelverloop

In grote lijnen verloopt het spel in zowat 
alle varianten op een gelijkaardige manier. 
Hier even opgesomd:
• Verdeling van de plaatsen
• Schudden en delen zodat elke speler 

start met 13 stenen
• Om beurten een steen nemen en een steen weggooien
• Een winnende hand verzamelen, bestaande uit vijf groepjes van stenen: 3 x 4 en 1 x 2 

of een uitzondering op die regel (speciaal hand)
• De eerste die erin slaagt een winnende hand te maken, wint het spel en krijgt punten 

(of geld) van de gever of van alle tegenspelers
Een groepje stenen bestaat altijd uit 2 (een paar of ‘eyes’), 3 (een chow of pung) of 4 ste-
nen (een kong). Een paar bestaat uit twee identieke stenen, een pung uit drie identieke 
stenen en een kong uit vier identieke stenen. Deze groepjes kunnen gemaakt worden 
met eender welke speelsteen, uitgezonderd de bonusstenen. Een chow is een reeks van 
drie op elkaar volgende getallen in dezelfde kleur. Van troef- of bonusstenen kan je dus 
onmogelijk een chow vormen.
In alle spelregels gelden dezelfde basisprincipes, namelijk hoe (visueel of symbolisch) 
mooier of zeldzamer, hoe meer de hand waard is, en hoe beter je de spelregels beheerst, 
hoe minder de factor geluk in het spel doorweegt. Elke mahjongspeler ter wereld zal een 
gat in de lucht springen wanneer hij wint met alleen groene stenen (de kleur van het 
kostbare jade). In 23 jaar intensief spelen lukte het me slechts twee keer om zo’n groen 
hand af te werken.

Wil je meer weten, of kriebelt het om te spelen? 

Kom op zaterdag 27/5 naar de boekhandel van de Vereniging België-China, Paul Descha-
nellaan 92 in Schaarbeek, tussen 11u en 18u. Op het programma staan initiaties in MCR 
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en Riichi door spelers van de Rode Lotus en de Brussels Mahjong Club, een tentoonstel-
ling en een lezing.

	11u-12u30: voordracht “Mahjong door tijd en ruimte” in het klaslokaal aan de 
kant van de straat

	13u30-18u: gelegenheid tot vrij spel en initiaties om 14u /15u30 /17u (telkens 
+/-1u) in de boekhandel

De toegang tot de workshop is gratis, maar wij raden alle geïnteresseerde deelnemers 
aan zich tijdig per e-mail of telefoon aan te melden. Het aantal plaatsen is beperkt. Er 
worden geen maaltijden verstrekt, maar er is wel een koelkast beschikbaar. We kijken 
ernaar uit u allen hier te zien!

https://www.mahjongbelgium.be/
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GOED GEPROBEERD, WANG?
Wang Yi, tot voor kort minister van BuZa, 
nu topdiplomaat in het Chinese kabinet, 
bracht een reeks blitzbezoeken aan Euro-
pa. Hij bezocht Italië en Frankrijk, nam 
deel aan de Veiligheidsconferentie van 
München, ging daarna naar Hongarije en 
Moskou. Wang deed een verdienstelijke 
pogingen om de banden tussen China en 
Europa weer wat aan te halen en om de 
Chinese vredespolitiek uit te leggen. Han-
del drijven, de klimaatcrisis bezweren, het 
zijn terreinen waarop Europese politici 
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wel willen samenwerken met China. De 
vredespolitiek van Beijing stuit echter op 
wantrouwen. Hierbij blijft Europa vooral 
luisteren naar His Master’s US-Voice.
PEOPLE’S DAILY, POLITICO

EEN CHINESE UITVINDING VOOR 
VANDAAG: GSI
China heeft een document gepubliceerd 
voor een wereldwijd veiligheidsinitiatief, 
het Global Security Initiative (GSI). Beijing 
wil, onder impuls van de Chinese presi-
dent Xi Jinping, een breed wereldwijd vei-
ligheidssysteem, gebaseerd op samenwer-
king tussen de landen. Het concept werd 
een jaar geleden gelanceerd, maar krijgt 
nu meer inhoud. De tekst gaat over doel-
einden, principes en concrete gedragsre-
gels. Als instellingen waarmee China het 
GSI wil realiseren noemen de opstellers: 
de Algemene Vergadering van de VN, de 
VN-commissies, de Veiligheidsraad. Ook 
in andere internationale organisaties zien 
ze toekomst: SCO (Shanghai Cooperati-
on Organisation met China, Rusland en 
Centraal-Aziatische landen) , BRICS, CICA 
(Conference on Interaction and Confiden-
ce Building Measures in Asia ). Een nuttige 
inbreng verwachten de Chinese politici 
van de Ministersvergadering van buurlan-
den van Afghanistan of de Conferentie 
voor vrede, goed bestuur en ontwikkeling 
tussen China en de Hoorn van Afrika. Het 
Chinese vredesplan voor de oorlog in Oek-
raïne is geïnspireerd op dit GSI.
GLOBAL TIMES

CHINESE VREDESVOORSTELLEN 
OEKRAÏNE 
Het Chinese ministerie van Buitenlandse 
Zaken heeft op 24 februari 2023 een twaalf 
punten tellend plan – een vredesvoorstel, 
zeg maar - over een politieke regeling van 
de Oekraïne-crisis bekendgemaakt. De 12 
zijn: 1. De soevereiniteit van alle landen 
respecteren 2. De Koude Oorlog-menta-
liteit opgeven 3. De vijandelijkheden be-
eindigen 4. De vredesbesprekingen hervat-
ten 5. De humanitaire crisis bedwingen 6. 
Burgers en krijgsgevangenen beschermen 
7. Kerncentrales veilig houden 8. Strategi-
sche risico’s op een kernoorlog veminde-
ren 9. De graanexport vergemakkelijken 
10. Unilaterale sancties stoppen 11. De 
industriële en toeleveringsketens stabiel 
houden 12. De wederopbouw na het con-
flict bevorderen.
Dit voorstel werd door het Westen van ta-
fel geveegd, maar het werd goed onthaald 
door Rusland, en Oekraïne heeft het in 
elk geval niet afgewezen. Veel landen in 
het mondiale Zuiden bekijken het met 
belangstelling of sympathie, of ze halen 
er, zoals Brazilië doet, ideeën uit voor hun 
eigen vredesbeleid. 
FMPRC.GOV.CN, THE GUARDIAN, VRT, 
DEWERELDMORGEN, FRIENDS OF SOCI-
ALIST CHINA

SAOEDI-ARABIË EN IRAN DOOR 
CHINA TOT (V)REDE GEBRACHT! 
President Xi Jinping bezocht eind 2022 Sa-
oedi-Arabië en president Raisi van Iran was 
op bezoek gekomen in Beijing. De twee 

http://FMPRC.GOV.CN
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landen hadden sinds 2016 een conflict dat 
voor veel doden en oorlogsellende zorgde 
in het Midden-Oosten. In februari en maart 
werd er in Beijing diplomatiek overleg ge-
pleegd tussen China met Wang Yi, Iran met 
secretaris Ali Shamkhani van de Hoogste 
Veiligheidsraad en Saoedi-Arabië met zijn 
nationale veiligheidsadviseur Musaed bin 
Mohammed Al-Aiban. Saoedi-Arabië en 
Iran werden het eens om de diplomatieke 
betrekkingen te hervatten en hun ambas-
sades te heropenen. Een formidabele en 
positieve stunt van de Chinese diplomatie. 
De Chinese topdiplomaat Wang Yi noem-
de de overeenkomst op de BuZa website 
‘een overwinning van dialoog en vrede’. Hij 
juichte: ‘Ondanks hun complexiteit kun-
nen conflicten worden opgelost door mid-
del van een dialoog op voet van gelijkheid 
en met wederzijds respect’.
SOUTH CHINA MORNING POST, ASIA-
TIMES, BBC, GLOBAL TIMES

QIN GANGS MAIDEN SPEECH
Tijdens zijn eerste persconferentie als mi-
nister van Buitenlandse Zaken van China 
kondigde Qin Gang aan dat China een on-

afhankelijk internationaal vredesbeleid zal 
blijven voeren en vasthoudt aan de open-
stelling naar en voor de wereld, die voor 
alle partijen voordelig is. ‘China zal bijdra-
gen leveren aan mondiale ontwikkeling 
en de internationale orde verdedigen’. Qin 
waarschuwde de Verenigde Staten voor 
het aanwakkeren van spanningen over Tai-
wan en het doelbewust verslechteren van 
de relatie met China. Als de ‘VS hiermee 
doorgaat zullen er zeker conflicten en con-
frontaties ontstaan’, zei hij. Dat is een ‘roe-
keloze gok, die de fundamentele belangen 
van de twee volkeren en zelfs de toekomst 
van de mensheid op het spel zet.’ Volgens 
Qin ondermijnt de VS de vredesinspannin-
gen voor de Russisch-Oekraïense oorlog 
om uit dat conflict zelf voordeel te halen. 
Nu de COVID-situatie ten goede keert, her-
vat China gestaag de uitwisselingen met 
de wereld. Het zal de diplomatie tussen 
staatshoofden een grote rol laten spelen. 
Er zitten twee diplomatieke evenementen 
van formaat in de pijplijn: de eerste China-
Centraal-Azië-top en het derde Belt & Road 
Forum voor internationale samenwerking. 
De diplomaten laten zich daarbij leiden 
door het gedachtengoed van Xi Jinping en 
diens Global Development Initiative (GDI) 
en Global Security Initiative (GSI).
FMPRC.GOV.CN 

SCHRIJF EENS EEN ZWARTBOEK
Het Chinese ministerie van Buitenlandse 
Zaken heeft een zwartboek uitgegeven 
over de gevolgen van de Amerikaanse 
wereldheerschappij. Het is een pleidooi 

http://FMPRC.GOV.CN
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voor een multipolaire wereld zonder 
alleenheerser. Van de schade die een he-
gemon kan aanrichten geeft Beijing een 
aantal voorbeelden. ‘Sinds de VS na de 
tweede oorlog de machtigste natie ter 
wereld werden, zijn zij zonder scrupules 
tussengekomen in de binnenlandse za-
ken van andere landen en zijn ze bewust 
oorlogen begonnen met zware gevolgen 
voor de wereld’. China stoort zich vooral 
aan de pogingen tot regime change door 
middel van ‘kleurenrevoluties’, en het op-
poken van conflicten of oorlogen onder 
het voorwendsel van de verdediging van 
democratie, vrijheid en mensenrechten. 
Het in stand houden van een ‘op regels ge-
baseerde internationale orde’ waarvoor 
de VS pleiten betekent eigenlijk dat ieder-
een de Amerikaanse regels moet volgen, 
regels die de Amerikanen zelf overtreden 
wanneer het hun beter uitkomt. Het mili-
taire budget van de VS bedraagt 40% van 
alle militaire uitgaven in de wereld. Er 
zijn 800 Amerikaanse buitenlandse mi-
litaire vestigingen met 173.000 soldaten. 
Interventies hebben sinds 2001 het leven 
gekost aan 900.000 mensen, waaronder 
335.000 burgers. Voor de conflicten moes-

ten 37 miljoen mensen op de vlucht slaan. 
Het zwartboek klaagt ook aan dat de VS 
hun economische macht als geopolitiek 
wapen gebruiken. Amerikaanse wetten 
sanctioneren landen die de VS wil treffen; 
de VS dwingen derde landen om die een-
zijdige Amerikaanse sancties toe te pas-
sen. Uiteraard komt de huidige technolo-
gische oorlog tegen China aan de bod. De 
fanatieke inspanningen waarmee de VS 
probeert de Chinese 5G technologiekam-
pioen Huawei kapot te krijgen vormen 
het topje van de ijsberg. Intussen staan 
reeds meer dan 1.000 Chinese technolo-
giebedrijven op een Amerikaanse sanctie-
lijst en eist de VS van Japan en Nederland 
het stopzetten van de levering van hoog-
technologische machines voor chipspro-
ductie. De VS besteedt grote sommen aan 
propagandamedia om socialistische lan-
den ideologisch te ondermijnen. Daar-
naast zijn er budgetten om op industriële 
schaal fake news te verzinnen over landen 
als China. Deze verzinsels worden einde-
loos herhaald door medewerkers in de 
informatieketen, tot ze de status van een 
algemeen aanvaarde waarheid krijgen 
(lees tussen de regels: de kwestie van de 
Oeigoeren). Het zwartboek eindigt met 
een oproep aan de VS om het over een an-
dere boeg te gooien. 
FMPRC.GOV.CN (Website van het Ministe-
rie van Buitenlandse Zaken van China)

BESCHAVINGEN ALLER LANDEN...
Op 15 maart hield de Communistische 
Partij van China (CPC) een digitale bij-

http://FMPRC.GOV.CN
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eenkomst met 500 leiders van politieke 
partijen of organisaties uit 150 landen, 
over het thema: ‘de modernisering van de 
wereld en de rol van politieke partijen’. 
Bij deze gelegenheid lanceerde Xi Jinping 
het Global Civilisation Initiative (GCI), 
een oproep tot wereldwijde samenwer-
king tussen verschillende beschavingen. 
De kern van Xi’s betoog ging in tegen de 
mythe dat modernisering gelijk moet zijn 
aan verwestering. ‘Elk land heeft het recht 
zich op zijn eigen manier te moderniseren 
in functie van de behoeften van zijn volk 
en de omstandigheden van het land’ zei 
Xi. ‘Ontwikkelingslanden hebben andere 
opties dan het Westen te volgen. Ook Chi-
na toont dat het mogelijk is een eigen weg 
te gaan, met een beter sociaal systeem. Er 
moet een nieuwe, betere wereldorde ko-
men die eerlijker, rechtvaardiger en vre-
devoller is voor iedereen’.
XINHUA 

TRIO MONDIAL
Het Global Civilisation Initiative is een 
derde van een trio mondiale initiatieven 

die Xi aan de wereld voorstelt. De andere 
twee zijn het Global Development Initia-
tive (2021) en het Global Security Initiative 
(2022). China wil geen opgedrongen een-
heidsworst van democratie in westerse 
stijl maar een waaier van specifieke oplos-
singen, waaronder uiteraard de Chinese. 
China wil, in tegenstelling tot de VS, niet 
tussenkomen in de binnenlandse zaken 
van andere landen en wil dat er voor de 
ontwikkelingslanden eindelijk een faire 
wereld met gelijke ontwikkelingskansen 
komt, een ’multipolaire wereld‘. Na de 
keynote toespraak van president Xi voor 
de digitale bijeenkomst over ‘de moderni-
sering en de rol van politieke partijen’, wa-
ren er nog toespraken van de presidenten 
of premiers van Zuid-Afrika, Venezuela, 
Servië, Mongolië, Papoea-Nieuw-Guinea, 
Zuid-Soedan, Nicaragua, Grenada, Togo 
en Oost-Timor en van de secretaris van 
de partij Verenigd Rusland. Ze belichtten 
specifieke aspecten van hun samenwer-
king met China. Het was een illustratie 
dat China met het GCI in het globale Zui-
den niet alleen staat.
XINHUA

CHINA – RUSLAND GEOPOLITIEK
De Chinese president Xi sprak in Moskou 
met president Poetin van Rusland. Na de 
ontmoeting zijn er twee gezamenlijke 
communiqués uitgegeven. Eén over het 
verdiepen van het strategische partner-
schap voor coördinatie in nieuwe tijden. 
En een tweede over prioriteiten in de 
economische samenwerking tegen 2030. 
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Rusland bevestigt zijn bereidheid om te 
onderhandelen over de oorlog in Oekraï-
ne. China bevestigt dat het in dit conflict 
neutraal zal blijven. Rusland erkent de 
principes waarop het Chinese vredes-
plan gebaseerd is: respect voor interna-
tionaal recht (wat ook respect voor de 
soevereiniteit van Oekraïne impliceert), 
rekening houden met de veiligheidsbe-
langen van iedereen (dus een neutraal 
Oekraïne, geen lid van de NAVO), en be-
ter onderhandelen dan oorlog voeren 
(wat impliceert dat de NAVO instemt 
met onderhandelen in plaats van steeds 
meer wapens te leveren). China en Rus-
land benadrukken dat hun strategisch 
partnerschap geen politiek-militaire 
alliantie is zoals we die kennen van de 
koude oorlog. De kern van het partner-
schap is coördinatie van de buitenlandse 
politiek. Hun samenwerking heeft als ba-
sis ‘noch alliantie, noch confrontatie’ en 
is niet gericht tegen een derde partij. Ze 
streven naar multipolariteit en willen de 
wereld niet in twee blokken opdelen.

CHINA – RUSLAND ECONOMISCH
Rusland en China hebben de langste ge-
meenschappelijke grens ter wereld en 
geografische kenmerken die economisch 
complementair zijn. Allebei worden ze 
door de VS en de NAVO geviseerd als ri-
valen en/of vijanden. De win-win logica 
dicteert dus vandaag meer dan ooit sa-
menwerking. Volgens de gezamenlijke 
verklaring heeft Rusland een welvarend 
en stabiel China nodig, terwijl China een 
sterk en succesvol Rusland nodig heeft. 
China is al meer dan 10 jaar de grootste 
handelspartner van Rusland. Vorig jaar 
alleen al steeg hun bilaterale handel met 
30%. Tegen 2030 moet dat nog aanzienlijk 
toenemen. De economische samenwer-
king wordt verdiept op het gebied van 
logistiek, financiën, energie, metalen, 
kunstmest, chemische producten, ertsen 
en mineralen, technologie, industrie en 
landbouw. Het gebruik van de eigen munt 
in plaats van de dollar wordt bij de bilate-
rale betrekkingen aangemoedigd. Presi-
dent Poetin heeft verklaard dat Rusland 
steeds meer de Chinese yuan gebruikt 
voor zijn handel met derde landen. Dat 
laat toe de Amerikaanse sancties te om-
zeilen, die Rusland grotendeels afsnijden 
van betalingsstromen in dollars. Russi-
sche gezinnen hebben voor miljarden 
spaarrekeningen in yuan, 11% van hun 
spaargeld in vreemde deviezen. En op de 
beurs in Moskou gebeurt 33% van de han-
del momenteel in yuan.
GLOBAL TIMES, CAIXIN, ASIATIMES, REN-
MIN RIBAO
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HARD
EU-Commissievoorzitter von der Leyen 
heeft in een toespraak voor denktanks te 
Brussel haar standpunt ten aanzien van 
China verhard. De toespraak van Com-
missievoorzitter von der Leyen voor het 
European Policy Centre en het  Merca-
tor Institute for China Studies liet geen 
ruimte voor twijfel. Ze had onlangs een 
gesprek met de Amerikaanse president 
Biden gehad en die had haar nog maar 
eens gewaarschuwd voor China met zijn 
‘meer en meer repressief optreden in het 
binnenland en zijn toenemende asserti-
viteit tegenover het buitenland’. Von der 
Leyen had het begrepen: ‘China heeft het 
blad van de hervorming en openstelling 
omgeslagen en is op weg naar een nieuw 
tijdperk van veiligheid en controle’, oreer-
de ze. En de Chinese president Xi Jinping? 
Die wil volgens haar ‘dat China de mach-
tigste natie van de wereld wordt’. Het 
hoeft dus niet te verwonderen dat von 
der Leyen nu van de EU-landen eist dat ze 
de sectoren kwantum computing, kunst-

matige intelligentie, 
biotech en andere 
van China gaan te-
genwerken. Volgens 
haar moet er een 
mechanisme komen 
voor het onderzoek 
naar buitenlandse 
investeringen die de 
militaire capacitei-
ten van rivalen (guess 
who) zouden kunnen 

verhogen. China voert een ‘verdeel en 
heers’- politiek tegen Europa volgens von 
der Leyen en daarom moet de EU zijn be-
leid tegen China coördineren tussen de 
lidstaten en de EU-instellingen. Ze is niet 
voor ontkoppeling. Ze spreekt liever van 
derisking. Het Comprehensive Agreement 
on Investment (CAI) is verleden tijd en het 
huidige vredesplan van China over Oekra-
ine is waardeloos. Welke betrekkingen de 
EU nog met China wil moet afhangen van 
hoe het land zich opstelt tegen de Russi-
sche inval in Oekraïne. De EU-leden mo-
gen van haar wel nog met China praten 
over biodiversiteit, het klimaat of de we-
reldgezondheid. 
Klopt dat dus van die nieuwe harde lijn 
van China? Wel, je zou voor minder.
FINANCIAL TIMES, SOUTH CHINA MORN-
ING POST
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De zesde, uitgebreide druk van ‘Van muur 
tot muur’ van J. Holslag is qua geschied-
schrijving interessant. De lezer die naast de 
diagnose een serie aanbevelingen verwacht 
om een beter geïntegreerde wereld te ver-
wezenlijken, komt echter bedrogen uit.
Drie decennia geleden viel de Sovjet-Unie 
uiteen. Francis Fukuyama1 kondigde een 
nieuw tijdperk van openheid, economi-
sche globalisering en politieke  demo-
cratie aan. Maar als we VUB-professor 
Jonathan Holslag in ‘Van muur tot muur’ 
mogen geloven, leven we vandaag in een 
wereld van gebroken dromen. Economi-
sche openheid heeft niet geleid tot politie-
ke openheid, maar tot verrijking van China 

en Rusland. De zesde 
druk van Holslags boek 
pakt uit met een serie 
lovende statements, van 
‘boeiend en leerzaam’ 
(Historisch Nieuwsblad) 
tot ‘briljant en glashel-
der’ (Geert Mak). Wie 
dan toch kritiek op het 
boek levert, moet van 
goeden huize komen. Ik 
trek de stoute schoenen 
aan in deze recensie en – 

separaat – in een aanvullende analyse van 
Holslags stokpaardje ‘China rijk maken’. 

Neergang

Holslags oordeel over de recente wereld-
politiek is duidelijk. Het Westen heeft 
kansen laten liggen. De inzet om de vrij-
heid te bevorderen, verdween. De econo-
mische mondialisering ging niet hand in 
hand met de verbreiding van democratie. 
Het schortte Europa aan economische 
autonomie en weerbaarheid. Decadentie 
en roekeloos consumentisme speelden 
ons parten. We verwaarloosden de Global 
South, waren niet voorbereid op de bevol-

#14. Het boek

‘Van muur tot muur’ van Jonathan Holslag

Paul Lookman
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kingsexplosie daar, en moesten afrekenen 
met een toename van het terrorisme en 
migratiedruk. De westerse wereld toonde 
steeds meer barstjes en zag de macht naar 
het Oosten verschuiven. Voor de auteur is 
de neergang in Europa niet onontkoom-
baar. Hij ziet zelfs kansen voor het conti-
nent om zijn macht te behouden.
Het schortte Europa aan economische autono-
mie en weerbaarheid. Decadentie en roekeloos 
consumentisme speelden ons parten.
Holslags geschiedschrijving is vooral 
interessant voor wie deze periode niet 
bewust heeft meegemaakt. Zijn kroniek 
vergt echter heel wat kanttekeningen. De 
val van de Berlijnse muur luidde voor de 
VS een periode in van unipolariteit. De VS 
had het voor het zeggen. Ex-Sovjetstaten 
werd omvangrijke hulp geboden om er fi-
nancieel-economisch bovenop te komen. 
Wie dacht dat dat gebeurde om een beter 
geïntegreerde wereld te creëren, kwam 
bedrogen uit. De NAVO breidde zich naar 
het Oosten uit, en Rusland bleef de vijand. 
Het gemeenschappelijk Europees huis dat 
Gorbatsjov bepleitte, kwam er niet. De VS 
creëerde een nog groter Amerikaans impe-
rium, waar enkel plaats was voor bondge-
noten. Het was een houding die de VS ook 
ten opzichte van China zou aannemen.

Leiderschap

Niets duidt erop dat de wereld China als 
vijand moet zien. Maar de VS verkondigt 
continu dat China een grote bedreiging 
is. Het is een mentaliteit van een wereld-

macht die gelooft de nummer één te 
moeten zijn, die elk succesverhaal als een 
bedreiging afschildert. Wie gelooft in een 
open wereld waarin staten samenwerken, 
juicht het succes van anderen toe. Maar 
in de VS voeren de neoconservatieven 
nog altijd de boventoon. Robert Kagan, 
mede-oprichter van het neoconserva-
tieve Project for the New American Centu-
ry (PNAC) stelt ijskoud dat de wereld niet 
kan functioneren zonder Amerikaans lei-
derschap. Dat is een gevaarlijke houding. 
Een land met 330 miljoen inwoners moet 
8 miljard wereldburgers leiden? Gelukkig 
verwerpt de wereld die houding in over-
grote meerderheid.
Wie gelooft in een open wereld waarin staten 
samenwerken, juicht het succes van anderen 
toe. Maar in de VS voeren de neoconservatie-
ven nog altijd de boventoon.
De rest van de wereld zit niet stil. China 
blinkt uit als de meest productieve, inno-
vatieve en dynamische speler. De laatste 
40 jaar heeft het geïnvesteerd in moderni-
sering, infrastructuur en kwaliteitsonder-
wijs. Het heeft 800 miljoen mensen uit de 
armoede getild. Het blijft een gigantische 
afzetmarkt en hyper-innoverende produc-
tielocatie. Maar het Westen zette in op 
winstmaximalisatie. Het volgde extreme 
neoliberale recepten. De maakindustrie 
werd vervangen door Aziatische industri-
ele arbeid. Op de thuismarkt leek financi-
ele handel lucratiever dan industriële. De 
financiële sector werd gedereguleerd. Re-
tailbanken kregen een derivatenpoot, om-
vallende banken werden gered met belas-
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tinggeld. In dat licht kunnen we Holslags 
theorie dat wij China welvarend hebben 
gemaakt naar het rijk der fabelen verwij-
zen. We hebben op onze lauweren gerust.

Angelsaksische hegemonie

Het idee van unipolariteit, van volledige 
dominantie, dat de VS heeft geërfd van 
zijn Britse voorganger, is achterhaald. 
Tweehonderd jaar Angelsaksische hege-
monie is voorbij. Zo kan welvaart zich 
over de wereld verspreiden. Het Westen 
zal moeten leren te delen. Recent riep een 
koelbloedig Duits parlementslid de 38.500 
Amerikaanse militairen in Duitsland op 
om te vertrekken en hun kernwapens mee 
te nemen. En bij de goodwill-missie van 
de Amerikaanse vice-president Kamala 
Harris verklaarde Zambia’s oppositielei-
der Fred Mnembe dat Amerika, met zijn 
palmares van slavernij en staatsgrepen 
overal ter wereld, dat Afrikaanse leiders 
als Patrice Lumumba, Gamal Abdel Nas-
ser, en Moammar Mohammed al-Qadhafi 
heeft vermoord en Kwame Nkrumah ten 
val bracht, niet de morele autoriteit heeft 
om Afrika de les te lezen over democratie.

Recent riep een koelbloedig Duits parlements-
lid de 38.500 Amerikaanse militairen in Duits-
land op om te vertrekken en hun kernwapens 
mee te nemen.

Holslags boek bevat ook manifeste fouten. 
Hij stipt de Iraakse oorlog tegen Koeweit 
aan, de aanhechting van de Krim bij Rus-

land, en de maritieme stappen van China. 
Maar hij verzuimt de Amerikaanse rol 
te vermelden: de slinkse aanmoediging 
van Irak in zijn conflict met Koeweit, de 
nakende NAVO-bezetting van de Krim en 
de Amerikaanse dreiging om de Straat 
van Malakka af te sluiten om China eco-
nomisch te wurgen. China moest wel een 
sterke marine uitbouwen en een landrou-
te uitstippelen om zijn afzet naar Europa 
te vrijwaren. Hij stipt de quasi machte-
loosheid aan van de VN en de Veiligheids-
raad, maar waarom doet hij geen sugges-
ties voor hun hervorming? Waarom wijst 
hij niet op de politisering door het Wes-
ten van essentiële internationale organen 
als de chemische en nucleaire waakhond, 
het Internationaal Strafhof (ICC) en het 
Internationaal Gerechtshof (ICJ)?

Zelfbeschikkingsrecht

Holslag vraagt zich af hoe “brute machts-
politiek plaats zou kunnen maken voor 
een heilzame wereldorde”, maar hoe de-
finieert hij die dan? En waarom verzuimt 
hij in die context te vermelden wat som-
mige van zijn collega’s de etnische zuive-
ring van Palestina noemen? Nu wereld-
wijd de woede bij twee miljard moslims 
over het lot van de Palestijnen record-
hoogten bereikt, had hij hier toch een 
paragraaf aan moeten wijden. Waarom 
hekelt hij op p. 363 “de halfhartige reactie 
op de Russische annexatie van de Krim”, 
terwijl in werkelijkheid de Russisch-spre-
kende en -voelende bevolking zich bij re-
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ferendum uitsprak voor aanhechting bij 
Rusland? Holslag veroordeelt de “annexa-
tie”, maar zwijgt over de Israëlische an-
nexatie van de Golan, en dat zonder refe-
rendum.

Hij wijst niet op de twee vormen van kapitalis-
me: de Anglo-Amerikaanse variant, het harde 
neoliberalisme waarin individueel succes cen-
traal staat, en het Rijnlandse model gebaseerd 
op solidariteit binnen een samenleving.

Op p. 15 spreekt Holslag over “het falen 
van het kapitalisme”, maar daar blijft het 
bij. Hij spreekt over het Chinese staatska-
pitalisme, maar verzuimt te vermelden 
dat, anders dan in de VS, waar de financi-
eel-economische-militaire elite het voor 
het zeggen heeft, het de Chinese overheid 
is die de economie aanstuurt. Hij wijst 
niet op de twee vormen van kapitalisme: 
de Anglo-Amerikaanse variant, het harde 
neoliberalisme waarin individueel succes 
centraal staat, en het Rijnlandse model ge-
baseerd op solidariteit binnen een samen-
leving. Had hij niet – als licht aan het einde 
van zijn donkere tunnel – moeten pleiten 
voor het Scandinavische kapitalisme dat 
de scherpe kanten van het kapitalisme af-
schaaft, een systeem dat misschien model 
moet staan voor onze toekomstige econo-
mische orde?

Syrië

Op p. 303 meldt Holslag een aanval met 
Sarin in 2012 in Syrië met meer dan dui-

zend doden. Maar de eerste gifgasaanval 
dateert van 21/8/2013 (Ghouta; 281 doden, 
geen vergelding nadat Obama bericht 
had ontvangen dat de stalen niet con-
form waren). Vervolgens kennen we die 
van Khan Shaykhun van 4/4/2017 (89 do-
den, 59 kruisraketten op 7/4/2017; achter-
af bleek dat de gifaanval gefingeerd was) 
en de Chlorine-aanval van 7/4/2018 (Dou-
ma, kokhalzende kindertjes; 50 doden; 
VS+F+VK vergelding; ook gefingeerd). 
Over welke aanval sprak hij? En op p. 351 
suggereert hij dat de VS zich uit Syrië had 
teruggetrokken. Waarom maakt hij geen 
melding van de blijvende, niet-uitgeno-
digde en dus illegale aanwezigheid van de 
Amerikanen in NO-Syrië, waar zij de Syri-
sche oliebronnen plunderen?
Waarom maakt hij geen melding van de blij-
vende, niet-uitgenodigde en dus illegale aan-
wezigheid van de Amerikanen in NO-Syrië, 
waar zij de Syrische oliebronnen plunderen?
Om terug te keren naar Holslags oordeel 
over de wereldpolitiek: hoe kan de VS 
‘democratie verbreiden’ als het de we-
reld voorliegt over issues als de blokka-
de op Cuba en de oorlogen in Vietnam, 
Joegoslavië, Afghanistan, Irak, Libië en 
Syrië? Het politieke systeem in eigen land 
is compleet verziekt . Sinds 2010 kunnen 
bedrijven er onbeperkt geld uitgeven 
aan verkiezingen. Big business maakt de 
dienst uit. Als Holslag zich al druk maakt 
over het gebrek aan “economische au-
tonomie en weerbaarheid” in Europa, 
schaart hij zich dan in de rij opiniema-
kers die dapper pleiten voor strategische 
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autonomie, maar heel goed weten dat en-
kel strategische onafhankelijkheid ons van 
de knellende Amerikaanse overheersing 
kan bevrijden? Waar ziet hij die ‘kansen 
voor het continent om zijn macht te be-
houden’?
‘Van muur tot muur’ is een interessant 
boek, maar het kijkt wel naar de wereld 
door een westerse lens. De auteur vraagt 
zich af “wat er in hemelsnaam [is] ge-
beurd”. Hij wijst op een “derde weg”, maar 
vult die niet in. Hij leidt de lezer een don-
kere tunnel in, maar toont geen licht aan 

het einde daarvan. Daarin stelt de auteur 
teleur. Een remedie, een serie aanbeve-
lingen, mag de lezer van een boek dat als 
briljant wordt aangeprezen toch wel ver-
wachten.2

Van muur tot muur. De wereldpolitiek sinds 
1989, door Jonathan Holslag, de Bezige 
Bij, Amsterdam, 428 blzn., 569 eindnoten, 
ISBN 978 94 031 0692 2. Jonathan Holslag 
(1981) is als politicoloog verbonden aan 
de Vrije Universiteit Brussel en het Fonds 
voor Wetenschappelijk Onderzoek Vlaan-
deren.

Noten

1 De Amerikaanse politicoloog Francis Fukuyama is Senior Fellow en ere-professor aan Stanford 
University. In zijn wereldwijd geciteerde boek The End of History and the Last Man van 1992 verde-
digt hij zijn  omstreden theorie dat met de ontbinding van de Sovjet-Unie in 1991 de mensheid 
het eindpunt heeft bereikt van zijn ideologische evolutie, en dat de westerse liberale democra-
tie de optimale bestuursvorm zal blijken.

2 Holslag houdt op 22 mei om 14:00 uur een lezing over zijn boek aan de Seniorenuniversiteit 
Hasselt, campus Diepenbeek (aula’s H5 en H6, Agoralaan – gebouw D). Men kan vrij naar de 
lezing  komen, maar of er ruimte beschikbaar is blijkt pas kort voor de aanvang van de lezing. 
De toegang bedraagt €8.

*****

 Paul Lookman is onafhankelijk geopolitiek analist en redacteur van ‘Geopolitiek in context’. Hij 
is auteur van drie boeken, en woont sinds 1981 in België. Voor een uitgebreide versie van zijn pro-
fiel: https://geopolitiekincontext.wordpress.com/geopolitiek-in-context-mission -and-
credentials/
Deze recensie van Holslags boek verscheen op de blog ‘Geopolitiek in context’. Met toestemming 
van de recensent nemen wij ze over. Deze link leidt naar het originele stuk:
https://geopolitiekincontext.wordpress.com/2023/04/23/jonathan-holslags-van-muur-
tot-muur-veel-diagnose-weinig-therapie/
Reageren op deze recensie en andere artikelen van Paul Lookman* kan via https://geopolitiek-
incontext.wordpress.com/
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https://geopolitiekincontext.wordpress.com/2023/04/23/jonathan-holslags-van-muur-tot-muur-veel-diagnose-weinig-therapie/
https://geopolitiekincontext.wordpress.com/2023/04/23/jonathan-holslags-van-muur-tot-muur-veel-diagnose-weinig-therapie/
https://geopolitiekincontext.wordpress.com/
https://geopolitiekincontext.wordpress.com/
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Dat het Westen China heeft rijk 
gemaakt is apekool. Het Westen 

moet onder ogen zien dat er iets 
grondig mis is met zijn model. Dat 
Macron niet mag zeggen dat de EU 
zich niet moet laten meeslepen in een 
conflict met China voorspelt weinig 
goeds.

In mijn bovenstaande recensie van het 
boek ‘Van muur tot muur. De wereld-
politiek sinds 1989’ van VUB-professor 
Jonathan Holslag heb ik het niet specifiek 
gehad over zijn stokpaardje ‘China rijk 
maken’, een issue dat aan de orde komt in 
hoofdstuk 6 – ‘Rivalen rijk maken’, p. 137-
164. De professor stoort zich – ook in zijn 
publieke optredens – aan de samenwer-
king van het Westen met ‘landen met een 

vorm van staatskapitalisme’ die ‘westerse 
technologie en kennis gebruikten om zelf 
sterker te worden’. Wat opvalt is dat geen 
van zijn gesprekspartners hem over zijn 
stokpaardje indringend ondervraagt. Wat 
bedoelt hij nu eigenlijk? Op welke finan-
cieel-economische theorie baseert hij zijn 
kritiek? Heeft hij gelijk, of heeft hij het 
mis? En welk alternatief beleid legt hij op 
tafel? Hoofdstuk 6 verdient dus een apar-
te analyse.

Liberale waarden

Holslag betoogt dat het Westen in de jaren 
negentig heeft zitten slapen. Het zou niet 
langer zijn liberale waarden hebben uit-
gedragen, maar bemoeizuchtig en mora-
liserend hebben opgetreden. Ging het in 
de Koude Oorlog nog om het indammen 
van tegenstrevers, daarna zou het Westen 
zich tegenover hen bot hebben gedragen. 
Mondialisering zou niet langer gericht 
zijn op democratisering, maar autoritai-
re staten sterker maken. Terwijl China 
toegang kreeg tot westerse technologie 
zou het Westen hebben verzuimd zijn ei-
gen industrie te moderniseren en zou het 
afhankelijk zijn gebleven van geïmpor-
teerde grondstoffen en energie. Multina-

China rijk maken, 
het stokpaardje van 
Jonathan Holslag

Students of Sias University, Zhengzhou (Chi-
na), in Class 16 April 2014. Photo: Manuel 
Guillot (Wikimedia Commons).
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tionals zouden hun winsten niet in eigen 
land hebben geïnvesteerd, maar naar be-
lastingparadijzen hebben doorgesluisd.

Ja, het Westen heeft zitten slapen. Maar het 
heeft zich vooral vastgereden in een misplaats-
te overwinnaars-euforie.

Wie van een gebrekkige Ist-situatie ver-
trekt, komt nooit tot de juiste Soll-situ-
atie.1 Ja, het Westen heeft zitten slapen. 
Maar het heeft zich vooral vastgereden 
in een misplaatste2 overwinnaars-euforie. 
Het zag in de communistisch blijvende 
Volksrepubliek China van Jiang Zemin 
eerder een bondgenoot dan een tegen-
strever. Het kondigde een ‘Nieuwe We-
reldorde’ aan, een multipolair systeem 
van kernlanden, waarin samenwerken en 
overleg in internationale organisaties cen-
traal stonden3. China werd met fluwelen 
handschoenen aangepakt. Het land eiste 
begrijpelijkerwijze een lange overgangs-
periode om zijn eigen industrie te kun-
nen ontwikkelen en de levensstandaard 
op peil te brengen alvorens de grenzen te 
openen voor buitenlandse concurrentie.

Winstmaximalisatie

Een objectieve analyse van het Chine-
se Wirtschaftswunder leert dat China op een 
verstandige manier inspeelde op de globa-
lisering. Het aanvaardde internationaal ka-
pitaalverkeer stapsgewijs. Dat is volstrekt 
legitiem voor een ontwikkelingsland. In-
vesteerders moesten samenwerken met 

een Chinese partner, die zo toegang kreeg 
tot nieuwe technologie. Het op winstmaxi-
malisatie beluste Westen verhuisde zijn 
productie massaal. Het maakte zich geen 
zorgen over de de-industrialisatie van de 
thuismarkt, over de machtsgreep van de 
bedrijfswereld op de overheid, over de 
overwinst die naar belastingparadijzen 
werd weggesluisd, en over de ongelijkheid 
in de samenleving die ongekende hoogten 
bereikte. Dat daarmee ook de vakbonden 
werden uitgehold, was mooi meegenomen.

Maar China moest niets hebben van het neo-
liberale vercommercialiseren van basisbehoef-
ten. Het leerde uit de financiële crisis van 2008 
dat het westerse model niet superieur is.

In de post-Koude Oorlog-roes ging het 
Westen er ten onrechte van uit dat de we-
reld zou kiezen voor het vrijemarktmodel 
en westerse democratie. Maar China moest 
niets hebben van het neoliberale vercom-
mercialiseren van basisbehoeften. Het 
leerde uit de financiële crisis van 2008 dat 
het westerse model niet superieur is. Met 
het aantreden van Xi Jinping in 2012 is het 
Chinese zelfbewustzijn alleen maar toe-
genomen. De media en de bedrijfswereld 
kwamen onder toezicht van de communis-
tische partij. Het is interessant om vast te 
stellen dat Europa terugkomt op neolibe-
rale keuzes en aanstuurt op industrie- en 
innovatiebeleid dat procesmatig moet 
verlopen: regeringen, beleidsmakers en 
financiers moeten in een dynamisch, open 
en genetwerkt proces aan innovatie doen.
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Krachtmeting

In de Verklaring van Versailles spreken 
regeringsleiders zich niet enkel uit over 
veiligheidskwesties en Europese soeverei-
niteit, maar ook over een nieuw groei- en 
investeringsmodel. Niemand bekreunt 
zich over Holslags stokpaardje ‘China rijk 
maken’, maar wel over de lastige economi-
sche krachtmeting met China en de geopo-
litieke implicaties daarvan. Het beraad in 
Versailles duidt curieus genoeg op twijfel 
over het Westerse model waarin de markt 
alles moet oplossen. Dat impliceert immers 
kortetermijndenken. Een systemische ri-
vaal als China daarentegen hanteert een 
denkproces dat focust op een veel langere 
termijn. Blijkbaar gaat Europa de uitdaging 
aan. In het kader van Horizon Europe4 is de 
EU voornemens om bijna honderd miljard 
euro te investeren in innovatie.5

Het beraad in Versailles duidt curieus genoeg op 
twijfel over het Westerse model waarin de markt 
alles moet oplossen. Dat impliceert immers kor-
tetermijndenken. Een systemische rivaal als 
China daarentegen hanteert een denkproces dat 
focust op een veel langere termijn.
“We streven naar een gezonde economi-
sche relatie met China. Maar we treden op 
tegen oneerlijke praktijken, ook als dat 
ons schade berokkent. En we leggen inves-
teringen in gevoelige technologieën aan 
banden”. Dat was de quasi economische 
oorlogsverklaring van de Amerikaanse 
minister van Financiën Janet Yellen in een 
recente spreekbeurt. Eerder probeerde de 

VS de Chinese microchipsector te onder-
mijnen en de eigen voorsprong te consoli-
deren. De verwijzing naar nationale veilig-
heid is een schaamlap. De bedoeling is de 
opkomst van China beteugelen. Het land 
lijkt een voorsprong te ontwikkelen in in-
novatie. Als de VS niet participeert, profi-
teert het niet alleen niet mee, maar dreigt 
het qua innovatie ook op afstand te blijven. 
De VS weigert blijkbaar te kiezen voor ‘if you 
can’t beat them, join them’.

Ongegrond

Net als zijn kritiek op het Chinese distribu-
tiecentrum bij Luik, zijn Holslags grieven 
over het economische succes van China 
ongegrond. Het land heeft zich niets te ver-
wijten. Het heeft westerse technologie niet 
gestolen, maar commercieel verworven. 
Met de oogkleppen op heeft het Westen ge-
focust op de winstmogelijkheden in China 
sinds Deng Xiaoping (1978-1989). Vandaag 
moet het onder ogen zien dat het verkeer-
de keuzes heeft gemaakt, en er iets gron-
dig mis is met zijn model.6 Het heeft het 
industriebeleid op zijn beloop gelaten en 
technologieontwikkeling volledig aan de 
markt overgelaten. Men heeft niets gedaan 
aan het uit de hand lopen van het neolibe-
ralisme en de daaruit resulterende steeds 
grotere sociaaleconomische ongelijkheid. 
Dat is de échte Ist-situatie.
China heeft zich de afgelopen vier decennia ont-
wikkeld tot een welvarende samenleving. Het 
proces werd met vaste hand geleid door de par-
tij, niet door een kleine elite uit de bedrijfs- en 
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mediawereld onder het mom van een liberale 
democratie in de stijl van het Westen.
Dat het Westen China rijk heeft gemaakt is 
apekool. China heeft zich de afgelopen vier 
decennia kunnen ontwikkelen tot een wel-
varende samenleving, en lang niet enkel 
dankzij het Westen. Het proces werd met 
vaste hand geleid door de partij, niet door 
een kleine elite uit de bedrijfs- en mediawe-
reld onder het mom van een liberale demo-
cratie in de stijl van het Westen. Het heeft 
zijn grenzen geleidelijk opengesteld en ge-
profiteerd van handel met het buitenland 
waar iedereen beter van werd. De vrijheid is 
er beperkt, maar de bevolking ziet dat hun 
leiders het goed met hen voorhebben. Ja, er 
zijn dissidenten, maar hun protest zet geen 

zoden aan de dijk. En, als we de in Hong-
kong docerende Australische politicoloog 
Timothy Kerswell mogen geloven, is er per 
saldo met Xinjiang en de Oeigoeren niets 
mis.
In debat met Holslag in ‘De Afspraak’ van 
29 juni 2022 vroeg presentatrice Phara de 
Aguirre: ‘wordt Europa niet een oefenter-
rein voor het Amerikaanse leger’ en ‘zijn 
wij niet de Amerikaanse agenda aan het 
uitvoeren?’ Het waren treffende en profeti-
sche woorden waar Holslag geen antwoord 
op had. Dat de Franse president Emmanuel 
Macron recent bakken kritiek moest slik-
ken voor zijn uitspraak dat de EU zich niet 
moet laten meeslepen in een conflict tus-
sen de VS en China, voorspelt weinig goeds.

Noten

1 De termen Ist– en Soll-situatie komen uit de managementwetenschappen. Door middel van een 
gap-analyse, waarin de huidige situatie wordt vergeleken met een ideale situatie, wordt een op-
timaal bedrijfsbeleid geformuleerd, en een gepast verbeterproces.

2 Vanden Berghe, Yvan, De Koude Oorlog. Een geschiedenis (1917-1991), Acco, Leuven/Den Haag, 2008, 
p. 480.

3 Ibid., p.414-415.
4 Horizon Europe is een zevenjarig wetenschappelijk onderzoeksinitiatief van de Europese Unie, 

met een totaal budget van €95,5 miljard. Het is de opvolger van het Horizon 2020-programma en 
de eerdere Europese kaderprogramma’s voor onderzoek en technologische ontwikkeling.

5 Dat een overheid met subsidies het bedrijfsleven aanzet tot de ontwikkeling van nieuwe tech-
nologie, is legitiem onder voorwaarden. De subsidies worden immers overwegend gefinancierd 
met belastingopbrengsten van burgers. In een kapitalistisch systeem gaan de vruchten van in-
novatie naar de ontwikkelaar. Die zal zijn uitvinding aan zich toe-eigenen door midden van een 
octrooi (patent), waarmee hij/zij jarenlang de uitvinding exclusief kan vercommercialiseren. 
Dat vergt van een verantwoordelijke overheid het opleggen en innen van correcte vennoot-
schapsbelastingen. Precies daar wringt het schoentje: bedrijfs(over)winsten worden naar belas-
tingparadijzen weggesluisd.

6 Zie ook mijn bedenkingen over neoliberalisme in mijn boek De wereld na Trump en Merkel. Euro-
pese rivaliteit, neoliberalisme en het machtsevenwicht, specifiek in hoofdstuk 11 – ‘Is neoliberalisme 
gedateerd’, p. 265-282.
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Dongsheng news

Sinds kort kan je een selectie van belang-
rijk nieuws en actualiteit in China uit 
eerste hand lezen als je je inschrijft op de 
nieuwsbrief van Dongshengnews.org. 
‘Dongsheng’ betekent letterlijk ‘Oosterse 
Stemmen’. De wekelijkse digest is samen-
gesteld door een internationaal netwerk 
van onderzoekers en journalisten die ge-
interesseerd zijn in het reilen en zeilen 
van het Land van het Midden. Vanuit Chi-
nees perspectief focust Dongshengnews.
org zich op geopolitiek, economie, Chi-
nese politiek, landbouw, milieu, alledaags 
leven en cultuur.
Elke week zijn er voor ‘News on China’ 
twee verschillende nieuwsbrieven: ‘China 
voices’ en ‘China news’, opiniestukken en 

nieuwsberichten. De overgrote meerder-
heid van deze informatie vind je  nauwe-
lijks in onze Westerse mainstreammedia. 
Het team dat de nieuwsbrief samenstelt wil 
geen propaganda brengen, noch aan Chi-
na-bashing doen, maar zoekt naar een beter  
begrijpen van China, Chinese standpunten 
of acties. Overigens is er ook een wekelijk-
se ‘China & Africa’, en ook deze is net als de 
andere te lezen in het Engels, Spaans, Portu-
gees en Frans. ‘Vooral tijdens de pandemie 
was de behoefte aan directe informatie uit 
en over China groot’, weet Tings Chak. Zij 
leeft afwisselend in Sao Paolo en Shanghai 
en is onderzoekster bij het ‘Tricontinental 
Institute for Social Research’ en medewerk-
ster van Dongsheng News. 
Van haar hand is het artikel over drie jaar 
strijd tegen Covid-19 in China, in het erste 
nummer van China Vandaag, eerder dit 
jaar.
‘Bovendien verschilde het internationale 
anti-China narratief zo erg van wat er zich 
werkelijk afspeelde in het land dat ikzelf op 
den duur even het spoor kwijt geraakte. En 
ik was niet alleen. We kregen dan ook vrij 
snel (via internetcontact) een groep gedre-

#15  Eigentijdse, degelijke en 
nieuwe informatiebronnen 
over en vanuit China ? 
Ontmoet Tings Chak van ‘Dongsheng news’ op Manifiesta !

Ng Sauw Tjhoi

http://Dongshengnews.org
http://Dongshengnews.org
http://Dongshengnews.org
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ven mensen bij elkaar die geïnteresseerd 
zijn in het lezen en brengen van nieuws 
uit China dat nauwelijks de grote Westerse 
persagentschappen en media haalt. Zelfs 
als je een open en kritisch persoon bent of 
je bent actief in sociale bewegingen of waar 
dan ook, … als je iets over China wilt weten 
krijg je waarschijnlijk hoofdzakelijk infor-
matie vanuit Washington of Londen maar 
heel weinig ‘nieuwsinfo vanuit een ander 
perspectief.’

Surf naar: https://dongshengnews.org/en/

Wenhua Zongheng

Het eerste nummer van de internationa-
le editie van Wenhua Zongheng (文化纵
横) is uit. ‘Wenhua Zongheng’ is een toon-
aangevend tijdschrift over hedendaagse 
politiek en cultureel denken in China. Het 
tijdschrift is opgericht in 2008 en publi-
ceert elke twee maanden artikelen van een 
breed scala van intellectuelen uit het hele 
land en biedt een platform voor discussie 
over verschillende ideologische standpun-
ten en waarden in de Chinese intellectuele 
gemeenschap. De publicatie is een belang-
rijke referentie voor debatten en ontwikke-

lingen in het Chinese denken, over zaken 
variërend van China’s oude geschiedenis 
en traditionele cultuur tot de huidige soci-
alistische praktijken en innovaties, van de 
belangrijke culturele trends in het heden-
daagse Chinese sociale leven tot Chinese 
visies op en analyses van de wereld van van-
daag. 
Het ‘Tricontinental Institute for Social Re-
search’ en ‘Dongsheng News’ werken sinds 
kort samen met ‘Wenhua Zongheng’ aan 
een internationale editie van het tijdschrift 
(in het Engels), met vier nummers per jaar 
die een sterke selectie van artikelen bevat 
die van bijzonder belang zijn voor het Glo-
bale Zuiden.
In het Chinees betekent het woord ‘Wen-
hua’ (文化) zowel ‘cultuur’ als ‘beschaving’, 
terwijl ‘Zongheng’ (纵横) letterlijk ‘verti-
calen en horizontalen’ betekent, maar ook 
zinspeelt op de strategen die ongeveer 
2000 jaar geleden China hielpen zich voor 
het eerst te verenigen door middel van di-
plomatie en allianties. 
Het is onmogelijk om de titel van het tijd-
schrift in het Engels te vertalen met behoud 
van de historische betekenis ervan. Daarom 
hebben wij ervoor gekozen de pinyin-ver-
sie van de titel te behouden om onze lezers 
eraan te herinneren dat de geschiedenis en 
cultuur van China zo rijk en complex zijn 
dat het voor mensen buiten het land altijd 
een uitdaging zal blijven deze volledig te 
begrijpen.

Surf naar: https://dongshengnews.org/en/ 
klik door naar ‘Wenhua Zongheng’

https://dongshengnews.org/en/
https://dongshengnews.org/en/
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Tings Chak, één van de drijvende krachten achter 
‘Dongsheng news’ zal deelnemen aan gesprekken en 
debatten op ‘Manifiësta’, het Feest van de Solidariteit 
dat plaatsvindt op zaterdag 9 en zondag 10 september 
2023 in Oostende. Volg op www.manifiesta.be 
De VBC houdt met Chinasquare en China Vandaag 
ook een info-stand op het festival.

09+10 SEPT

https://manifiesta.be/nl/
https://manifiesta.be/nl/
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